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سردار اشتری:

نقل  و انتقال خودرو
با برگه سبز قانونی است

قائم مقام وزیر کشور:

نمی توان وضعیت اجتماعی جامعه را پنهان کنیم

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد: 

دستگیري پیرترین سارق کشور در قم

ورود ناخوانده پدران اصولگرا و اصلاح طلب به بازی سیاست

چشم طمع 
به جایگاه 

»پدران معنوی«

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد:

کشف مرکز غیرقانونی 
نگهداری پرندگان 

وحشی در قم

کلمه  در  جایگاهشان  و  نقش  سیاست  عالم  پدران 
که  معنوی  پسوند  با  پدرانی  از  است.  نهفته  پسوندشان 
تا  می شوند  گود  وارد  مشکل  حل  و  سفیدی  ریش  برای 
صادر  دستورالعمل  سهم خواهی  برای  که  پدرخوانده هایی 
می کنند. فرقی نمی کند که سیاستمداران در دسته بندی 
راست جای گرفته باشند یا چپ، هر کدام با میل خود و 
براساس مقتضیات زمان ممکن است روزی عبای پدر معنوی 
را بر دوش فردی قرار داده و روزی هم این جایگاه را به پدر 

دیگری بسپارند.
پدرسالارهای  و  پدربزرگ ها  پدرسالار ها،  مورد  در  اما   
سیاسی موضوع کمی فرق دارد. این پدران چندان بارمعنایی 
مثبتی را با اسم خود »یدک« نمی کشند. در واقع هر چقدر 
که پدران معنوی به معنای راهگشا و سنگر امن جناح های 
سیاسی شناخته می شوند، پدرخوانده ها گاها نگاه هایی پر 

تردید را همراه خود می بینند.
تجربه سیاسی کشور، نشان داده است که هر جناح و 
گروهی در بحبوحه اتفاقات سیاسی، مردی را می خواهد که 
میان دار باشد، مردی که تمام افراد یک برند سیاسی با تکیه بر 

او در گذرگاه های مهم دنیای سیاست قدم بگذارند.
برای  که  است  یکسانی  نسخه  معنوی  پدران  حضور 
گعده های اصولگرا و اصلاح طلب پیچیده می شود، نسخه ای 
توصیه  معنوی  پدر  بیرق یک  زیر  در  با هدف وحدت  که 

می شود...

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک مرکز 
غیرقانونی نگهداری، تکثیر و خرید و فروش پرندگان وحشی 
در حاشیه شهر قم کشف و تمامی گونه های پرندگان ضبط 
شد. سید رحمان دانیالی از کشف مرکز غیرقانونی نگهداری، 
تکثیر و خرید و فروش پرندگان وحشی در یکی از محلات 
حاشیه ای شهر قم خبر داد و گفت: بیش از 50 قطعه از انواع 
گونه های پرندگان خشکی و کنارآبزی در این مرکز کشف و 

برای رهاسازی در طبیعت ضبط شده است. 
سهم هر ایرانی از پول نفت چقدر است؟

محمد رضا عارف:

بی قانونی برای عده ای 
افتخار شده است

فرمانده نیروی انتظامی گفت: بر اساس قانون، برگه سبز 
سند مالکیت خودرو محسوب می شود و برای نقل و انتقال 

خودرو کفایت می کند.
سردار حسین اشتری افزود: برخی از شهروندان که برای 
اطمینان خاطر بیشتر به دفاتر ثبت اسناد مراجعه می کنند، 
ایرادی به ثبت نقل و انتقال در دفاتر ثبت نیست اما مردم 

با این اقدامات فقط هزینه بیشتری را متقبل می شوند. وی 
با تاکید بر اینکه از نظر فرماندهی ناجا برگه سبز برای نقل 
و انتقال مالکیت خودرو کافیست، گفت: قانون اجازه انتقال 
مالکیت خودرو را با صدور برگه سبز به ناجا داده است البته 
مانعی برای نقل و انتقال خودرو با مراجعه به دفاتر ثبت اسناد 

وجود ندارد ...

رئیس فراکسیون امید مجلس از اینکه عده ای خود را فراتر از قانون می دانند انتقاد کرد.  محمد رضا عارف با بیان اینکه 
عده ای خود را فراتر از قانون می دانند و بی قانونی برای آنها در عمل افتخار است، خاطرنشان کرد: باید اجرای قانون تعهد همگان 

در جامعه باشد...
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روزنامه صبح ایران
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله که »مردم آگاه فریب 
نمی خورند«، به زمینه ها و ظرفیت های رشد آگاهی در کشور اشاره کرد و 
گفت: در زمانی که هر خبری در کوتاه ترین زمان ممکن بر شهپر ابزار اطلاع 
رسانی به سراسر جهان می رسد، نمی توان با هدف بی خبر ماندن مردم، 
به سانسور روی آورد و یا خرده شیشه در نان مردم ریخت. چرا که 

مردم و به ویژه جوانان، از همه چیز خبر دارند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، صبح روز پنجشنبه در 
دیدار اعضای تشکّل های دانشجویی استان خراسان 

رضوی، با تسلیت سالگرد شهادت امام محمدباقر )ع( و سالگرد فاجعه 17 شهریور، به افکار 
عمومی فرهیختگان کشور اشاره کرد و با تحسین وجود 5 میلیون دانشجو، 10 میلیون 
فارغ التحصیل دانشگاهی و وجود انبوهی از حوزویان فرهیخته در کشور، اظهارداشت: 
این سرمایه غنی همزمان با باز شدن دریچه های اطلاع رسانی جهان، فرصتی تاریخی برای 
ایران اسلامی فراهم کرده تا تفکرات مکتب اهل بیت )ع( را در سراسر گیتی پخش نماید. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله که »مردم آگاه فریب نمی خورند«، 
به زمینه ها و ظرفیت های رشد آگاهی در کشور اشاره کرد و گفت: در زمانی که هر خبری 

در کوتاه ترین زمان ممکن بر شهپر ابزار اطلاع رسانی به سراسر جهان می رسد...

آیت الله هاشمی در جمع تشکل های دانشجویی خراسان رضوی:

مردم آگاه فریب نمی خورند
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عکس: مجتبی محمد لو8

اصولگرایان به 
احمدی نژاد اعتماد ندارند

پرویز کاظمی:
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جمعیت هلال احمر استان قم در نظر دارد نسبت به اجاره یک باب آشپزخانه ، دو 
باب سالن غذاخوری و یک باب زمین چمن مصنوعی ورزشی این جمعیت واقع در 
جاده قدیم قم – تهران ، بعد از پزشکی قانونی ، مجتمع فرهنگی – ورزشی هلال احمر 

اقدام نماید .
شرایط متقاضیان:

- دارای شخصیت حقیقی یا حقوقی
- مهلت بازدید ، دریافت اسناد مزایده و تحویل پیشنهادات از تاریخ  06/20/ 1395 

لغایت 03/ 07/ 1395
- محل بازدید : قم، جاده قدیم قم – تهران بعد از پزشکی قانونی ، مجتمع فرهنگی 

– ورزشی هلال احمر از ساعت 8 الی13 به استثناء روزهای تعطیل
- محل دریافت اسناد و تحویل مدارک: نشانی : قم، خیابان شهید لواسانی، نبش 

کوچه 7 جمعیت هلال احمر استان قم معاونت منابع انسانی و پشتیبانی
- زمان بازگشایی پاکات و اعلام برنده : یکشنبه مورخ  04/ 07 / 1395 ساعت 9 صبح 

)دفتر مدیر عامل جمعیت هلال احمر : قم،خیابان شهید لواسانی، نبش کوچه 7 (
- مدارک مورد نیاز جهت دریافت اسناد مزایده: 1 – تصویر کارت ملی به همراه اصل 
آن 2 – اصل فیش واریزی به مبلغ 100/000 ریال به شماره حساب  2122012264 بانک 

ملت بنام جمعیت هلال احمر .
- به درخواست مراجعه کنندگان قبل و بعد از تاریخ های تعیین شده ترتیب اثر داده 

نمی شود.
- تضمین شرکت در مزایده می بایست به شماره حساب اعلامی از طرف جمعیت 

واریز گردد.
- یا شماره تماس های86-37708184  داخلی 117 به استثناء روزهای تعطیل  جهت 

پاسخگویی به سوالات از ساعت 11 صبح الی 13  فعال می باشد.
- در صورت انصراف برنده اول از اجاره، سپرده وی به نفع دستگاه مزایده گزار ضبط  
و برنده دوم معرفی می گردد، در صورت امتناع نفر دوم ضمانت وی نیز ضبط می گردد.

- جمعیت هلال احمر در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
- حضورشرکت کننده یا پیشنهاد دهنده در جلسه بازگشایی پاکات بلامانع می باشد.

- هزینه کارشناسی و چاپ آگهی در 2 نوبت از برنده مزایده اخذ خواهد شد .

جمعیت هلال احمر استان قم در نظر دارد مطابق لیست ذیل نسبت به فروش 7 دستگاه از وسائط نقلیه این 
جمعیت از طریق مزایده عمومی اقدام نماید :

کامیون مسقف بنز ده تن 1 دستگاه ، کامیونت خاور )808( 1 دستگاه ، وانت نیسان 3 دستگاه ، سواری پژو 1 
دستگاه ، موتورسیکلت هندا 1 دستگاه  

شرایط متقاضیان:
- دارای شخصیت حقیقی یا حقوقی

- مهلت بازدید ، دریافت اسناد مزایده و مشخصات خودروها از تاریخ  06/20/ 1395 لغایت 03/ 07/ 1395
- محل بازدید : قم، جاده قدیم قم – تهران بعد از پزشکی قانونی ، مجتمع فرهنگی – ورزشی هلال احمر از 

ساعت 8 الی13 به استثناء روزهای تعطیل
- محل دریافت اسناد و تحویل مدارک: نشانی : قم، خیابان شهید لواسانی، نبش کوچه 7 جمعیت هلال احمر 

استان قم معاونت منابع انسانی و پشتیبانی
- مهلت قبول پیشنهادات: 1395/06/20 لغایت 1395/07/03                              

- زمان بازگشایی پاکات و اعلام برنده : یکشنبه مورخ  04/ 07 / 1395 ساعت 9 صبح )دفتر مدیر عامل جمعیت 
هلال احمر : قم،خیابان شهید لواسانی، نبش کوچه 7 (

- مدارک مورد نیاز جهت دریافت اسناد مزایده: 1 – تصویر کارت ملی به همراه اصل آن 2 – اصل فیش واریزی 
به مبلغ 100/000 ریال به شماره حساب  2122012264 بانک ملت بنام جمعیت هلال احمر .

- به درخواست مراجعه کنندگان قبل و بعد از تاریخ های تعیین شده ترتیب اثر داده نمی شود.
- تضمین شرکت در مزایده می بایست به شماره حساب اعلامی از طرف جمعیت واریز گردد.

- یا شماره تماس های86-37708184  داخلی 117 به استثناء روزهای تعطیل  جهت پاسخگویی به سوالات از 
ساعت 11 صبح الی 13  فعال می باشد.

- در صورت انصراف برنده اول از خرید، سپرده وی به نفع دستگاه مزایده گزار ضبط  و برنده دوم معرفی می 
گردد، در صورت امتناع نفر دوم ضمانت وی نیز ضبط می گردد.

- جمعیت هلال احمر در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
- حضورشرکت کننده یا پیشنهاد دهنده در جلسه بازگشایی پاکات بلامانع می باشد.

- هزینه کارشناسی و چاپ آگهی در 2 نوبت از برنده مزایده اخذ خواهد شد .

اجاره یک باب آشپزخانه ، دو باب سالن 
غذاخوری و یک باب زمین چمن مصنوعی ورزشی  

فروش وسائط نقلیه

جمعیت هلال احمر استان قمجمعیت هلال احمر استان قم

آگهی مزایده عمومی  شماره 95-360

آگهی مزایده عمومی  شماره 95-330

باید در فضای تعاون از جنابعالی به خاطر زحمات ارزشمندی که از روی اعتقاد 
و عشق و علاقه به شهر کریمه اهل بیت )س( انجام داده اید تشکر کرد، مدیریت قوی شما 
در بخش تعاون نشان از توان بالای شما می باشد خوشبختانه شما توانستید در مدت کوتاه 

مدیریت خود مشکلات بزرگ بخش تعاون را بسیجی وار از پیش پا بردارید. 
امیداست خداوند به شما و مسئولینی که شما را انتخاب کردند اجر و پاداش دهد.

جناب آقای مهندس کاویانی
مدیریت محترم اداره تعاون شهرستان قم

پیام  تبریک

جمعی از تعاونی های استان قم، شرکت عدن سرا، گشتاور نوین، صنیع زمان، مقرنس سازان 
و جمعی از خانواده شهدا، بسیجیان، بازاریان، اصناف، فرماندهان، تولیدکنندگان و احزاب استان قم
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برندگان شکست برجام 
چه کسانی هستند؟ 

 در ۱۴ جولای ۲۰۱۶ ایران و قدرت های جهانی موفقیت 
در حصول توافق هسته ای به نام برجام را اعلام کردند با 
این وجود اجرای این توافق همچنان با ریسک مواجه است. 
کنگره آمریکا با اکثریت جمهوریخواهان مخالف توافق 

هسته ای است و آن را نشانه آشکار ضعف رییس جمهور اوباما تلقی می کند. از طرف دیگر 
منتقدان برجام در ایران هم آن را فصل دیگری از تاریخ خیانت و خصومت آمریکا علیه 

ایران قلمداد می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم ایران اخیرا در سخنرانی خود برجام را نمونه 
بیهوده بودن مذاکره با آمریکا دانستند. ایشان و بسیاری از دیگر مقامات رسمی ایران 
معتقدند که آمریکا به تعهداتش در قالب برجام عمل نکرده است. با وجودی که ایران 
از نتایج ملموسی همچون دو برابر شدن صادرات نفت، دسترسی به ۳۰ میلیارد دلار از 
سرمایه های بلوکه شده و عقد ۶۰ میلیارد دلار قراردادهای جدید سرمایه گذاری و اقتصادی 
و صنعتی بهره مند شده است، اما نشانه های دلسردکننده ای در رفع کامل تحریم ها به ویژه 
در بخش بانکی مشاهده می شود که مانع عادی سازی روابط اقتصادی ایران با جهان غرب 
شده است. زیرا شرکت های جهان غرب برای تجدید روابط اقتصادی خود با ایران، نگران 
مجازات های مجدد آمریکا به خاطر سایر تحریم های یکجانبه غیرهسته ای این کشور علیه 

ایران هستند.
با وجودی که اوباما قول داده که مصوبات کنگره در نقض برجام را وتو خواهد کرد، 
اما لابی ضدبرجام در واشینگتن به تلاش های خود برای جلوگیری از عادی شدن روابط 

اقتصادی جهانی با ایران ادامه می دهد.
با توجه به فشارها در واشینگتن برای شکست برجام و نشانه های ناامیدی در تهران، باید 

توجه داشت که برندگان اصلی شکست برجام چه کسانی هستند؟
اسراییل: نتانیاهو، نخست وزیر فتنه انگیز اسراییل با رسوایی تمام برجام را یک اشتباه 
تاریخی آمریکا خوانده است. اخیرا هم یاکوامیدرور، مشاور سابق امنیت ملی نتانیاهو برجام 

را موجب از دست رفتن فرصت تاریخی نابود کردن توان هسته ای ایران دانست.
لابی اسراییل در واشینگتن همچون »بنیاد دفاع از دموکراسی«، مستمرا در پی فلج 
کردن برجام است زیرا دولت دست راستی تل آویو بهبود روابط آمریکا با ایران و عادی 
شدن شرایط جهانی ایران را تهدیدی می داند که باید از طریق تخریب برجام این تهدید 

را کاهش داد.
درصورت شکست برجام ایران ظرفیت هسته ای خود را به قبل از برجام ارتقا داده و 
قدرت های جهانی هم تحریم ها و فشارهای گذشته را تجدید خواهند کرد. این وضعیتی 

است که تل آویو در راستای منافع خود دانسته و منتفع خواهد شد.
عربستان: تنش بین ایران و عربستان در چندساله اخیر شدت گرفته درحالی که 
دوطرف سیاست های متضادی را در یمن، سوریه و بحرین دنبال می کنند. روابط این دو 
کشور با شهادت هزاران ایرانی در مناسک حج گذشته و اعدام شیخ نمر، روحانی عالی مقام 
شیعه و تعداد دیگری از شیعیان حق طلب توسط سعودی ها و متعاقبا حمله به سفارت 

سعودی در تهران وخیم تر شد.
حمایت اخیر سعود ی ها از گروهک تروریستی منافقین، وضعیت را بگونه ای تخریب 

کرده که شانس بهبود روابط دو کشور در آینده نزدیک را بسیار کاهش داده است.
اتحاد سعودی با اسراییل علیه ایران وخامت روابط را بگونه ای تشدید کرده که روابط 
ریاض-تهران با »جنگ سرد« توصیف می شود. درچنین شرایطی لازم به توضیح نیست که 
چگونه شکست برجام موجب تضعیف ایران و تقویت جایگاه منطقه ای سعودی خواهد شد.

بلوک شرق: در دوران تحریم های هسته ای روابط اقتصادی ایران با غرب شدیدا کاهش و 
متقابلا این روابط با شرق افزایش چشمگیر یافت. چین به عنوان شریک اول اقتصادی ایران 
جایگزین اروپا شد در حدی که روابط اقتصادی پکن با ایران به ۶۰ میلیارد دلار افزایش 
یافت. بعد از برجام روسیه و هند گام های بلندی به سمت توسعه روابط با ایران برداشته اند. 
روسیه بسیار فراتر از چالش جاری رفع تحریم ها، مسیر روابط استراتژیک با ایران را تقویت 
می کند. مسکو سیستم موشک  های دفاعی اس ۳۰۰ را در اختیار ایران گذاشت، از یکی از 
پایگاه های هوایی ایران برای تسهیل برای عملیات علیه داعش استفاده کرد و ساخت دو 

نیروگاه هسته ای جدید با ایران را کلید زد. 
هند خرید نفت از ایران را افزایش داد و درصدد ۵۰۰ میلیون دلار سرمایه  گذاری در بندر 
چاه بهار است. پس از برجام ایران تلاش می کند روابط اقتصادی خود را متنوع کند. طبیعتا 
با شکست برجام، این تلاش ها هم بی نتیجه خواهد ماند و روابط اقتصادی با شرق افزایش 

بیشتر و روابط اقتصادی با غرب با عقبگرد بیشتر مواجه خواهد یافت.
علاوه برمنافع زیادی که کشورهای متعدد از اجرای برجام بهره مند خواهند شد، موفقیت 
برجام به نفع کل جامعه جهانی خواهد بود زیرا از ظرفیت های توسعه روابط با ایران در سطح 
وسیع تری منتفع خواهد شد. اوباما رییس جمهور آمریکا در پیام ۱۵ جولای ۲۰۱۵ خود 
گفت که برجام فرصتی برای حرکت به سمت پیش است که باید آن را محقق ساخت. 
چنین فرصتی نه فقط برای آمریکا و ایران بلکه کل جهان وجود دارد که امروز و بیش از 

همیشه لازمه آن پایبندی به اجرای برجام و دستاوردهای آن است.
جامعه جهانی باید برای اجرای کامل برجام همت والایی بخرج دهد زیرا که این 
جامعترین توافق در تاریخ عدم اشاعه سلاح های هسته ای است. در حالی که ایران به تمام 
تعهداتش در اجرای برجام عمل کرده، این وظیفه آمریکاست که قدم های لازم جهت 
پرکردن خلاء موجود در اجرای کامل برجام را بردارد. با چنین روندی می توان از تجربه 
برجام برای حل سایر بحران  های منطقه از طریق دیپلماسی استفاده کرد. فرای منافع خاص 
برخی از کشورها، شکست برجام شانس سیاست های معتدل در تهران و واشینگتن را 

کاهش و روند تخاصم و دشمنی بیشتر را افزایش خواهد داد. 
مخالفان برجام در کنگره آمریکا، اسراییل و عربستان برای اعمال سیاست های ضدایران 
مشروعیت لازم را کسب خواهند کرد. در ایران هم بی اعتمادی دیرینه تقویت  شده لذا 
شانس هرگونه گفت وگو کاملا منتفی و راه برای جنگ طلبان گشوده خواهد شد لذا 
هزینه های جهانی شکست برجام بسیار فراتر از منافع محدود برخی از کشورها خواهد بود.
* معاون پیشین سیاست خارجی دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی

آیت الله جنتی :

متعجبم چرا کشورهای قربانی حادثه منا 
هیچ اعتراضی نکردند

خطیب نماز جمعه این هفته تهران با اشاره به فاجعه منا و به شهادت رسیدن جمعی از 
حجاج بیت الله الحرام گفت : متعجبم از اینکه به جز ایران هیچ یک از کشورهایی که حجاج 

آنها هم در این فاجعه به شهادت رسیدند اعتراض نکردند.
آیت الله احمد جنتی در جمع نمازگزاران تهرانی افزود : سال گذشته هفت هزار نفر را 
در حرم امن الهی به شهادت رساندند، این اتفاق بی سابقه ای بود. ظلم همه جا را فراگرفته 
است، حدود ۵۰۰ شهید فاجعه منا از ایران بود و مابقی متعلق به کشورهای مختلف عربی 
، سنی یا غیر سنی بودند که یا دم نزدند یا اگر حرفی زدند سریع از آن گذشتند و مطالبه 
خون شهدای خود را از این جباران فرعون صفت آل سعود نگرفتند. وی با بیان اینکه دنیا 
چرا تا این حد به سوی ظلم پیش می رود و ظلم پذیر است، افزود: امام )ره( در مورد 
سعودی ها می فرمود این وهابی های پست بی خبر از خدا، همچون خنجری هستند که 
از پشت بر قلب مسلمانان فرو رفته اند. امام جمعه موقت تهران القابی را که رهبر معظم 
انقلاب در پیام حج به سعودی ها دادند به حق خواند و گفت : گمراهان رو سیاه، قصی 
القلب، جنایتکار، سیاست باز، از خدا بی خبر، بی دین، بی وجدان، تشکیل دهنده گروه های 

تکفیری و شرور و فتنه انگیز در کشورهای اسلامی از جمله این القاب هستند.
وی ادامه داد: جاهلیت قبل از اسلام در حال تکرار است، حضرت ابراهیم )ع( این خانه 
را برای توحید و خدا پرستی بنا کرد، اما دست بت سازان و بت پرستان افتاد و آنجا بت ها 
را نصب کردند که اکنون نیز همین اتفاق در حال رخ دادن است. خطیب نماز جمعه تهران 
افزود: اکنون هم خانه خدا دست کسانی افتاده که از نسل های گذشته ابوجهل ها و ابولهب 
ها هستند. آیت الله جنتی با بیان اینکه راهپیمایی امروز در خصوص فاجعه منا بسیار بجا 

است، گفت: ما باید هر چه بتوانیم در این قضیه ابراز بیزاری و تنفر کنیم.
آیت الله جنتی به موضوع فیش های حقوقی نیز اشاره کرد و گفت: در جمهوری 
اسلامی جایی که رهبری امام )ره( بزرگوار و مقام معظم رهبری را دارد، چگونه این اتفاقات 
رخ می دهد، پول بیت المال را با اسم و رسم یا بدون اسم و رسم حراج می کنند و به جیب 
می زنند، نظارت مجلس کجاست؟ امام جمعه موقت تهران گفت: من به نمایندگان مجلس 
گفته ام شما وظیفه نظارت دارید، اگر شما نظارت می کردید این اتفاق رخ نمی داد، شما 
باید بدانید افراد چقدر حقوق می گیرند، به حق یا ناحق می گیرند، پس نظارت مجلس چه 
می شود؟ دبیر شورای نگهبان اظهار داشت: معرفی متهمان خواسته و مطالبه ملی است، 
آنها و میزان اتهام شان باید تعیین و اطلاع رسانی شفاف انجام شود، عدالت به صورت قاطع 

اجرا و با خوی اشرافی گری مقابله شود.
خطیب جمعه تهران گفت: دلم نمی خواهد راجع به مقاماتی که اینها زیر نظر آنها کار 
می کردند، سخن بگویم که آیا آنها بی خبر بودند؟ این موجب سلب اعتماد مردم است، 

دولت برای جلب اعتماد مردم باید زمینه های سلب این اعتماد را از بین ببرد.
وی تصریح کرد: سه قوه وظیفه دارند و همه مسوولان این قوا باید به این موضوع 
رسیدگی کنند، رسانه ها تاکنون خوب عمل کردند و قضیه را برای آینده هم پیگیری کنند.

آیت الله جنتی گفت: مکرر وعده دادند که برخورد می شود که عمل نشد، حدود ۱۵ 
نفر بیشتر برخورد نکردند این همه سرو صدا برای این تعداد نبود.

دبیر شورای نگهبان گفت: برخی جاها جهش عجیبی پیدا شد، دو سه سال اخیر 
صندوق توسعه ملی یک جهش عجیبی برای بالا کشیدن بیت المال پیدا کرد و گاهی اوقات 

حقوق برخی به ۵7 میلیون تومان رسید.
وی گفت: برخی از این متهمان در هیات مدیره های چند شرکت دخالت دارند، برخی 
در ۲۳ هیات مدیره عضو هستند و برخی از دستگاه های زیان ده و ورشکسته پاداش 

دریافت کرده اند. 
آیت االه جنتی گفت: البته موارد دیگری هم از قبیل املاک هست که آن هم باید 

پیگیری شود.

قائم مقام وزیر کشور:

نمی توان وضعیت اجتماعی جامعه را پنهان کنیم
قائم مقام وزیر کشور با بیان اینکه نمی توان وضعیت اجتماعی جامعه را پنهان کنیم، 
گفت: اینکه از هر ۱۰۰ ازدواج ۳۰ مورد به طلاق منجر می شود و آیا اینکه در گوشه و کنار، 
همسایگی و یا محل کار ما افراد گرفتار به اعتیاد وجود دارند، مواردی هستند که نمی توان 

به سادگی از کنار آنها عبور کرد.
محمدحسین مقیمی در نشست با استاندار، فرمانداران و بخشداران قزوین با اشاره به 
دغدغه مقام معظم رهبری برای کاهش و رفع آسیب های اجتماعی، اظهار کرد: دولت در این 
رابطه مسئولیت دارد و در این بخش باید شاهد اقدام های اثرگذار باشیم. این مقام مسئول توجه 
به اقتصاد از جمله تلاش برای ارتقای وضعیت معیشتی مردم را از دیگر اولویت های مورد توجه 
وزارت کشور که باید در دستور کار استانداران، فرمانداران و بخشداران قرار بگیرد، عنوان کرد و 
گفت: در همین رابطه فعالیت های خوبی از جانب دولت انجام شده که کاهش نرخ تورم از ۴۴ 
به ۸.۵ درصد و همچنین تغییر نرخ منفی رشد اقتصادی ۶.۸ درصد به مثبت ۴.۴ از جمله آنها 
است. وی با تاکید بر اینکه نمایندگان عالی دولت در مناطق باید شرایط لازم را به منظور جذب 
سرمایه گذاران و خروج از رکود فراهم کنند، افزود: برای تحقق این مهم مدیران باید از توانمندی 
و کارآمدی لازم برخوردار باشند. مقیمی اضافه کرد: تلاش برای فعال سازی واحدهای تولیدی 
تعطیل و نیمه تعطیل و تکمیل واحدهای نیمه تمام نیز باید مورد توجه استانداران، فرمانداران 
و بخشداران قرار بگیرد. وی در ادامه تلاش برای پیشبرد سیاست های اقتصادی مقاومتی را از 
مهم ترین برنامه ها و سیاست هایی که باید در دستور کار نمایندگان دولت در مناطق قرار بگیرد، 
عنوان کرد و گفت: باید به گونه ای اقتصاد خود را مقاوم سازیم که در برابر فشارها و تهدیدهای 
دشمنان آسیب نبیند و تحت تاثیر نوسان های مربوط به قیمت نفت قرار نگیرد. قائم مقام وزیر 
کشور خاطرنشان کرد: اقتصاد خود را باید به گونه ای اداره کنیم که درآمدهای نفتی تنها صرف 
سرمایه گذاری و توسعه زیرساخت ها شده و به اموری چون هزینه های جاری و پرداخت حقوق 
کارکنان دولت اختصاص پیدا نکند. وی، تکریم ارباب رجوع و جلب رضایت مردم را از دیگر 
اولویت هایی که باید مورد توجه استانداران، فرمانداران و بخشداران باشد عنوان کرد و گفت: 
مردم انتظار دارند مدیران قانون را به خوبی اجرا کرده، کار آنها را به موقع مورد رسیدگی قرار 
داده و در کارهای خود به عدالت توجه کنند. وی با اشاره به وضعیت نامناسب امنیتی برخی 
کشورهای همسایه و منطقه و تلاش های صورت گرفته برای ایجاد ناامنی توسط گروه های 
تروریستی در ایران، افزود: داعش در دو سه ماه اخیر تلاش های زیادی را برای ایجاد ناامنی در 

داخل کشور داشته است که با هوشیاری نیروهای امنیتی و انتظامی همگی خنثی شده اند.

پیرموذن نماینده پیشین اردبیل:

روحانی بازی را به جریان مشکوک نبازد 
نماینده پیشین اردبیل در مجلس با تشریح دستاوردهای پیوستن ایران به )FATF( و با 
انتقاد از هجمه های ایجاد شده، گفت: هربار که دولت از منافع بین المللی کشور دفاع می کند، 

امواج مسموم کانون های مرموز به جریان می افتد.
کمال الدین پیرموذن در گفت وگو با ایلنا، با انتقاد از هجمه های ایجاد شده علیه دولت 
به دلیل پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( اعلام کرد: در دنیای امروز مبارزه 
با پولشویی و تامین مالی تروریسم، یکی از گام های خطیر و ضروری برای مبارزه با فساد 
است و حل مشکلات معیشتی و اقتصادی کشور، در گرو مبارزه با عموم جلوه های فساد 
مالی و اقتصادی و ارتقای روابط بین المللی نظام مالی و اقتصادی ایران اسلامی است. او 
گفت: با جذب سرمایه گذاری خارجی، در فرصت طلایی پساتحریم، هم می توان مشکلات 
مالی پروژه های زیربنایی و اساسی کشور را برطرف کرد و هم حتی بسیاری از مشکلات 
سیاسی و اجتماعی را می توان برطرف کرد. این نماینده پیشین مجلس یادآور شد: در عصر 
شتاب تاریخ، راهی جز تعامل با گروه ویژه بین المللی اقدام مالی برای توسعه اقتصادی که 
جلوه کمّی توسعه است، باقی نمانده است. توسعه سیاسی، جلوه کیفی توسعه نیز، در گرو 
مبارزه با فساد اقتصادی و پولشویی و فاصله طبقاتی قابل تحقق است. عضو کمیسیون 
صنایع و معادن مجلس نهم با بیان این که رکود و بیکاری معضلی جدی و بحران ساز است، 
خاطرنشان کرد: راهی جز مشارکت آحاد مردم ایران و جذب سرمایه گذاری سرنوشت ساز 
خارجی با حسن اجرای قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم، به منظور خروج نام ایران از 
فهرست کشورهای با سیستم مالی پرریسک که اقدام مالی بین المللی علیه آنها باید صورت 
پذیرد، در اقتصاد کشور باقی نمانده است. او با انتقاد از افزایش فاصله طبقاتی، گفت: گروهی 
زیاد شرمنده نان شب  زن و بچه های خود هستند، حاشیه نشینی که از توزیع نشدن 
خوب ثروت و محدودیت منابع مالی و نبود عدالت اجتماعی حاصل می شود، در جوامع 
شهری به طرز گسترده ای افزایش یافته است. بیکاری و فقر خانمان برانداز است و علاج این 
دردها و آلام ملت بزرگ ایران در گرو بهبود روابط بین المللی بانک های ایرانی، با تعامل با 
گروه ویژه اقدام مالی و تغییر تعیین کننده سیاست های اقتصادی غیرمولد و پولی و بانکی 
کشور به سیاست های پیشروانه شفاف علمی و تولیدمحور مورد تاکید در سیاست های 
اقتصاد مقاومتی است. این نماینده پیشین مجلس با تاکید بر این که باید با همکاری اتحادیه 
بین المللی مبارزه با پولشویی، دروازه های اقتصاد کشور را به روی جهانیان باز کنیم، یادآور 
شد: از اقتصاد دولتی بکاهیم و برای رقابتی کردن فضای اقتصادی ایران به جای نفت به مردم 
تکیه و از ذخایر دانش، توان، آگاهی، سرمایه و تجربه آنان )داخلی و خارجی( بهره  گیریم. او 
گفت: باید با پرهیز از لاف و گزاف گویی های غیرواقعی و دل آزار از وضعیت جامعه، به منظور 
از خروج از رکود، حقایق را بیان کرد. مبارزه قاطع با فساد مالی و اقتصادی و پولشویی، 
موجب امید و آرامش خاطر ملت و چهره مثبت و موجه ایران، در عرصه جهانی را افزایش 
می دهد. پیرموذن تخریب، خشونت، افراطی گری را سم مهلک پیشرفت کشور دانست و 
گفت: علم گریزی، قانون گریزی، عدالت گریزی، سلامت گریزی کانون اصلی بحران آفرینی 
برای اقتصاد ایران است. هربار که دولت در راستای وظایف قانونی خویش و برای دفاع از 
منافع و ملک در سطح جهان اقدام می کند، امواجی مسموم از کانون های مرموز علیه نهاد 
دولت به جریان می افتد. او آخرین نمونه این جریان مشکوک را واکنش افتراگونه برخی 
عناصر که همواره هنری جز مسئله آفرینی برای نظام و دولت و غوغاسالاری در کشور ندارند، 
نسبت به اجرای قانون مبارزه با تامین مالی تروریسیم عنوان کرد و یادآور شد: اجرای قانون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم و پولشویی، بازآفرینی امید و نشاط ملی، جذب مشارکت 
حداکثری مالی بخش خصوصی داخلی و خارجی، رگ حیاتی استراتژی توسعه کشور 
است که می بایست بجد پیگیری و به سرانجام برسد. پیرموذن در پایان خاطرنشان کرد: 
مردم شریف ایران رمز برخی مواضع غیراصولی و جسورانه خسرآن آور برای منافع ملک و 
ملت علیه دکتر روحانی و دولت برآمده از اراده ملت را می دانند. دولت نباید بازی قدرت را 

به این جریان مشکوک ببازد.

سردار اشتری:

نقل  و انتقال خودرو با برگه سبز قانونی است
فرمانده نیروی انتظامی گفت: بر اساس قانون، برگه سبز سند مالکیت خودرو محسوب 

می شود و برای نقل و انتقال خودرو کفایت می کند.
سردار حسین اشتری افزود: برخی از شهروندان که برای اطمینان خاطر بیشتر به دفاتر 
ثبت اسناد مراجعه می کنند، ایرادی به ثبت نقل و انتقال در دفاتر ثبت نیست اما مردم با این 
اقدامات فقط هزینه بیشتری را متقبل می شوند. وی با تاکید بر اینکه از نظر فرماندهی ناجا 
برگه سبز برای نقل و انتقال مالکیت خودرو کافیست، گفت: قانون اجازه انتقال مالکیت خودرو 
را با صدور برگه سبز به ناجا داده است البته مانعی برای نقل و انتقال خودرو با مراجعه به دفاتر 
ثبت اسناد وجود ندارد. فرمانده نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه راهنمایی و 
رانندگی نیز آمادگی انجام دادن اقدامات مربوط به نقل  و انتقال خودرو را دارد، یادآور شد: برای 
تعیین تکلیف نهایی درباره صدور سند نقل و انتقال خودرو، مذاکرات و مکاتباتی با قوه قضائیه 
و برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی صورت گرفته است، در حقیقت این مذاکرات 
برای رفع سردرگمی مردم و تسریع در نقل و انتقال است که هم اکنون در مجلس در دست 
بررسی است و ناجا تصمیم مجلس را اجرایی خواهد کرد. وزیر کشور نیز روز چهارشنبه با اشاره 
به اختلاف نیروی انتظامی با کانون سردفتران درخصوص ثبت سند خودرو گفت: خودرو هم 

مثل یخچال و تلویزیون نیازی به ثبت سند در دفاتر اسناد رسمی ندارد.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

دولت قصد حذف گسترده یارانه بگیران را ندارد
معاون رفاه اجتماعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛ دولت هیچ برنامه ای برای حذف 

یارانه ۳۰ میلیون نفر از جمعیت کشور را در سال 9۵ ندارد.
احمد میدری با بیان اینکه قانون بودجه امسال، دولت را مکلف به حذف یارانه ۲۴ 
میلیون نفر از جمعیت کشور کرده بود، افزود: بر اساس این قانون اگر دولت به وظیفه خود 
عمل نمی کرد تخلف تلقی می شد و مشمول مجازات است. وی با ابراز خرسندی از اینکه 
مجلس شورای اسلامی این قانون را اصلاح کرده است، گفت: در اصلاحیه مجلس این 
مجازات برای دولت حذف شد. میدری از حذف بیش از  ۲۰۰ هزار نفر از یارانه بگیران تا 
مرداد امسال خبر داد و افزود: این آمار نشان می دهد دولت به هیچ وجه قصد ندارد به 
صورت گسترده از تعداد یارانه بگیران بکاهد. وی تاکید کرد: دولت فقط یارانه افرادی که 

سالانه بالای ۳۵ میلیون تومان درآمد دارند حذف می کند.

افرادی که پیشینه ایستادگی در برابر ولایت داشته اند منتخب مردم نیستند

کنایه احمد خاتمی به احمدی نژاد
امام جمعه موقت تهران با اشاره به انتخابات ریاست جمهوری گفت که افرادی که 

پیشینه ایستادگی در برابر ولایت داشته اند منتخب مردم نیستند.
آیت الله سید احمد خاتمی در آیین کنگره سرداران و 9۴۶ شهید شهرستان بجنورد با اشاره 
به در پیش بودن انتخابات ریاست جمهوری گفت: به طور حتم افرادی که پیشینه ایستادگی 
در برابر ولایت داشته اند منتخب مردم نیستند. خاتمی با تاکید بر اینکه انقلابی ولایت مدار 
است نه با شعار افزود: در انتخابات آینده ریاست جمهوری مردم به کسانی رای می دهند که 
ولایت مدار بوده و کم ترین زاویه ای با ولایت نداشته باشند. وی تاکید کرد: آنهایی که پیشینه 
ایستادگی در برابر ولایت داشته اند منتخب مردم قرار نخواهند گرفت چراکه مشروعیت نظام 
اسلامی با ولایت فقیه است. امام جمعه موقت تهران  یادآور شد: انقلابی کسی است که همراه 

با ولایت است و زمانی که ولایت دستوری را صادر می کند بی چون وچرا بدان عمل می کند.

سرمقاله

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله 
که »مردم آگاه فریب نمی خورند«، به زمینه ها و ظرفیت های 
رشد آگاهی در کشور اشاره کرد و گفت: در زمانی که هر 
خبری در کوتاه ترین زمان ممکن بر شهپر ابزار اطلاع رسانی 
به سراسر جهان می رسد، نمی توان با هدف بی خبر ماندن 
مردم، به سانسور روی آورد و یا خرده شیشه در نان مردم 
ریخت. چرا که مردم و به ویژه جوانان، از همه چیز خبر دارند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی، صبح روز پنجشنبه در دیدار 
اعضای تشکّل های دانشجویی استان خراسان رضوی، با 
تسلیت سالگرد شهادت امام محمدباقر )ع( و سالگرد فاجعه 
۱7 شهریور، به افکار عمومی فرهیختگان کشور اشاره کرد 
و با تحسین وجود ۵ میلیون دانشجو، ۱۰ میلیون فارغ 
التحصیل دانشگاهی و وجود انبوهی از حوزویان فرهیخته 
در کشور، اظهارداشت: این سرمایه غنی همزمان با باز شدن 
دریچه های اطلاع رسانی جهان، فرصتی تاریخی برای ایران 
اسلامی فراهم کرده تا تفکرات مکتب اهل بیت )ع( را در 

سراسر گیتی پخش نماید.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با بیان این جمله 
که »مردم آگاه فریب نمی خورند«، به زمینه ها و ظرفیت های 
رشد آگاهی در کشور اشاره کرد و گفت: در زمانی که هر 
خبری در کوتاه ترین زمان ممکن بر شهپر ابزار اطلاع رسانی 
به سراسر جهان می رسد، نمی توان با هدف بی خبر ماندن 
مردم، به سانسور روی آورد و یا خرده شیشه در نان مردم 
ریخت. چرا که مردم و به ویژه جوانان، از همه چیز خبر دارند. 
آیت الله هاشمی رفسنجانی، دستور رهبری برای شکل گیری 
کرسی های آزاداندیشی را اقدامی در راستای تقویت اطلاع 
رسانی و آگاهی و همچنین احترام به افکار عمومی، به ویژه 
تفکرات قشر فرهیخته حوزه و دانشگاه دانست و با ابراز تأسف 
از سطحی نگری بعضی ها نسبت به  منویات مقام معظم 
رهبری، به عمق این جمله اشاره کرد و گفت: سخنان رهبری 
براساس عقاید اسلامی و شیعی، محور حرکتهای جامعه 
است، اما می بینیم که مدعیان ولایتمداری در این مسأله 
مهم، به برگزاری چند همایش و پخش چند پوستر بسنده 
کردند. در حالی که آن دستور می توانست محوری برای آغاز 
یک حرکت گسترده در جهت تقویت پایه های دینی باشد. 
وی با اشاره به سعه صدر رهبری، برای شنیدن حرفهای 
منتقدان گفت: متأسفانه در جامعه کسانی هستند که اگر  
حرفهای هر منتقدی ولو دلسوز مخالف جریانات فکری و 
سیاسی آنان باشد، برخوردهای سلبی می کنند که این کار 

اصلًا با روح انقلاب سازگار نیست.
آیت الله هاشمی رفسنجانی با اشاره به نتایج انتخابات 7 
اسفند 9۴ که طی  آن همه بزرگان یک جناح از طرف مردم 
یکجا حذف شدند و همه افراد لیست دوم و سوم جناحی 
دیگر یکجا انتخاب شدند، گفت: وجهه تمایز این دو لیست، 
شعار اعتدالی بود و رأی لیست منتسبین به گروه اعتدال، 
نشان از توجه مردم جامعه به این اصل اسلامی و شیعی 
است که باید به عنوان پیام انتخابات، مورد توجه  مسئولان 
قرار گیرد به گزارش ایلنا، رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، با یادآوری سیر تدریجی تدوین و تصویب قانون اساسی 
و با تأکید بر ضرورت رعایت فصول و بند بند آن، به فصل 
حقوق شهروندی اشاره کرد و گفت: متأسفانه بعضی ها به 
بهانه دفاع از اسلام و نظام، قانون اساسی را دور می زنند و 

حقوق شهروندی مردم را ندیده می گیرند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام همجنین در ادامه 
سفرشان به مشهد مقدس، عصر پنج شنبه، در دیدار اعضای 
از مردم،  تشکّل های سیاسی خراسان رضوی و جمعی 
مسئولان و خانواده های شهدای مشهد مقدس، تاکید کرد: 
متأسفانه به خاطر عدم همکاری صداوسیما، دولت نتوانست 
اینکه تیم اطلاع رسانی  برای مردم توضیح دهد، ضمن 
دولت هم ضعیف است و در حدّ اقدامات و دستاوردهای 
دولت نیست. وی، تشدید نزاع در بین مردم و تشکل های 
سیاسی، فرهنگی و اجتماعی را خواسته کسانی دانست که 
می خواهند خود را بر مردم تحمیل کنند. رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، با یادآوری شرایط کشور در سالهای 
قبل از استقرار دولت یازدهم و نگاه جهانیان به جمهوری 
اسلامی و صدور پی در پی قطعنامه های تهدید آمیز شورای 
امنیت سازمان ملل، گفت: خدا را شکر افکار عمومی که 
اساس و پایه کار است، به طرف آگاهی بیشتر، صلح، برادری 
و تعامل با جهانیان می رود که نتیجه آن در ایران انتخاب 

دولت تدبیر و امید بود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، در ادامه سخنان 
خویش، با اشاره به دستاوردهای دولت تدبیر و امید در ابعاد 
داخلی و خارجی، گفت: اگر روند اجرایی سابق، با همان 
دایره  مطمئناً  یافت،  می  ادامه  بعدی  دولت  در  تفکرات 
محدودیتها و تهدیدها کوچکتر و ابعاد تحریم ها گسترده تر 

می شد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، در تشریح اقدامات دولت 
در بعد سیاست خارجی، به توطئه شوم قدرت های جهانی 

برای طرح »نفت در برابر غذا« بر اساس اطلاعات موثق و 
متوالی، اشاره کرد و گفت: اگر آن توطئه در ایران اجرایی می 
شد، مردم متمدن، غیرتمند، با عزت،  با فرهنگ و تاریخ ساز 
ایران را تحقیر می کردند که البته هوشمندی مردم ایران در 
انتخابات سال 9۲، آن توطئه را در نطفه خفه و در انتخابات 
سال 9۴ عزت و اعتبار نظام را به تصمیم گیران مجامع 

جهانی دیکته کرد.
وی در خصوص حل مسایل هسته ای و مذاکره ایران و 
آمریکا، به سوابق مباحث و جلسات کارشناسی به میانجیگری 
دولت عمان اشاره کرد و گفت: رهبری نظام قبل از دولت 
روحانی، به فکر حل مسأله هسته ای و دور کردن کشور، 

انقلاب و مردم از خطرات احتمالی بود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با تشریح روند 
بحثهای هسته ای در دولت های گذشته، گفت: در همه 
دولتها و در همه مقاطع، رهبری با دو چشم باز مسایل را 

زیر نظر داشت.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، به جهاد تیم مذاکره کننده 
هسته ای ایران در دولت یازدهم اشاره کرد و گفت: همه ی 
ادعاها و ترس و نگرانی قدرتهای جهانی، دسترسی ایران به 
بمب هسته ای بود، در حالی که رهبر ما از مدتها قبل ساخت 
بمب هسته ای و هرگونه سلاح کشتار جمعی را حرام کرده 
بود و هنر تیم مذاکره کننده ایرانی این بود که این اعتقاد 
دینی رهبر و مردم ایران را به اعتماد بین المللی تبدیل کرد 

که نتیجه آن برجام بود.
وی با تشریح بند بند مفاد برجام، اختلاف نظر درباره 
آن را طبیعی دانست و با اشاره به امتیازاتی که ایران حتی 
برای استفاده رسمی از پیشرفته ترین تکنولوژی ها هسته 
ای گرفت، گفت: قدرتهای که تا قبل از برجام، ملت های 
دنیا را با ایران هسته ای می ترساندند و هر فعالیت هسته ای 
ایران را برای جهان خطر می دانستند، عضویت رسمی ایران 
در باشگاه هسته ای را پذیرفتند و متعهد شدند که نیازهای 

هسته ای ایران را برآورده کنند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، تعابیر دمکرات 
های آمریکا و صهیونیست ها از دستاوردهای ایران در برجام 
و عصبانیت آنها را، دلیلی برای هوشیاری تیم مذاکره کننده 
دولت یازدهم و کلیت نظام دانست و گفت: براساس دستاورد 
برجام، راه استفاده از تکنولوژی های روز و تحصیل جوانان 
دانشجوی ایران در رشته های حساس دانشگاه های مهم 

جهان باز شد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، با بیان برخی از کارهایی که 
دولت در ابعاد داخلی و خارجی به دست آورده، به موضوع 
کم شدن تورم از ۴۰ درصد دولت سابق به ۸ درصد اشاره 
کرد و گفت: متأسفانه به خاطر عدم همکاری صداوسیما، 
دولت نتوانست برای مردم توضیح دهد، ضمن اینکه تیم 
اطلاع رسانی دولت هم ضعیف است و در حدّ اقدامات و 

دستاوردهای دولت نیست.
وی با بیان این جمله که »من دولت را با توجه به مجموعه 
موانع ارثی، طبیعی و تحمیلی، موفق می دانم«، گفت: کسانی 
که درباره کارنامه دولت انتقاد می کنند، در نظر داشته باشند 
که این دولت تا چند ماه پیش با  کارشکنی های یک اقلیت 

محدود اما پر هیاهو در مجلس کار می کرد!

آیت الله هاشمی رفسنجانی، همکاری همه جناح ها 
در فضای رقابتی را برای کشور ضروری دانست و گفت: با 
مجموعه موانعی که در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس 
انگلیسی بودن و »نفوذی  بهانه های  به  شورای اسلامی 
خواندن« برای نامزدها گذاشتند، مردم مسیر را به خوبی 
تشخیص داده و نمایندگانی بر اساس شعارهای اعتدالی آنها 

انتخاب کردند.

آیت الله هاشمی در جمع تشکل های دانشجویی خراسان رضوی:

مردم آگاه فریب نمی خورند
اخبــار

فرصت  از  آن که  جای  به  افراد  گفت:  کشور  وزیر 
جشن های مذهبی و مساجد برای بیان دیدگاه های سیاسی 
خود استفاده کنند، به وزارت کشور تقاضای مجوز برای 
برگزاری تجمع و سخنرانی بدهند و ما هم در وزارت کشور 

مانعی نداشته وبه آن ها مجوز می دهیم.
عبدالرضا رحمانی فضلی با بیان این که »اگر کسی بخواهد در 
انتخابات پیش رو جلسه ای را بر هم بزند با او برخورد می کنیم و 
با کسی تعارف نداریم«، اظهار کرد: برای مقابله با ورود پول های 
کثیف به انتخابات، مجلس سریعتر لایحه شفاف سازی منابع 
مالی و مقابله با پول های کثیف را در دستور کار خود قرار دهد. 
وی درباره موضوع کنسرت ها نیز با تاکید بر این که »ما در 
وزارت کشور می توانیم امنیت برگزاری کنسرت ها را تضمین 
کنیم« خاطرنشان کرد: گاهی یک قاضی تشخیص می دهد که 
کنسرتی اگر برگزار شود ناامنی ایجاد می کند، علی رغم این که 
این موضوع باید به اطلاع فرماندار به عنوان رئیس شورای تأمین 
برسد و بعداً تصمیم گیری شود اما به هر حال قاضی حکم داده 
و ما نمی توانیم مقابل حکم قضایی بایستیم و آن را لغو کنیم. در 
نامه به رییس محترم قوه قضاییه خواستار ایجاد وحدت رویه در 

سراسر کشور شدم که إن شاءالله اقدام خواهد شد. 
وی در پاسخ به انتقادات درباره بکارگیری برخی فرمانداران 
تصریح کرد: همه را راحت کنم گرایش سیاسی افراد ملاک 
انتخاب ما نیست، البته اگر ببینیم کسی روش اعتدالی و 
سیاست های  دولت را اجرا نمی کند، او را تعویض می  کنیم. 
بعد از انتخابات هم تغییر تعدادی از فرمانداران را در دستور 
کار قرار دادیم که اقدام شد. وزیر کشور همچنین با اشاره به 
فعالیت های وزارت کشور در حوزه اقتصاد مقاومتی اظهار کرد: 
دنبال ریل گذاری جدیدی در عرصه اقتصادی هستیم. توانستیم 
موانع تولید و سرمایه گذاری را در سه استان کرمان، لرستان و 

آذربایجان شرقی ساماندهی و حل کنیم و اکنون این الگو در 
سایر استان ها هم اجرا می شود.

تغییر فرمانداران را در دستور کار قرار داده ایم
رحمانی فضلی در پاسخ به این پرسش که چقدر انتقادات 
از به کارگیری فرمانداران غیرهمسو با دولت را به جا می 
دانید، گفت: برخی دوستان خط کش می گذارند و بر اساس 
مرزبندی های سیاسی قضاوت می کنند که من این را نمی 
پسندم. رئیس جمهورمحترم گفته اند ما فارغ از گرایش های 
سیاسی، کسانی که به مشی اعتدال و سیاست های دولت 
اعتقاد دارند و از دانش و تجربه کافی برخوردار هستند را 
به کار بگیریم. روز اولی که ما به وزارت کشور آمدیم ۸۰ 
درصد مدیران، فرمانداران و بخشداران به صورت مامور و 
از نیروهای خارج از وزارت کشور بودند اما اکنون بیش از 
۸۰ درصد آن ها را از پرسنل وزارت کشور انتخاب و به کار 
گمارده ایم. همه را راحت کنم گرایش سیاسی افراد ملاک 
انتخاب ما نیست البته اگر ببینیم کسی روش اعتدالی و 
سیاست های  دولت را اجرا نمی کند او را تعویض می کنیم 
بعد از انتخابات هم تغییر تعدادی از فرمانداران را در دستور 
کار قرار دادیم که تاکنون بیش از نیمی از آن  اقدام شده 
است. وی با بیان اینکه اگر در مورد فرمانداری گزارشی برسد 
که سیاست های  دولترااجرانمی کند بازرسان را اعزام می 
کنیم و اگر به قطعیت برسیم حتما او را تغییر می دهیم 
البته هیچ کس نمی تواند خواسته ها را صد در صد اجرا کند 
ولی ما گفته ایم نباید نمره فرماندار از حد قابل قبولی پایین 
تربیاید. اگر ما ببینیم عملکرد کسی قابل قبول نیست او را 
تغییر خواهیم داد. رحمانی فضلی درباره فعالیت های وزارت 
کشور درحوزه اقتصاد مقاومتی تصریح کرد: از سال های پیش 
معتقدم که استان های ما ظرفیت اداره خود از لحاظ اقتصادی 

رادارندو باید از نظر درآمد هزینه خودکفا باشند و دولت در این 
زمینه تلاشی زیادی کرده  است. با مطرح شدن بحث اقتصاد 
مقاومتی وزارت کشور به عنوان مسئول سه استان لرستان، 
آذربایجان شرقی و کرمان، انتخاب شد. همزمان تلاش کردیم 
که اختیارات وزراء به استانها تفویض شود که نتیجه آن این 
شد که با تصویب دولت،  صد اختیار قانونی  وزرا به مدیران 
کل استان ها واگذار شد. بنده به عنوان جانشین فرمانده 
قرارگاه اقتصاد مقاومتی در این چهارماه که مسئولیت سه 
استان را به عهده گرفتم سفرهای متعددی به این استان 
ها داشتم و با تولید کنندگان، فعالان اقتصادی و موثران 
اجتماعی جلسات مختلفی داشتم. وزیر کشور هم چنین با 
بیان اینکه ما با زخم عمیق عدم توازن و تعادل در استان های 
کشور مواجه هستیم افزود: امید داریم با اجرای این طرح، 
توازن و تعادل در میان استان های کشور ایجاد کنیم و البته 
در مسیر کار مستمرا گزارش مفصلی را، هم به رئیس جمهور 
محترم و هم به مقام معظم رهبری ارائه می کنیم. رحمانی 
فضلی در ادامه گفت: ما در حال واگذاری طرح های نیمه 
تمام و فعال کردن پروژه های نیمه فعال در استانها هستیم، 
 تصمیم گیری برای ارائه تسهیلات را ساده تر کرده ایم و قدرت 
تصمیم گیری را در این زمینه خیلی سریعتر کرده ایم مثلا 
در این استان ها یکی از مشکلات این بود که سرمایه گذار 
برای دریافت مجوز خود باید شش ماه تا یک سال دوندگی 
اقتصادی  فعالیت  زمینه  حدود ۱۰۰  مجوز  ما  می کرد. 
را گرفته ایم و اعلام کرده ایم هرکس در این زمینه دنبال 
سرمایه گذاری باشد، در طول یک روز مجوز او را خواهیم داد. 
اکنون سرمایه گذاران یک روز هم معطل نمی شوند و لازم 
نیست در ادارات مختلف سرگردان باشند زیرا تمام مراحل 

دریافت مجوز در یک مکان انجام می شود. 

وزیر کشور:

 با برهم زنندگان جلسات برخورد جدی قانونی می کنیم

رئیس فراکسیون امید مجلس از اینکه 
عده ای خود را فراتر از قانون می دانند انتقاد 
کرد. وی با بیان اینکه عده ای خود را فراتر از 
قانون می دانند و بی قانونی برای آنها در عمل 
افتخار است، خاطرنشان کرد: باید اجرای 

قانون تعهد همگان در جامعه باشد.
اعضای  با  دیدار  در  عارف  محمدرضا 
سازمان جوانان حزب اسلامی کار با تسلیت 
سالگرد  به  )ع(  محمدباقر  امام  شهادت 
فاجعه غم انگیر منا اشاره کرد و گفت: عید 
قربان سال گذشته روز بسیار تلخی برای 
جهان اسلام بود که شیرینی اعیاد بزرگ 
اسلامی، قربان و غدیر را در ذائقه امت جهان 
اسلام تلخ و ناگوار کرد. وی تأمین امنیت 
و پیش بینی تمهیدات و امکانات کافی برای 
برگزاری مناسب باشکوه حج ابراهیمی و 
پذیرایی از میهمانان خانه خدا را از وظایف 
اولیه تولیت آن مکان دانست و گفت: ابعاد 
تأسف بار فاجعه منا بسیار پیچیده و نشان 
از اشکالات زیادی در مدیریت رژیم سعودی 
نسبت به تأمین امنیت حجاج جهان اسلام 
است. متاسفانه با گذشت یک سال از آن 
حادثه غم بار هنوز زوایای پیدا و پنهان آن 

برای افکار عمومی مشخص نشده است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بر ضرورت بازنگری در شیوه برگزاری حج 
و شکستن انحصاری اداره کردن توسط آن 
تاکید کرد و گفت: علما و رهبران کشورهای 
اسلامی باید در نحوه مدیریت حج ابراهیمی 
چاره اندیشی کنند و نگذارند اتفاقات مشابه 

حادثه منا تکرار شود. 

وی همچنین با گرامیداشت یاد و خاطره 
شهدای ۱7 شهریور به سالگرد درگذشت 
اشاره کرد  آیت الله سید محمود طالقانی 
به  ویژه ای  نگاه  طالقانی  آیت الله  و گفت: 
جوانان داشت و به قدرت و توان جوانان باور 
و اعتقاد راسخی داشتند. آیت الله طالقانی 
عالمی ظلم ستیز و عدالت خواه بود.  مجمع 
تشخیص مصلحت نشام متذکر شد: تحولی 
که آیت الله طالقانی در مساجد ایجاد کرد، 
مثال زدنی است. ایشان درب مساجد را روی 
جوانان تحصیلکرده و دانشجو باز کرد. مسجد 
هدایت که آیت الله طالقانی در آن فعالیت 
می کرد، پایگاه جوانان و دانشجویان یکی از 
مراکز مهم هدایت جوانان و روشنفکران به 
حساب می آمد. امروز هم روحانیت باید با 

همین نگاه به جذب جوانان بپردازد.
دفاع  در  جوانان  نقش آفرینی  به  وی 
مقدس و توسعه و پیشرفت علمی کشور 
اشاره کرد و گفت: در دهه چهارم انقلاب 
جوانان باید میدان دار تحولات اساسی در 
کشور باشند و اگر مسئولان و نسلی اولی ها 
به جوانان میدان ندهند کشور با مشکلات 

عدیده ای مواجه خواهد شد.
رئیس بنیاد امید ایرانیان  با بیان اینکه 
جوانان در انتخابات ریاست جمهوری سال 
9۲ منشاء خیر شدند، تاکید کرد: انتظار این 
بود بعد از روی کار آمدن دولت تدبیر و امید 
و نفش موثری که جوانان در پیروزی آقای 
روحانی ایفا کردند زمینه برای نقش آفرینی 
آنها بیش از گذشته فراهم شود که متاسفانه 
این اتفاق نیافتاد و باید در گام های بعدی 

جبران شود.
وی درباره انتخابات اردیبهشت 9۶ به 
دستاوردهای به دست آمده از دو انتخابات 
ریاست جمهوری سال 9۲ و مجلس دهم در 
اسفند 9۴ اشاره کرد و گفت: اصلاح طلبان 
باید دقت کنند درگیر مسائلی که دهه ۸۰ با 
آن مواجه بودند نشوند چون نمی خواهیم به 

انتخاباتی نظیر انتخابات سال ۸۴ برگردیم.
مطالبات  به  باید  اینکه  بیان  با  وی 
مردم پاسخ جدی داد، یکی از اولویت های 
فراکسیون امید را مقابله با فساد اعلام کرد 
و خاطرنشان کرد: اولویت فراکسیون امید 
آینده  ماه های  طی  اقتصادی  رونق  کنار 
تلاش برای مقابله با فساد است؛ چراکه با 
کمال شرمندگی باید بگویم در مقطع فعلی 
فساد در کشور وضعیت نگران کننده ای پیدا 
کرده است.  آیا این حجم از فساد زیبنده 
نظام ارزشی و اسلامی ما است؟ عارف با 
بیان اینکه فقرزدایی در کشور باید با جدیت 
دنبال شود، تاکید کرد: عده ای به جای حل 
حال  در  دائماً  کشور  مشکلات  ریشه ای 
هستند.  سیاسی خود  رقیب  متهم کردن 
مردم چه گناهی کردند نظاره گر دعواهای 
حیدری و نعمتی آقایان باشند؟ مردم به 
به  تا  دادند  رأی  نمایندگان  و  مسئولان 
مشکلات اساسی آنها رسیدگی شود نه آنکه 

شاهد دعواهای بی حاصل سیاسی باشند.
افرایش  از  شدید  تأسف  اظهار  با  وی 
آسیب های اجتماعی در کشور بر ضرورت 
حل  برای  علما  و  نخبگان  چاره اندیشی 
ریشه ای ناهنجاری های اخلاقی و اجتماعی 

آسیب های  برای  اگر  گفت:  و  کرد  تاکید 
اجتماعی که متاسفانه روز به روز آمار آن 
نشود  چاره اندیشی  می کند  پیدا  افزایش 
آینده خوبی برای جوانان ما در انتظار نخواهد 
بود و نظام اسلامی با چالش جدی در این 

حوزه مواجه خواهد شد.
بر  اصلاح طلبان  اینکه  بیان  با  وی 
حاکمیت قانون اصرار دارند، یادآور شد: اوایل 
انقلاب عده ای به بهانه اینکه قانون حاکم 
از اجرای آن  متعلق به رژیم گذشته بود 
استنکاف می ورزیدند در حالیکه نگاه رهبر 
فقید انقلاب بر اجرای قانون ولو آنکه قانون 
بدی باشد، بود به همین دلیل امام )ره( سال 

۵۸ را سال اجرای قانون نامگذاری کردند.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان 
اینکه عده ای خود را فراتر از قانون می دانند 
و بی قانونی برای آنها در عمل افتخار است، 
تعهد  قانون  اجرای  باید  کرد:  خاطرنشان 
همگان در جامعه باشد و چنانچه اصلاحی 
در قانون لازم است فقط و فقط از طریق 

مرجع اصلی برای رفع مشکل اقدام شود.
وی با قدردانی از پیشتازی سازمان جوان 
حزب اسلامی کار در فعالیت های حزبی به 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا در 
سال آینده اشاره کرد و گفت: شوراها محلی 
برای توانمندسازی جوانان و زنان است و 
امیدوارم با همت جوانان و بانوان کشورمان 
شاهد حضورپررنگ این دو قشر تاثیرگذار 
در نهاد شوراها باشیم و اردیبهشت ماه 9۶ 
انتخاباتی پرشور با حضور حداکثری مردم را 

شاهد باشیم. 

محمد رضا عارف:

بی قانونی برای عده ای افتخار شده است

خبـــر

سیدحسین موسویان *
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الگوی بانک رهنی احیا شد 

جزییات پرداخت وام منطقه ای مسکن

 شورای پول و اعتبار سه شنبه گذشته،  به دنبال 
پیشنهاد مشترک وزارت راه و شهرسازی و بانک عامل 
بخش مسکن، دستورالعمل اجرایی راه اندازی موسسات 
پس انداز و تسهیلات مسکن منطقه ای را به عنوان یکی از 
روش های موثر در تامین مالی مسکن به تصویب رساند.

یک مقام مسئول در وزارت مسکن درباره جزییات 
این مصوبه  گفت: این موسسات در حقیقت در نقش 
بانک های محلی برای تامین مالی ساخت وسازهای 
مسکونی در هر منطقه با اتکا به سپرده های متقاضیان 
تشکیل  منطقه  همان  در  مسکن  خرید  یا  ساخت 
خواهند شد. همچنین سقف تسهیلاتی که از طریق این 
موسسات به متقاضیان تعلق می گیرد قرار است متناسب 
با منابع جذب شده و هزینه ساخت یا خرید مسکن در هر 
منطقه، به صورت وام شناور پرداخت شود. عمده کاربرد 
این روش تامین مالی ساخت یا خرید آپارتمان های ارزان 
قیمت و متناسب با الگوی مصرفی مسکن در هر منطقه 
تعریف شده که قرار است تسهیلات آن در قالب وام 
شناور به متقاضیان بومی همان منطقه ای که موسسه 
در آن تشکیل شده است، تعلق بگیرد.  مهمترین تفاوت 
این موسسات نسبت به بانک مسکن، ارائه تسهیلات 
فقط در یک شعاع جغرافیایی خاص است، ضمن اینکه 
این موسسات می توانند پروژه های بزرگ مقیاس و انبوه 
سازی از جمله سواحل مکران را تامین مالی کنند. وی 
گفت: هدف از تصویب این مصوبه، تاسیس موسساتی 

منطقه ای به منظور جذب سپرده و اعطای تسهیلات 
خرید و ساخت مسکن در هر منطقه جغرافیایی است. 
وی اظهارکرد: موسسات پس انداز و تسهیلات مسکن 
تحت نظارت بانک مرکزی قراردارند و متناسب با شرایط 
آن منطقه ازجمله شرایط درآمدی، قیمت مسکن و 
فرآیندهای ویژه ساخت و ساز، تسهیلاتی را دراختیار 
مردم قرارمی دهند. وی توضیح داد: بر اساس سیاست 
گذاری اولیه وزارت مسکن، این موسسات قرار است 
با جذب سرمایه های خرد متقاضیان خرید آپارتمان و 
سرمایه گذاران ساختمانی در قالب سهامداران موسسه، 
عملیات ساخت آپارتمان های مسکونی در مقیاس انبوه 
را انجام دهند و پس از پایان مراحل ساخت، متناسب با 
عایدی به دست آمده، تسهیلات مسکن به متقاضیان 
بومی اعطا کنند. وی اظهار کرد: ۲۰ درصد سهام این 
نهاد از طریق بانک مسکن و ۸۰ درصد آن از طریق 
پذیره نویسی عام توسط آحاد مردم تامین می شود و 
این نهاد در یک منطقه جغرافیایی خاص فعالیت می کند 
و سهامدارانی که در آن سپرده گذاری می کنند علاوه 
بر اینکه از منفعت سپرده گذاری بهره مند می شوند، 
می توانند از منفعت سهامداری خود نیز استفاده کنند. 
اجرای پروژه های بزرگ با توجه به سیاست های توسعه ای 
کشور و تاکید بر توسعه سواحل مکران و احیای بافت 
فرسوده در مناطق خاص نیز می تواند از طریق این 
موسسات، تامین مالی شوند. این مقام مسوول تصریح 

کرد: بر اساس دستورالعمل تشکیل این موسسات، بر 
خلاف روال فعلی پرداخت وام از طرف سیستم بانکی، 
این موسسات تعهدی بابت میزان و زمان دقیق پرداخت 
تسهیلات به سپرده گذاران و متقاضیان ندارند و متناسب 
با عایدی موسسه در پایان پروژه ساختمانی، سقف و زمان 
پرداخت تسهیلات شناور خواهد بود. به گفته او، سابقه 
فعالیت موسسات پس انداز و تسهیلات مسکن منطقه ای 
به حدود ۴ دهه قبل بازمی گردد و معروف ترین شکل 
ساخت و ساز انبوه مسکن با اتکا به منابع این موسسات 
هم اکنون در شهرک های اکباتان و آپادانا در شهر تهران 
قابل مشاهده است. این مقام مسوول ادامه داد: قرار است 
اولویت تشکیل این موسسات در بافت های فرسوده با 
هدف جذب سرمایه های خرد مردم و سرمایه گذاران 
ساختمانی به منظور نوسازی محلات فرسوده تعریف 
تاسیس  طرح  پیش نویس  متن  در  گفت:  وی  شود. 
موسسات پس انداز و تسهیلات مسکن منطقه ای، حداقل 
سرمایه لازم برای تاسیس و فعالیت این موسسات در 
شهر تهران ۵۰ میلیارد تومان، در سایر کلان شهرها ۳۵ 
میلیارد تومان، سایر مراکز استان ها ۲۵ میلیارد تومان و 

سایر شهرها ۱۰ میلیارد تومان تعیین شده است.
وی اظهار کرد: در نسخه پیشنهادی ضوابط راه اندازی 
منطقه ای  مسکن  تسهیلات  و  پس انداز  موسسات 
همچنین ۱۸ ماموریت عمده برای این موسسات تعریف 
شده است. از میان این موارد، ۱۰ ماموریت مربوط به 

»تجهیز منابع« و مابقی مربوط به »تخصیص منابع« یا 
ارائه خدمات تعریف شده در چارچوب فعالیت موسسات 

پس انداز و تسهیلات مسکن منطقه ای است.
این مقام مسئول در پاسخ به این سوال که بانک 
مرکزی در حالی که سیاست تعیین دستوری نرخ سود را 
در مورد بانکها و موسسات اعتباری اعمال می کند چگونه 
می خواهد این موسسات را در تعیین نرخ سود آزاد 
بگذارد، گفت :این موسسات تحت نظارت بانک مرکزی 
قراردارند و بانک مرکزی نیز باتوجه به سیاست هایش و با 
حفظ تعادل منابع و مصارف می تواند نرخ سود را کاهش 
دهد بنابراین این موسسات نیز می توانند ازاین ویژگی 
استفاده کنند. وی ادامه داد: نظام پرداخت تسهیلات 
بانکی تاکنون یک جانبه بوده است و باید منعطف شود، 
در کشورهای دیگر در یک بانک، مشتریان مختلف یک 
نوع تسهیلات، نرخ سودهای متفاوتی را براساس میزان 
ریسک باید پرداخت کنند؛ یعنی مشتری کم ریسک تر 
نرخ سود کمتر و مشتری پرریسک تر نرخ سود بالاتری 

پرداخت می کند.
امتیازات ویژه پرداخت وام منطقه ای

این مقام مسئول افزود: یکی دیگر از اهداف تاسیس 
این موسسات، آگاه سازی مردم درباره اهمیت پس انداز 
و اتکا به درآمدهای آتی است؛ ضمن اینکه با فعالیت 
موسسات پس انداز و تسهیلات، تصمیمات به صورت 
منطقه ای اعمال می شود و به تبع آن، احتمال شناسایی 
ریسک و سیاستگذاری های مربوط به آن منطقه هم 
بیشتر می شود. به گفته وی، اگر درمناطقی، واحدهای 
مسکونی سند نداشته باشند یا مشکل دیگری داشته 
باشند، موسسات پس انداز میتوانند در مورد منطقه 
این  حتی  و  کرده  اعمال  را  ای  ویژه  تصمیم  خود 
امکان وجود دارد که نرخ سود و اقساط را متناسب با 
شرایط منطقه تنظیم کنند. به گزارش مهر ،این مقام 
مسئول درپاسخ به این سوال که آیا با تاسیس و توسعه 
موسسات پس انداز و تسهیلات مسکن، فعالیت بانک 
مسکن در اعطای وام مسکن تغییری خواهد کرد یا 
خیر،  اظهارکرد: اگرچه زمینه فعالیت موسسات پس 
انداز و تسهیلات و همچنین بانک مسکن مشابه است 
اما شیوه کار آنها متفاوت است،  ضمن اینکه می توان 
مدیریت صندوق پس انداز مسکن هر منطقه را به این 
موسسات واگذارکرد. وی گفت: با توجه به تفاوت های 
موجود در منابع بانکی بخش مسکن درمناطق مختلف 
کشور، تصویب چنین مصوبه ای واقعا لازم بود؛ به عنوان 
نمونه ممکن است تامین منابع صندوق پس انداز مسکن 
یکم در تهران با مازاد مواجه شود اما در شهرستان ها با 
کسری، اما الان چون سیاست گذاری در مورد صندوق 
پس انداز مسکن یکم بصورت متمرکز و ملی انجام می 

شود، نمی توان از این ظرفیت ها استفاده بهتری انجام 
داد.   این مقام مسئول تصریح کرد: باتوجه به آنکه 
فعالیت صندوق پس انداز مسکن یکم به تفکیک شهر 
و استان است، پس از تصویب این مصوبه، می توان این 
فعالیت ها را به موسسات پس انداز و تسهیلات مسکن 

واگذار کرد.
 تاسیس موسسات پس انداز مسکن؛

 از ایده تا تصویب
وی درباره فرآیندی که این مصوبه از مرحله طرح تا 
تصویب طی کرده،  گفت: طرح تاسیس موسسات پس 
انداز و تسهیلات مسکن حدود دوسال پیش از سوی 
وزارت راه و شهرسازی به بانک مسکن پیشنهاد شد 
و بانک مسکن یک طرح اولیه درباره سازوکار اجرایی 
این موسسات را در اختیار بانک مرکزی قرارداد و پس 
از برگزاری حدود ۴۰ تا ۵۰ جلسه، دستورالعمل نهایی 
شد.   این مقام مسئول اظهارکرد: پیش ازانقلاب نیز 
بانک رهنی خدماتی مشابه با این موسسات ارایه می 
داد و بخاطر فعالیت بانک رهنی،  الزام و اجباری وجود 
نداشت که یک تصمیم گیری کلی برای تسهیلات خرید 
و فروش و ساخت مسکن برای تمام مناطق کشور گرفته 
شود و این امکان وجود داشت که براساس نیاز هرمنطقه، 
تصمیمات ویژه ای برای همان منطقه اعمال شود. وی در 
پاسخ به سوال دیگر  مبنی بر اینکه آیا موسسات پس انداز 
و تسهیلات مسکن،  از نظر سیاستگذاری و مدیریت به 
بانک مسکن وابسته هستند، گفت: این موسسات از 
نظر سیاست گذاری و مدیریت به بانک مسکن وابسته 
هستند اما در اصل مجری سیاست های توسعه ای دولت 

خواهند بود.
اثرگذاری بر بازار مسکن

همچنین محمدرضا فرهادی پور، عضو هیئت علمی 
اثرات  ایران در مورد  بانکداری  موسسه عالی آموزش 
فعالیت این موسسات بر تحریک تقاضا و بازار مسکن  
گفت: تعیین سازو کار اجرایی این موسسات زمان بر 
است و تاسیس و آغاز فعالیت آنها نیز ماه ها به طول 
می انجامد، اما در مجموع باید گفت که راه اندازی این 
موسسات در کوتاه مدت بر بازار مسکن اثری ندارد اما در 
بلند مدت می تواند با تحریک طرف تقاضا، بازار را تحت 
تاثیر قرار دهد. گفتنی است که مصوبه تاسیس موسسات 
پس انداز و تسهیلات مسکن با هدف کمک به تأمین 
مالی بخش مسکن از طریق جذب پس اندازهای خرد و 
اعطای تسهیلات و با استناد به آیین نامه اجرایی تبصره 
۲ ماده 7 قانون حمایت از احیا، بهسازی و نوسازی بافت 
های فرسوده و ناکارآمد شهری، مصوب هیئت وزیران، 
سه شنبه گذشته در شورای پول و اعتبار به تصویب 

رسید.
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در آستانه عید قربان 

صادرات دام زنده متوقف شد
در حالی که چند روز بیشتر تا عید قربان باقی  نمانده، رئیس مجمع صادرکنندگان دام زنده 
از توقف صادرات دام تا دهم مهرماه امسال خبر داد و گفت: طی سال جاری ۵۸۰ هزار راس 

گوسفند صادر شده است.
منصور پوریان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: امسال حدود ۵۸۰ هزار راس دام زنده 
)گوسفند(  به عمان صادر شده است و البته از این کشور به قطر، کویت و دیگر کشورهای 
حاشیه نشین خلیج فارس صادر می شود. چرا که پس از اختلاف ایران با عربستان، دام زنده 
ایرانی تنها به عمان صادر می شود و از آن جا به نام این کشور مجددا به کشورهای دیگر صادر 

خواهد شد.
وی افزود: هزینه تمام شده برای هر کیلوگرم گوسفند زنده صادراتی ۲۳ هزار تومان بوده و 
هر کیلوگرم از آن حدود ۳۳ هزار تومان صادر می شود و بسته به نوع نژاد و کیفیت آن از ۶۵۰ 

تا ۸۵۰ هزار تومان قیمت هر راس گوسفند صادراتی متفاوت است.
رئیس مجمع صادرکنندگان دام زنده با بیان اینکه هر راس گوسفند صادراتی بین ۴۵ تا ۵۵ 
کیلوگرم است، گفت: صادرات گوساله به عراق انجام می شد، اما امسال به دلیل بالاتر بودن 
قیمت گوساله ایرانی نسبت به برزیلی صادرات این محصول نیز به عراق متوقف و تنها در سال 

جاری ۱۰۰ راس گوساله به این کشور صادر شد.
پوریان ادامه داد: هر کیلوگرم گوساله از ایران چهار دلار به عراق صادر می شود، در حالی که 

نمونه مشابه آن از برزیل در بنادر عراق ۳.۵ دلار تحویل داده می شود.
وی تصریح کرد: به دلیل کاهش قیمت دام زنده ایرانی در بازار عمان، ایجاد شائبه از سوی 
برخی که تصور می کردند قیمت گوشت قرمز به دلیل صادرات دام زنده افزایش بی رویه داشته 
است، تصمیم گرفتیم تا صادرات دام زنده را از ۱۰ شهریورماه تا ۱۰ مهرماه متوقف کنیم، در 
حالی که خود نیز می دانستیم این صادرات هیچ تاثیری در قیمت تمام شده گوشت قرمز 
ندارد، چرا که در سال ۱۳9۳ که بیش از یک میلیون راس دام زنده صادر شد و تجارت این 

محصول در اوج خود قرار داشت، نهایتا دو درصد تولیدات را شامل می شد.
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سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی  خبرداد:

جهش 100 میلیون لتیری مصرف  بنزین 
درروزهای آینده

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: پیش بینی می شود در روزهای 
آینده که به پایان سفرهای تابستانی نزدیک می شویم، میزان مصرف بنزین به 9۵ تا ۱۰۰ 

میلیون لیتر در روز افزایش یابد که البته برای تامین آن مشکلی وجود ندارد. 
داوود عربعلی درباره کم فروشی بنزین در برخی پمپ بنزین ها، افزود: احتمال دارد در برخی 
جایگاه های عرضه سوخت، کم فروشی صورت گیرد که البته به ندرت چنین مشکلی رخ می 
دهد.  سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اضافه کرد: نظارت های متعددی بر 
عرضه سوخت در پمپ بنزین ها انجام می شود به طوری که احتمال وقوع تخلف را کاهش 
داده است. وی با تشریح روند نظارت بر جایگاه های عرضه سوخت، ادامه داد: کارشناسان 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی به طور مرتب از جایگاه ها بازدید و نازل های سوخت را 
بررسی می کنند.  عربعلی گفت: همچنین کارشناسان سازمان ملی استاندارد نیز هر سه ماه 
یکبار به جایگاه های عرضه سوخت مراجعه و با ظرف های مخصوص و استاندارد، وضعیت 
نازل ها و میزان تحویل سوخت توسط آنها را آزمایش می کنند. وی درباره چگونگی پیگیری 
شکایت های مربوط به کم فروشی بنزین گفت: هرگاه مردم با چنین مشکلی مواجه شدند 
می توانند موضوع را با شماره تلفن ۰9۶۲7 اطلاع دهند که به سرعت و کمتر از 7۲ ساعت، 
موضوع پیگیری شده و نتیجه به شاکیان گزارش داده می شود.  این مسئول صنعت نفت 
افزود: همه جایگاه های عرضه سوخت در سراسر کشور مجهز به دوربین های مداربسته 
هستند که می توان شکایات مطرح شده را به طور دقیق رصد کرد و حتی اگر برخی از 
کارکنان پمپ بنزین ها نیز تخلف کرده باشد قابل پیگیری است.  سخنگوی شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ادامه داد: در صورتی که ثابت شود جایگاه داران تخلف و کم 
فروشی کرده اند طبق مقررات با آنها برخورد می شود. این مسئول صنعت نفت یادآور شد: 
در برخی موارد که تخلف عمدی توسط کارکنان جایگاه ها انجام شده، آنها اخراج شده اند. 
عربعلی همچنین درباره میزان مصرف بنزین در روزهای پایانی سفرهای تابستانی و آمادگی 
برای تامین بنزین مورد نیاز در سراسر کشور، گفت: به طور متوسط از ابتدای شهریور تا میانه 
این ماه ۸۰.۵ میلیون لیتر بنزین مصرف شده است. وی با اعلام آمادگی برای تامین بنزین 
مورد نیاز در سفرهای تابستانی و اوج گیری مسافرت ها، افزود: همه مخازن ذخیره بنزین به 
میزان کافی از سوخت برخوردارند. سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اضافه 
کرد: پیش بینی می شود در روزهای آینده که به پایان سفرهای تابستانی نزدیک می شویم، 
میزان مصرف به 9۵ تا ۱۰۰ میلیون لیتر در روز افزایش یابد که البته برای تامین آن مشکلی 
وجود ندارد. به گزارش ایرنا، همه ساله با فرارسیدن تعطیلات نوروزی و تابستانی در کشور، 
موج سفرهای برون شهری شکل می گیرد که با جهش در مصرف سوخت همراه است. بر این 
اساس، بیشترین میزان مصرف بنزین در سال 9۵ برای روز ۱۲ فروردین ماه به ثبت رسیده 
که در آن ۱۰۵.9 میلیون لیتر بنزین مصرف شده است. رکورد بعدی مصرف بنزین در کشور 
به روز ۱۵ تیرماه امسال تعلق دارد که همزمان با تعطیلات عید سعید فطر بوده و در این روز 
مصرف 9۶.۱ لیتر بنزین به ثبت رسیده است.  اکنون حدود سه هزارو ۵۰۰ جایگاه عرضه 

سوخت در کشور فعال هستند.

بساط وام بانکی برچیده می شود

ارایه کارت اعتباری 10 تا ۵0 میلیونی
دستورالعمل جدید کارت های اعتباری ابلاغ شد و قرار است دور جدید اختصاص این کارتها 
به مردم، از اول مهرماه آغاز شود؛ بانک مرکزی می گوید کارت ها به تدریج جایگزین تسهیلات 

متنوع خرد فعلی خواهد شد. 
به گزارش مهر، توزیع کارتهای اعتباری از ۱۱ روز دیگر یعنی درست اول مهرماه آغاز 
می شود. بانک مرکزی می گوید که به تناسب توانایی که افراد در جذب منابع این کارتهای 
اعتباری و ارایه تضامین بازپرداخت آن ارایه می دهند از ۱۰ تا ۵۰ میلیون تومان اعتبار در 
کارتهای اعتباری شارژ می کند تا مردم به خرید کالاهای بادوام و سرمایه ای، مصرفی و خدمات  
بپردازند. پیش از این هم البته دولت به منظور تحریک تقاضای خرید مردم، کارتهای اعتباری 
تا سقف ده میلیون تومان را فقط برای خرید لوازم خانگی ایرانی در اختیار مردم قرار داده 
بود که اگرچه تعداد محدودی از اقشار مردم می توانستند آن را دریافت کرده و کارمندان 
دولت، بازنشستگان و فرهنگیان را شامل می شد، اما همین تعداد محدود هم از آن استقبال 
نکردند. اکنون دولت می گوید که هر فردی می تواند کارتهای جدید را دریافت کرده و چنانچه 
توانایی بازپرداخت آن را داشته باشد، تا سقف ۵۰ میلیون تومان هم برای او شارژ و اعتبار در 
آن قرار می دهد. این طرح قرار است که از اول مهرماه سال جاری اجرایی شود. بر این اساس 
دیروز، بانک مرکزی دستورالعمل جدید کارت اعتباری مرابحه را با هدف تسهیل استفاده از 
کارت های اعتباری، رفع برخی ابهامات و انطباق هرچه بیشتر آن با شرایط و مقتضیات روز 

کشور و تحریک تقاضا، به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد.

سیف خبرداد؛

صدور مجوز فعالیت بانکهای ایرانی در فرانسه
رئس کل بانک مرکزی از صدور مجوز فعالیت سه شعبه بانکی ایران 
در فرانسه خبرداد و گفت:بانکهای ایتالیا، آلمان و اتریش روابط بانکی را 
با ایران آغاز کرده اند؛ ولی نظام بانکی فرانسه محافظه کار است.  ولی اله 
سیف در دیدار با رئیس پارلمان فرانسه با تاکید بر ضرورت گسترش 
روابط بانکی دو کشور، گفت: ایران به واسطه برخورداری از منابع طبیعی 
غنی و نیروی کار جوان، ماهر و تحصیل کرده و همچنین بازار مصرف 
قابل توجه، فرصتی منحصر به فرد برای فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران 
دنیا به شمار می آید که لازم است با ایجاد روابط مستحکم بانکی مورد 
بهره برداری قرار گیرد. در این میان کشور فرانسه با جایگاهی که در میان 
کشورهای اروپایی دارد می تواند اثرگذار باشد و موانع را رفع کند.رئیس 
کل بانک مرکزی برجام را عرصه تلاش دیپلمات ها و پسابرجام را کارزار 
فعالان اقتصادی دانست و افزود: خوشبختانه با ایجاد بستر و فرصت های 
بی شمار در پسابرجام، زمینه برای توسعه همکاری های اقتصادی فراهم 
شده که پیش نیاز استفاده از این ظرفیت، روابط بانکی مناسب برای 
تسهیل امور بوده و در مقایسه با شرایط موجود، روابط بانکی گسترده تری 
مورد نیاز است. وی روابط بانکی را پیش نیاز گسترش مراودات اقتصادی 
دانست و افزود: طی ملاقات با رئیس کل سابق بانک مرکزی فرانسه و سفر 
رئیس جمهور ایران به این کشور، مذاکراتی هم با رئیس کل جدید این 
بانک داشتیم که در هر دو جلسه به این نتیجه رسیدیم که فضای توسعه 

همکاری های مشترک به خوبی فراهم شده و باید آن را مورد بهره برداری 
قرار داد. رئیس شورای پول و اعتبار با تاکید بر اهمیت رفع موانع گسترش 
روابط بانکی گفت: انتظار ما این است که با توجه به گشایش های فراهم 
شده در فضای پسابرجام، اروپا نیز از قافله عقب نماند و در رابطه با رفع 
موانع، اقدامات لازم را به عمل بیاورد. در این خصوص ما جلسات و 
مذاکرات زیادی برای تقویت همکاری با بانکداران اروپایی داشته ایم. وی 
افزود: بانک های کشورهای ایتالیا، اتریش و آلمان روابط خوبی را با ایران 
آغاز کرده اند؛ اما احساس می شود نظام بانکی فرانسه در این رابطه بسیار 
محافظه کار بوده و با احتیاط بیشتری عمل می کند؛ در حال حاضر سه 
شعبه از بانک های ایرانی مجوز فعالیت درفرانسه را به دست آورده اند که 
لازم است با تشویق دولتمردان فرانسوی، بانک های فرانسوی هم روابط 
خود را با بانک های ایرانی گسترش دهند. سیف با اشاره به تسویه حساب 
با موسسات بیمه صادرات اروپایی گفت: بلافاصله بعد از اجرایی شدن 
برجام، همکاران ما در بانک مرکزی، مذاکرات خود را با این موسسات 
آغاز کردند و با رفع مغایرت ها، تمام پرداخت ها انجام شد. رئیس کل 

بانک مرکزی با بیان اینکه حضور نام ایران در لیست سیاه FATF امری 
سیاسی و بدون توجیه بوده است، تصریح کرد: در فهرست سیاه گروه 
ویژه اقدام مالی نام ایران در کنار کره شمالی آورده شده بود، در حالی که 
کشورهایی همچون نیجریه و سودان به عنوان کشور همکار شناخته شده 
است. رئیس شورای پول و اعتبار با یادآوری رتبه ریسک سابق ایران در 
 ،OECD  گفت: هم اکنون رتبه اعتباری ایران بنا به شاخص های OECD
از 7 به ۶ ارتقا یافته و این درحالی است که پیش از تحریم ها رتبه اعتباری 
ایران ۴ بود. اکنون به واسطه سیاست های دولت یازدهم، طی سه سال 
گذشته که تورم ۴۰ درصدی، به طور پایدار، تک رقمی شده و آرامش و 
ثبات به اقتصاد ایران بازگشته و حتی شرایط اقتصادی از زمان قبل از 
تحریم ها به مراتب بهترشده است که در آینده نیز شاهد استمرار ثبات 
مالی پایدار خواهیم بود، به نظر نمی رسد رتبه ۶ مناسب باشد و انتظار ما 

این است به همان رتبه قبل از تحریم یعنی ۴، برسیم.
تاکید بر گسترش روابط اقتصادی و بانکی ایران و فرانسه

 در این دیدار، کلود بارتولون، رئیس پارلمان فرانسه از آمادگی این 

کشور برای گسترش روابط اقتصادی و بانکی با ایران خبر داد و گفت: 
مسئولان فرانسوی نسبت به ظرفیت های ایران آگاهی دارند و امید است 
بتوانیم از آنها استفاده کنیم. تاکنون اقدامات مناسبی در زمینه های 
اقتصادی میان دو کشور انجام شده و امیدواریم این روند در آینده نیز 
ادامه داشته باشد.  وی در خصوص اقدامات گروه ویژه اقدام مالی در 
 )FATF( سطح جهانی گفت: هر چند در زمینه گروه ویژه اقدام مالی
حساسیت هایی وجود دارد؛ اما این مساله تنها مربوط به ایران نیست 
و در کشورهای دیگر نیز وجود دارد. رییس مجلس فرانسه با تاکید بر 
اینکه اتلاف وقت برای گسترش روابط جایز نیست، گفت: وزارت امور 
اقتصادی فرانسه آماده انجام مذاکرات برای گسترش روابط اقتصادی با 
ایران است؛ در این میان کسب جایگاه ناظر در منطقه اوراسیا توسط 
ایران، نشانه مثبتی است؛ ضمن اینکه دولت فرانسه عزم جدی برای 
اجرایی شدن همه مفاد برجام دارد. بارتولون در خصوص نقش همکاری 
فرانسه در موضوع FATF  در برقراری ارتباط مالی با ایران و همچنین 
کمک به ایران در زمینه مشکلات فنی و تکنیکی اظهار داشت: کشور 
فرانسه درصدد است فعالیت هایی را در چارچوب انتقال تجربیات و 
همکاری های فنی برای پیاده سازی استانداردهای FATF با ایران انجام 
دهد تا بتواند بر ایالات متحده فشار آورد و در این زمینه آماده حمایت و 

همکاری با ایران هستیم
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نتیجه غیرمنتظره اولین ال کلاسیکوی پپ-ژوزه

داستان شبی که پپ، مورینیو را تحقیر کرد

قرار بود بازگشت مورینیو به نوکمپ بسیار باشکوه باشد ولی مورینیو دوشنبه سیاه خود 
را با شکست ۵-۰ مقابل گواردیولا در مقابل دیدگان ۴۰۰ میلیون بیننده تجربه کرد.

 دربی منچستر و تقابل دو مربی نزدیک است و به همین بهانه به بررسی تقابل های 
پیشین آنها پرداخته ایم. هیچکس انتظار ندارد که بازی روز شنبه با نتیجه ای عجیب 

به پایان برسد ولی هیچکس در تاریخ ۲9 نوامبر سال ۲۰۱۰ نیز چنین انتظاری نداشت.
ژاوی پیش تر در رابطه با آن بازی گفته بود:" دیدار ۵-۰ بهترین بازی بود که در آن 
حضور داشتم. شاید بازی های مهم تری مثل فینال جام جهانی را تجربه کرده باشم ولی 
حسی که در آن بازی داشته بی نظیرر بود. اینکه مقابل تیمی ۵-۰ پیروز شوید یک چیز 
است ولی این نتیجه مقابل رئال معنای دیگری دارد. آنها به سختی توپ را لمس می کردند.  

پس از بازی برای خودمان در رختکن دست زدیم."
پس از آن بازی بعضی بازیکنان رئال حس می کردند که بیش از حد برای بارسا احترام 
قائل شدند. فقط ۴ ماه پیش از آن بود که ایکر کاسیاس، سرخیو راموس ، ژابی آلونسو و 
آلوارو آربلوا در کنار بازیکنانی مثل ژاوی، ویا ، اینیستا و ... جام جهانی را به دست آورده 
بودند. همچنین این تفکر به وجود آمده بود که از آنجایی که گواردیولا قصد شکست دادن 
مادرید را داشت، تمرکز مورینیو روی شکست نخوردن بود، برنامه ای که در نهایت به 

شکست تیمش منجر شد.
داوید ویا نیز در رابطه با آن بازی گفت:" یکی از بهترین و احساساتی ترین شب  های 
حضورم در بارسلونا در آن بازی بود. وقتی انقدر خوب بازی می کنید همیشه از فوتبال لذت 
می برید و وقتی پیروز می شوید دیگر عالیست و اگر مقابل بزرگترین رقیبتان اینطور پیروز 

شوید، بی نهایت لذت خواهید برد."
برگزاری بازی در دوشنبه شب باعث شد تا توجهات تمام اروپا به آن باشد و عملکرد بسیار 
خوب بارسا باعث شد تا تمام اروپا محو جادوی شاگردان پپ شوند. حق پخش آن بازی 
به نحوی بود که هر کسی می خواست می توانست برای تماشای فقط همان بازی مبلغی 
پرداخت کند و تصاویر را دریافت کند. همین موضوع باعث شده بود تا کافه های فوتبالی 
از دو هفته قبل از برگزاری آن تماما رزرو شده باشند و خیابان ها نیز پس از سوت پایان 

صحنه جشن و پایکوبی بارسایی ها بود.
ویا درباره گل هایش در آن بازی گفت:" گل دومم را خیلی دوست داشتم. حرکتم را از 
زمین خودمان آغاز کردم و در نهایت نیز به گل رسیدیم بنابراین شرایط بدنی در آن مقطع 
از بازی خیلی مهم بود. من در دقیقه 7۵ تعویض شدم. کارم را انجام داده بودم. ورزشگاه 

من را تشویق کرد و به خوبی به یاد دارم که چقدر خوشحال بودم."
پیروزی ۵-۰ برای هواداران بارسا بسیار ویژه بود زیرا دو شب ویژه ی دیگر در تاریخ 
باشگاه نیز با همین نتیجه به پایان رسیده بود. در سال ۱97۴، بارسا با یوهان کرویف موفق 
شد ۵-۰ رئال را شکست دهد و برای اولین بار پس از ۱۴ سال به جام برسد. همچنین 
با تیم رویایی کرویف در سال ۱99۴ نیز آبی اناری ها موفق شدند بار دیگر این نتیجه را 

تکرار کنند و قهرمان شوند.
البته باید در نظر داشت که حریف، هر رئالی نبود بلکه رئال مورینیو بود. مورینیو که به 
عنوان سرمربی چلسی بارها بارسا را در نوکمپ اذیت کرده بود و با اینتر آن شب تلخ را برای 
آبی اناری ها رقم زده بود. هواداران بارسا در آن بازی با شعارهایشان از مورینیو می خواستند 
به کنار زمین بیاید تا بتوانند بیشتر او را تحقیر کنند. کنار زمین قلمرو مورینیو و منطقه 
تخصصی اش است، جایی که او با جنگ های روانی، داد و فریادها و رفتاری که دارد، روی 

تیم حریف تاثیر بسیاری می گذارد و معمولا بازی را به نفع تیمش می گرداند.
 او این شکست را بدترین شکست کارنامه فوتبالی اش خوانده بود ولی همچنین گفته 
بود:" قبول این شکست سخت نیست زیرا ما موقعیتی برای پیروزی نداشتیم. شکستی 
نبود که ما شایسته آن نباشیم یا به خاطر اشتباهات داوری رقم خورده باشد. یک تیم با 
بهترین عملکرد ممکن ظاهر شد و دیگری با بدترین عملکرد . آنها شایسته پیروزی بودند 

و ما مستحق شکست."
بعضی معقتد بودند که تاکتیک های مورینیو برای این بازی اشتباه بود. بین دو نیمه لاسانا 
دیارا به جای اوزیل به میدان آمد و آربلوا به جای مارسلو. این تغییرات دفاعی بود ولی اگر 
این تغییرات را به وجود نمی آورد، شاید شکست تلخ تری رقم می خورد. با وجود اینکه آقای 
خاص پس از بازی گفته بود که قبول این شکست برایش آسان است ولی تا به حال آن را 
فراموش نکرده و در تصمیماتی که بعدها گرفت، روی آن تاثیر داشت. این شکست باعث 
شد تا او کنترل بیشتری روی رئال داشته باشد و در نهایت باعث شد تیمی بسازد که مانع 

قهرمانی تیم افسانه ای گواردیولا شود.
پس از آن بود که مورینیو به فکر جذب یک مهاجم سوم افتاد. او امانوئل آدبایور را در 
زمستان به صورت قرضی به خدمت گرفت،  انتقالی که خورخه والدانو، مدیر ورزشی رئال 
با آن مخالف بود. پس از آن مورینیو حضور والدانو در تمرینات، سفرهای تیم و ... ممنوع 
کرد و در نهایت حکم اخراج او را در پایان فصل صادر کرد. با وجود این شکست، مورینیو 
همه چیز را نباخت و چند ماه بعد در فینال کوپا دل ری آبی اناری ها را شکست داد و جام 
را بالای سر برد. او امیدوار است که روز شنبه نتیجه آن فینال تکرار شود و اولین تقابل او 

با گواردیولا در لیگ برتر مثل اولین تقابلش با او در اسپانیا نباشد.

مسئولیت پناهندگی احتمالی ورزشکاران ایران با کیست؟

اعزام پر ابهام دو ملی پوش درجه چندم اسکی 
به اروپا

بحث پناهندگی ملی پوش اسکی در حالی این روزها مطرح است که مسئولان فدراسیون 
اسکی همچنان در انتظار بازگشت او هستند، بدون اینکه شاهد شفاف سازی مورد انتظار 

جامعه ورزش از سوی آنها باشیم!
رقابت های رول اسکی دو هفته پیش به میزبانی سوئد برگزار شد که تیم ایران نیز با 

دو ورزشکار در این رقابت ها حاضر شد، دو ورزشکاری که البته هیچگاه مسابقه ندادند!
یاسین ساوه شمشکی به همراه همسرش سمانه کیا شمشکی دو ملی پوشی بودند که 
با هزینه شخصی و به نام مسابقات از سوی فدراسیون اسکی ایران عازم سوئد  شدند. در 
نهایت هم این مسابقات در شرایطی برگزار می شود که یاسین ساوه شمشکی در مسابقات 
حضور پیدا نمی کند، چرا که اجازه حضور در  این رقابت ها را نداشته است. طبق قوانین این 
رقابت ها تنها ورزشکارانی اجازه ورود به این مسابقات را داشتند که حدنصاب های لازم را 

دارا بودند و در رنکینگ قرار داشتند.
حالا سوال این جاست که آیا فدراسیون و مسئولان کمیته رول اسکی واقعا از قوانین و 
قواعد این رقابت ها بی خبر بودند؟! قوانینی که پیش از برگزاری هر مسابقه ای در اختیار 
ورزشکاران و تیم های مختلف قرار می گیرد و به طورحتم برای مربیان و مسئولان کمیته 

رول اسکی ایران نیز ارسال شده بود.
نکته بعدی که در اعزام این ملی پوشان مطرح است، تاکید بر درجه چندم بودن این 
ورزشکاران از سوی بهرام ساوه شمشکی، دبیر فدراسیون اسکی است. ورزشکارانی که در 
تیم ملی ایران هم جایی ندارند اما از سوی فدراسیون اسکی مجوز شورای برون مرزی 

جهت حضور در رقابت های بین المللی برای شان گرفته می شود.
یاسین ساوه شمشکی در شرایطی به همراه سمانه کیا شمشکی عازم مسابقات می شوند 
که از آخرین مسابقه ملی آنها حدود یک سال و نیم می گذرد و یاسین ساوه شمشکی در 
رقابت های انتخابی صحرانوردی نیز انتخاب نشد با این وجود برای این رقابت ها انتخاب 
می شود تا با هزینه شخصی و پرداخت هزینه های سرمربی این تیم به مسابقات اعزام شود. 
اعزامی که تنها به این دلیل که هزینه ای برای فدراسیون در برندارد با آن موافقت می شود. 
این در شرایطی است که  در برخی موارد با رقابت هایی که برای ملی پوشان حتی ضروری 
است، مخالفت می شود. حال این نکته وجود دارد که آیا برای  مسئولان فدراسیون این 
سوال به وجود نیامده است که چرا دو ورزشکاری که در تیم ملی نیز جایی ندارند، باید 

مجوز اعزام برای شان صادر شود؟
در این بین گفته می شود که یکی از دوستان نزدیک رئیس فدراسیون ضمانت اعزام 
این ملی پوشان را پیش رئیس فدراسیون کرده است! فردی که  ارتباط نزدیکی هم با 
دیپلمات های خارجی در ایران دارد.به طور کلی در اعزام این دو ملی پوش ابهام های زیادی 
وجود دارد و باید در روزهای آینده منتظر پاسخ های قانع کننده تری فراتر از آنچه دبیر 
فدراسیون عنوان کرد از سوی ازکان فدراسیون اسکی خصوصا رئیس این مجموعه باشیم.

گزارش سایت یونانی از بازگشت انصاری فرد 
و شجاعی به پانیونیوس 

سایت پانیونیوس گزارشی درباره بازگشت دو ملی پوش ایرانی به تمرینات این تیم قبل از 
اولین بازی فصل جدید سوپر لیگ یونان منتشر کرد.

 سایت پانیونیوس در آستانه اولین بازی فصل جدید این تیم برابر آستراس  با انتشار 
تصویر مشترک کریم انصاری فرد و مسعود شجاعی، درباره بازگشت دو ملی پوش ایرانی 
به تمرینات پانیونیوس نوشته است: انصاری فرد و شجاعی پس از پایان دو بازی تیم ملی 
ایران به یونان بازگشته اند و فقط در آخرین جلسه تمرینی تیم پانیونیوس پیش از بازی با 

آستراس که عصر امروز )جمعه( برگزار می شود شرکت خواهند کرد.
در ادامه گزارش این سایت یونانی آمده است: ولادان میلویوویچ، سرمربی صربستانی تیم 
پانیونیوس در حال انتخاب ۱۱ بازیکن اصلی بازی برابر آستراس است، اما یک واقعیت 
نگران کننده برای او تنها یک جلسه تمرینی انصاری فرد و شجاعی قبل از این بازی خواهد 
بود. البته مسئله مهم این است که ولادان دو بازیکن ایرانی را خود را در اختیار خواهد 
داشت و با توجه به آمادگی مطلوب تمام بازیکنان می تواند ترکیب ایده آل خود را برابر 

آستراس روانه میدان کند.
انصاری فرد و شجاعی پیش از پیوستن به اردوی تیم ملی ایران در بازی های تدارکاتی 
تیم پانیونیوس عملکرد درخشانی داشتند و مورد توجه سرمربی صربستانی این تیم جهت 

حضور در ترکیب اصلی  قرار گرفتند.

ششگلانی:

 ضلع جنوبی ورزشگاه را به پرسپولیس 
اختصاص دادیم

جواد ششگلانی در مورد برگزاری دیدار پرسپولیس و تراکتورسازی در ورزشگاه اختصاصی 
تراکتورسازی، گفت: بعد از جلساتی که با مسئولان شهر و اداره ورزش و نیروهای امنیتی 
برگزار کردیم این بازی در ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی برگزار می شود. کلیه تمهیدات 

لازم را برای این بازی اندشیدیم تا مسابقه بدون مشکل برگزار شود.
وی افزود: زمان بلیت فروشی و باز شدن درهای ورزشگاه ساعت ۱۳ است. جایگاه 
هواداران پرسپولیس را هم مشخص کردیم و اگر پرسپولیسی ها در جلسه هماهنگی بگویند 

هوادار دارند جایگاه جنوبی ورزشگاه را به آنها اختصاصی می دهیم.
رئیس هیأت فوتبال آذربایجان شرقی در مورد اینکه آیا ماموران بیشتری برای این 
بازی در نظر گرفتند، اظهار داشت: این مسئله بستگی به تصمیم یگان ویژه دارد که 
آنها چه تعداد نیرو برای این بازی در نظر بگیرند. وی در مورد اینکه ورزشگاه اختصاصی 
تراکتورسازی جایگاه مناسبی برای بازی ندارد، گفت: از خبرنگاران خواستیم در این یکی 
دو بازی هم همکاری لازم را داشته باشند تا این مشکل حل شود. البته در بازی اول در این 
مورد مشکل داشتیم اما در بازی دوم و سوم این مشکل تا حدودی برطرف شد.ششگلانی 
در مورد اتاف کنفرانس ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی، یادآور شد: نشست بعد از بازی 

در محل باشگاه تراکتورسازی که در مجاورت ورزشگاه است برگزار می شود.

شانس بسیار کم امیری برای حضور در دربی
هافبک - مهاجم پرسپولیس از شانس بسیار کمی برای همراهی تیمش در دربی ۸۳ 

برخوردار است.
 وحید امیری در دیدار تیم ملی مقابل چین در شرایطی که از ناحیه زانو درد شدیدی 
داشت به بازی ادامه داد و در نهایت او در اواخر مسابقه به خاطر همین درد دیگر نتواست 
بازی کند. این مسئله باعث تورم شدید زانوی امیری هم شد تا جایی که او در روز های اخیر 

مدام در حال یخ درمانی بوده تا تورم زانویش از بین برود.
اگرچه کادر پزشکی پرسپولیس مدعی شده  اند در تلاشند تا این بازیکن را برای دیدار با 
تراکتورسازی و اگر نشد دربی ۸۳ آماده کنند اما بعید است این اتفاق رخ دهد. مصدومیت 
زانوی امیری کاملا جدی است و اگر او بی احتیاطی کند، شاید مجبور شود چند ماهی را 
دور از میادین باشد. با این تفاسیر احتمال اینکه امیری تا چند روز فیزیوتراپی کرده و بعد 

از بهبودی کامل تمرینات خود را شروع کند خیلی زیاد است.

کارت بازی ساسان انصاری صادر شد
در آستانه هفته پنجم مسابقات لیگ برتر فوتبال، کارت بازی ساسان انصاری صادر شد.

 ساسان انصاری بعد از فسخ قرارداد با پرسپولیس در اواسط هفته جاری با عقد 
قراردادی به فولاد خوزستان پیوست. بعد از ثبت قرارداد و اقداماتی که انجام شد در 
نهایت کارت بازی انصاری صادر شد و این بازیکن می تواند در دیدار تیمش مقابل سایپا 

به میدان برود.

کی روش تماشاگر ویژه صبا- ذوب آهن
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران دیدار صبای قم و ذوب آهن اصفهان را از نزدیک می بیند.

در یکی از بازی های هفته پنجم لیگ برتر تیم های صبای قم و ذوب آهن اصفهان از 
ساعت ۱۸:۴۵امروز در ورزشگاه یادگار امام قم به مصاف هم خواهند رفت.

با اعلام کریم بهرامی رئیس هیأت فوتبال استان قم، کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی 
ایران بازی صبا و ذوب آهن را از نزدیک تماشا می کند.

عنایتی بازی با ذوب آهن را از دست داد
کاپیتان تیم فوتبال صبای قم دیدار با ذوب آهن را از دست داد.

رضا عنایتی، کاپیتان تیم فوتبال صبای قم که در دیدار ستارگان ایران و لالیگا دچار 
مصدومیت شده بود، ظهر امروز با کاروان این تیم راهی قم شد. با این حال کاپیتان قمی ها 

فقط برای همراهی تیمش راهی قم شده وگرنه هنوز به شرایط بازی نرسیده است.

بررسی احتمالات صعود تیم ملی فوتسال در جام جهانی

مسیری هموار تا نیمه نهایی!

رسول خادم: محمد بنا متعلق به خودش نیست

گزینه جانشینی محمد بنا مشخص شد

شاگردان ناظم الشریعه در حالی از هفته آینده کارشان در 
جام جهانی فوتسال آغاز می شود که کار چندان دشواری برای 

قرار گرفتن بین چهار تیم برتر جهان ندارند.
هشتمین دوره جام جهانی فوتسال از شنبه هفته آینده در 
کلمبیا آغاز می شود و تیم ملی ایران در نخستین گام بامداد 
دوشنبه باید به مصاف اسپانیا برود. بهترین افتخار فوتسال 
ایران در جام جهانی، رتبه چهارمی در سال ۱99۲ است و 
بعد از آن هم در سال ۲۰۰۸ به مقام پنجمی رسید اما با 
بررسی مسیر صعود تیم ملی در مسابقات پیش رو، به تکرار 

افتخارآفرینی دیگری برای فوتسال ایران امیدوار می شویم.
گروه بندی مسابقات:

گروه A : کلمبیا، پرتغال، ازبکستان و کانادا
گروه B : تایلند، روسیه، کوبا و مصر

گروه C : پاراگوئه، ایتالیا، ویتنام و گواتمالا
گروه D : اوکراین، برزیل، موزامبیک و استرالیا

گروه E : آرژانتین، قزاقستان، جزایر سلیمان و کاستاریکا
گروه F : اسپانیا، ایران، مراکش و آذربایجان  

بررسی مسیر صعود در شرایط مختلف:

۱-صعود به عنوان تیم اول گروه:
شاگردان ناظم الشریعه برای صعود به عنوان تیم اول گروه 
بدون شک باید از سد اسپانیا نایب قهرمان دوره قبل و قهرمان 
اروپا عبور کنند. تیم ملی ایران در صورت خلق این شگفتی، 
در مرحله یک هشتم نهایی باید با تیم دوم گروه E مصاف 
کند. البته گروه E یکی از پیچیده ترین گروه هاست و تشخیص 
رتبه تیم ها در پایان مرحله گروهی سخت به نظر می رسد. 
با این حال احتمال می رود ایران در یک هشتم نهایی با یکی 
از تیم های آرژانتین، قزاقستان و کاستاریکا بازی کند. تیم 
هایی که رنکینگ پایین تری نسبت به ایران دارند و تیم ملی 
می تواند از سد آن ها عبور کند. در صورت پیروزی در این 
مرحله، در یک چهارم نهایی به روسیه ای می رسیم که بارها 
با آن بازی کرده و سابقه پیروزی مقابلش را داریم. در صورت 
برد مقابل روسیه، برزیل در نیمه نهایی منتظر فوتسالیست 

های ایرانی خواهد بود.
2- صعود به عنوان تیم دوم گروه:

 ،F تیم ملی ایران در صورت صعود به عنوان تیم دوم گروه
باید به مصاف تیم دوم گروه B برود. در این گروه اگر رتبه 

اول را به روسیه اختصاص دهیم، رقابت برای رتبه دوم بین 
تایلند، کوبا و مصر خواهد بود که ایران برای عبور از هیچ یک 
از این سه تیم کار دشواری پیش رو نخواهد داشت. ایران با 
صعود به یک چهارم نهایی باید رو در روی یکی از تیم های 
کلمبیا و پرتغال برود. کار در این مرحله کمی دشوار خواهد شد 
چرا که کلمبیا میزبان مسابقات است و از حمایت تماشاگرانش 
برخوردار است. همچنین فوتسال ایران از مصاف با کلمبیا در 
جام جهانی خاطره تلخی دارد و این تیم عامل حذف شاگردان 
صانعی در جام جهانی ۲۰۱۲ شده بود. با این حال این تیم ایران 
بوده که در آخرین مصاف با کلمبیا در گرندپریکس به برتری 
رسیده است. پرتغال هم با وجود اینکه در رنکینگ جهانی یک 
پله پایین تر از ایران قرار دارد، اما در ادوار جام جهانی موفق تر 
از ایران بوده است. تیم ملی ایران در صورت عبور از پرتغال یا 

کمبیا در یک چهارم نهایی باید با ایتالیا یا آرژانتین بازی کند.
3- صعود به عنوان تیم سوم گروه:

با توجه به برگزاری جام جهانی در شش گروه، فیفا طوری 
برنامه ریزی کرده است تا تیم های سوم گروه هم شانس 
حضور در مرحله یک چهارم نهایی را داشته باشند. البته تمام 
تیم های سوم به دور حذفی صعود نمی کنند و چهار تیم برتر 
از بین آن ها به این شانس دست پیدا می کنند. بنابراین ایران 
در صورتی که به هر دلیلی در رتبه سوم قرار بگیرد، صعودش 
با اما و اگر همراه خواهد شد و اگر در بین چهار تیم برتر رتبه 
سومی ها قرار بگیرد در مرحله یک هشتم نهایی باید به مصاف 
تیم اول گروه C یا D برود که به احتمال فراوان یکی از تیم 
های برزیل یا ایتالیا خواهد بود. با بررسی سه مسیر مختلف 
صعود تیم ملی ایران، به نظر می رسد، اول یا دوم شدن در 
گروه، ما را در جاده ای هموار برای صعود به نیمه نهایی قرار 
دهد. اتفاقی که دور از دسترس هم نیست و ایران حتی در 
صورت باخت مقابل اسپانیا و پیروزی برابر آذربایجان و مراکش 

می تواند در این مسیر قرار بگیرد.
برنامه بازی های تیم ملی ایران در مرحله گروهی:

سه شنبه- ۲۳ شهریور؛ ایران - اسپانیا / ساعت ۲۰:۰۰ 
)۰۵:۳۰ به وقت تهران(

ساعت ۲۰:۰۰   / مراکش   - ایران  شهریور؛  جمعه- ۲۶ 
)۰۵:۳۰ به وقت تهران(

دوشنبه- ۲9 شهریور؛ آذربایجان - ایران / ساعت ۱۸:۰۰ 
)۰۳:۳۰ به وقت تهران(

رئیس فدراسیون کشتی گفت: محمد بنا متعلق به خودش نیست و سرمایه بزرگی برای 
کشتی کشور محسوب می شود.

 رسول خادم در رابطه با استعفای محمد بنا گفت: محمد بنا سرمایه بزرگی برای کشتی 
کشور محسوب می شود و متعلق به خودش نیست و از بزرگان خانواده کشتی  است. در 

سال های گذشته او زحمات زیادی برای تیم ملی کشیده است.
او درباره اینکه آیا با استعفای او موافقت می شود یا خیر گفت: باید اجازه بدهیم تا این موضوع 
براساس روال عادی و درشورای فنی کشتی فرنگی بررسی شود. مدیریت کشتی کشور جایگاه 

و شایستگی بنا و سایر  مربیان را می داند و امیدوارم بهترین تصمیم دراین باره گرفته شود.
خادم همچنین در رابطه با ضرورت برگزاری مسابقه انتخابی و اینکه حسن یزدانی در سن 
۲۱ سالگی از طریق مسابقه انتخابی به تیم ملی رسید و ملی پوش شد اما این موضوع در 
کشتی فرنگی رعایت نشد، گفت: برای المپیک شرایط خاصی داشتیم  در سه وزن کشتی 
فرنگی ابتدا باید سهمیه گرفته می شد. البته شورای فنی کشتی فرنگی در این رابطه تلاش 
کرد با کادر فنی همراهی کند. ولی امروز جوانان مدعی نمی پذیرند خارج از چارچوب مسابقه 
انتخابی عمل شود. مسابقه انتخابی به عنوان یک اصل باید رعایت شود و در کنار آن عملکرد در 

مسابقه های خارجی، عملکرد اردویی و شرایط انضباطی نیز وجود دارند.
او که در برنامه ورزش و مردم صحبت می کرد در مورد حمایت مسئولان استانی از قهرمانان  
و نامه ای که به استانداران مازندران، تهران و خوزستان نوشته است، گفت: در المپیک ۸ مدال 
گرفتیم که سهم کشتی ۵ مدال بوده است. همه باید این قهرمانان را  در حد توان خود مورد 
حمایت قرار دهند و اگر نتوانیم از همین تعداد مدال آور المپیکی که عمر و جوانی خود را 
گذاشته اند حمایت کنیم، انگیزه ها از بین می رود. لازمه حفظ قهرمانان موجود و ایجاد انگیزه 
در ورزشکاران، حمایت از آنهاست. امیدوارم مسئولان استانی در اسرع زمان ممکن با برگزاری 

مراسم در شان قهرمانان، حداقل توجه را به این جوانان داشته باشند.
رئیس فدراسیون کشتی در مورد تغییرات احتمالی در کشتی گفت: کار کشتی برای المپیک 

۲۰۲۰ بعد از پایان المپیک ریو شروع شد و شاید نیاز باشد در برخی حوزه ها اصلاحاتی 
داشته باشیم. برای داشتن حرکت رو به جلو بازنگری هایی خواهیم داشت و باید افراد تواناتر 

را بکار گرفت.
خادم همچنین در مورد حضورش در هیئت رئیسه اتحادیه جهانی کشتی و مشکلات داوری 
در المپیک گفت: کشورها از وضعیت داوری در المپیک رضایت نداشتند که البته لالوویچ هم 
رضایت نداشت. مناسباتی که در این موارد شکل گرفته ریشه دار است. به سادگی به وجود 
نیامده اند و به سادگی نیز از بین نمی روند. از جانب ایران و سایر کشورها باید مناسبات جدیدی 
شکل بگیردتا ضوابط جدیدی بوجود آید. بسیاری از کشورها منتظرند با حضور ایران روابط 
ومناسبات جدیدی شکل گیرد تا با اقدامات جدید، توسعه کشتی و موضوع حفظ کشتی در 

بازیهای المپیک محقق شود.

اتفاق نظر و اجماع متولیان فدراسیون کشتی و اعضای 
شورای فنی کشتی فرنگی حکایت از آن دارد که اقدامات اولیه 
در خصوص انتخاب و معرفی جانشین محمد بنا برای تیم ملی 

فرنگی ایران صورت گرفته است.
بعد از خداحافظی محمد بنا از عرصه کشتی که بر خلاف 
انتظار بسیاری از حامیان و اطرافیانش با استقبال و تمایل 
گزینه های  داد،  رخ  کشتی  اهالی  و  مسئولان  از  بسیاری 

مختلفی برای هدایت تیم ملی مطرح شد.
از جمشید خیرآبادی سرمربی تیم جمهوری آذربایجان و 
دستیار پیشین محمدبنا در المپیک لندن و همچنین حسن 
رنگرز مدیرفنی و سرمربی تیم کشتی مراکش گرفته تا 
ناصرنوربخش و احد پازاج و حسن یوسفی افشار، همگی از 
گزینه های مطرح شده بودند که در محافل کشتی از آنان به 

عنوان جانشین احتمالی بنا یاد شد.
پایان  به  توجه  با  یعنی جمشید خیرآبادی  اول  گزینه 

قراردادش با تیم آذربایجان در ابتدا یکی از گزینه های اصلی 
بود، اما رفته رفته مشخص شد هیچ پیشنهاد شفافی از سوی 
فدراسیون کشتی ایران به او نشده و این مربی باتجربه نیز فعلا 

هیچ واکنشی به این موضوع نشان نداده است.
تکلیف دیگر گزینه ها یعنی نوربخش، پازاج و یا حتی 
یوسفی افشار  نیز تا حد زیادی در روزهای اخیر مشخص شد، 
چرا که برخی از اعضای شورای فنی و پیشکسوتان کشتی 
فرنگی معتقدند، این افراد بیش از آنکه برای سرمربیگری 
مناسب باشند، بیشتر به عنوان مربی، آنالیزور یا مدیر فنی، 

کارایی خواهند داشت.
بدین ترتیب با توجه به اظهارات مطرح شده طی روزهای 
اخیر، تنها گزینه ای که تمامی شرایط فدراسیون کشتی و 
شورای فنی را داشته باشد، حسن رنگرز است که به گفته 
برخی از منابع آگاه مدتهاست برای جانشینی محمدبنا زیر ذره 

بین رسول خادم نیز قرار دارد.

رنگرز مدرک دکترای مدیریت ورزش دارد و نخستین 
فرنگی کار پس از انقلاب محسوب می شود که موفق به کسب 
مدال طلای رقابتهای جهانی در کشتی فرنگی شد. او حتی در 
دولت قبلی به عنوان معاون و مشاور وزیر ورزش نیز در عرصه 
مدیریت فعالیت داشت و مدتی بعد در سمت سرپرست تیم 
ملی کشتی فرنگی بزرگسالان، حضوری پررنگ در اردوهای 
آماده سازی داشت.از سویی دیگر ، رنگرز سابقه و تجربه نایب 
رئیسی فدراسیون کشتی را هم دارد و به خوبی به پیچ و 

خم های اداری و مدیریتی این حوزه آشناست.
او  چراکه  نیست،  رنگرز  کارنامه  پایان  موارد،  این  البته 
تجربه سرمربیگری تیم کشتی فرنگی جوانان و همچنین 

سرمربیگری تیم دانشجویان ایران را هم دارد.
جالب تر آنکه حسن رنگرز در سال 9۰ نیز در کنار افرادی 
برای  علیرضا حیدری  و  یزدانی خرم  همچون محمدرضا 

انتخابات ریاست فدراسیون کشتی نیز ثبت نام کرد.

روز دوم از هفته پنجم لیگ برتر فوتبال ایران

مچ اندازی قلعه نویی و برانکو در تبریز
هفته پنجم لیگ برتر با برگزاری پنج دیدار روز شنبه 
پیگیری می شود که در مهم ترین بازی ها تراکتورسازی 

از پرسپولیس پذیرایی می کند.
 در ادامه رقابت های هفته  پنجم لیگ برتر فوتبال 
حال  در  تعطیلی  روز  حدود ۳۰  از  پس  که  ایران 
برگزاری است، پنج دیدار در روز شنبه برگزار می شود.
تراکتورسازی  - پرسپولیس ساعت 17:15، 

ورزشگاه اختصاصی تراکتورسازی
بدون شک حساس ترین دیدار هفته پنجم لیگ برتر 
در تبریز برگزار می شود، جایی که دو تیم صدرنشین 
این مسابقات که از نگاه کارشناسان بیشترین شانس را 
برای قهرمانی لیگ برتر دارند نخستین تقابل خود را 

برگزار می کنند.
تراکتورسازی با استفاده از بازیکنان سرباز و بازیکنان 
خارجی و با تجربه ای که در ابتدای فصل جذب کرد، 
این روزها فوتبال روان و پر گلی را به نمایش می گذارد 
و با کسب هشت امتیاز از چهار بازی در فاصله دو 
امتیازی پرسپولیس قرار دارد. آنها صنعت نفت آبادان 
را هم پایین تر از خود می بینند که با تفاضل گل کمتر 

در رتبه دوم قرار گرفته است.
تراکتوری ها محمدرضا اخباری و سعید آقایی را هم 
در طول یک ماه گذشته به دلیل اردوی تیم   ملی در 
اختیار نداشتند، اما این بازیکن با توجه به این که در 
بازی های تیم   ملی به میدان نرفته اند می توانند به این 

تیم کمک کنند.
در سوی دیگر این میدان برانکو ایوانکوویچ با اضافه 
شدن بازیکنان ملی پوشش در تدارک شکست دادن 
تراکتورسازی است. آنها بهترین شروع ممکن در لیگ 
برتر را داشته اند و با ۱۰ امتیاز در رتبه نخست قرار 
دارند. البته پرسپولیس حدود شش بازیکن ملی پوش 
خود را هم در تعطیلات لیگ برتر در اختیار نداشت و 
در حال  حاضر هم وحید امیری را به دلیل مصدومیت 

مقابل تراکتورسازی  در اختیار ندارد.
پیروزی در این دیدار بیش از هر زمان دیگری برای 
پرسپولیسی ها اهمیت دارد، چرا که آنها هفته  آینده 
باید در داربی تهران به مصاف استقلال بروند و همواره 
بازی هایی قبل از داربی تحت الشعاع این دیدار بزرگ 

بوده است.
 باید دید این دو تیم که در نیم فصل دوم لیگ 
پانزدهم در ورزشگاه آزادی به تساوی یک بر یک 
یافته بودند می توانند روند مثبت و رو به رشد خود را 
در ابتدای لیگ شانزدهم ادامه بدهند و یا با توجه به 
تعطیلی لیگ برتر قافیه را می بازند. با توجه به آماده 
نبودن ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز درباره محل 
برگزاری این دیدار هم حساسیت هایی وجود داشت، 
اما در نهایت سازمان لیگ رای به برگزاری بازی  در 

ورزشگاه ۶ هزار نفری تراکتورسازان داد.
پدیده - استقلال خوزستان، ساعت 18:15، 

ورزشگاه ثامن ائمه )ع(  مشهد
دومین دیدار این روز در مشهد برگزار می شود و 
پدیده از مدافع عنوان قهرمانی این رقابت ها پذیرایی 

پنج  تاکنون  مهاجری  رضا  شاگردان  کرد.  خواهد 
امتیاز از چهار دیدار گذشته خود کسب کرده اند و 
تنها با یک پیروزی تا رتبه سوم جدول رده بندی بالا 

می آیند.
در مقابل آنها شاگردان سیروس پور موسوی قرار 
دارند که این روزها نشانی از تیم فصل گذشته ندارند، 
اما فعلا با پنج امتیاز شانس بالایی برای رسیدن به 

صدر جدول دارند.
صبای قم -راه آهن، 

ساعت 18:45 ، ورزشگاه یادگار امام )ره( قم
شاگردان عبدالصمد مرفاوی در چهار هفته  نخست 
لیگ برتر تنها سه امتیاز کسب کرده اند که تنها دلیل 
آن هم آماده شدن دیر هنگام برای مسابقات لیگ برتر 
بود. آنها در روزهای گذشته دیدار تدارکاتی با استقلال 

تهران برگزار کردند که با دو گل برابر این تیم شکست 
خوردند. باید دید صبا می تواند با استفاده از فرصت 
میزبانی و با شکست ذوب آهن ۶ امتیازی شود و تا 

نیمه نخست جدول صعود کند یا نه؟
دیگر تیم این دیدار ذوب آهن اصفهان است که 
از چهار دیدار گذشته خود مانند سایر لیگ های برتر 
پنج امتیاز به دست آورده است. تنها نکته نگران کننده 
ذوب آهن بیماری یحیی گل محمدی بود که حدود 
یک هفته ای را در بیمارستان بستری شد و نتوانست 
تیمش را در تعطیلات لیگ برتر همراهی کند. هنوز 
مشخص نیست که گل محمدی در این دیدار خارج از 
خانه تیمش را همراهی خواهد کرد یا نه؟ اما پیروزی 
در این بازی به وضعیت ذوب آهن هم سر و سامان 

می دهد.

سپاهان - پیکان، 
ساعت 18:45، ورزشگاه فولاد شهر

شاگردان عبدالله ویسی تاکنون نسبت به فصل 
آن  با  هنوز  اما  داشته اند،  بهتری  عملکرد  گذشته 
سپاهان ایده آل سال های نه چندان دور فاصله دارد.  
ویسی هم چند روزی را به دلیل کلاس های مربیگری 
به ژاپن رفته بود، اما او تیمش بازی های تدارکاتی 
خوبی را در تعطیلات با تیم های پدیده، سیاه جامگان 

و ... برگزار  کرد.
در  دیدار  این  بود که  عنوان شده  این  از  پیش   
ورزشگاه  نقش جهان اصفهان برگزار می شود و به 
نوعی بازی افتتاحیه این ورزشگاه خواهد بود، اما هنوز 
ورزشگاه آماده میزبانی از سپاهان و رقبایش نشده 

است.
شاگردان مجید جلالی نیز تنها با سه امتیاز در رتبه 
چهاردهم جدول قرار دارند، اما آنها امیدوار هستند با 
شکست رقبای خود در هفته های پیش رو از انتهای 

جدول رده بندی فاصله بگیرند.
فولاد - سایپا، 

ساعت 18:50، ورزشگاه غدیر اهواز
را در چهار  نتایج   فولاد خوزستان ضعیف ترین 
هفته  ابتدایی لیگ برتر کسب کرد و با دو امتیاز در 
قعر جدول قرار دارد. البته آنها در تعطیلات لیگ برتر 
بازیکنی مانند ساسان انصاری را مجددا به تیم شان 
بازگردانده اند و چند بازیکن تیم شان هم آماده حضور 
در میدان شده اند. انتظار می رود فولادی ها با توجه به 
صحبت های سرمربی تیم شان در هفته های پیش رو 

عملکرد مثبت تری نسبت به گذشته داشته باشند.
سایپای حسین فرکی نیز مانند اکثر تیم های لیگ 
پنج امتیازی است و با یک پیروزی به صدر جدول 
نزدیک می شود. آنها با این مربی روزهای آرامی را 
سپری می کنند و به خوبی برای دیدار با فولاد آماده 
شده اند. تساوی دو بر دو مقابل پرسپولیس در دیدار 

تدارکاتی نشان از آمادگی این تیم دارد.
تک بازی باقی  مانده از این هفته  نیز روز یکشنبه 
در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و استقلال از ساعت 

۱۸:۴۵ از ماشین سازی پذیرایی خواهد کرد.
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شناسایی افراد حتی 2۵0سال پس از مرگ!

دانشمندان موفق به کشف نشانگرهای منحصر به فرد 
پروتئین در مو شدند که می تواند در کنار مشخصه های 

قرار  استفاده  مورد  انسان ها  شناسایی  برای  دی ان ای 
گیرد.

 از آنجایی که پروتئین های مو در دی ان ای از ثبات و 
پایداری بیشتری برخوردار هستند، از این روش می توان 
برای شناسایی انسان های باستانی و حل رمز و رازهایی 

که در دراز مدت فراموش شده استفاده کرد.
تجزیه و تحلیل دی ان ای معمولا برای شناسایی افراد 
در علم پزشکی قانونی و باستان شناسی استفاده می شود 

زیرا دی ان ای منحصر به فرد است.
با این حال، دی ان ای به راحتی تخریب می شود و این 

روش عملا در دراز مدت بی فایده و ناکارآمد است.
یک تیم به رهبری "گلندن پارکر" از آزمایشگاه ملی 
لارنس لیورمور در کالیفرنیا، در تلاش برای غلبه بر این 
مشکل بررسی کردند که آیا پروتئین موجود در موی 
انسان می تواند ابزار دیگری برای شناسایی افراد را ارائه 
دهد یا خیر. محققان در این پژوهش بدن چند انسان 
مومیایی شده را مورد بررسی قرار دادند که همگی در 

حدود ۲۵۰ سال سن داشتند.
در این پژوهش مشخص شد که پروتئین های موجود 
در موی این انسان ها با گذشت این همه سال هنوز 

تخریب نشده و همچنان پایدار هستند.
آنها این نمونه ها را همراه با نمونه موی 7۶ انسان 
اروپایی، آمریکایی و آفریقایی تبار مورد تجزیه و تحلیل 

قرار دادند.
نشانگر  یافتن ۱۸۵  به  موفق  مجموع  در  تیم  این 
پروتئین مو شدند، که به باور آنها ممکن است برای 
ارائه یک الگوی منحصر به فرد برای یک فرد و اینکه 
بتوان آن فرد را در میان جمعیت یک میلیونی تشخیص 
داد،  کافی باشد. این روش جدید می تواند در کمک به 
کارکنان پزشکی قانونی برای یافتن سرنخ هایی از افراد 
مجرم موثر باشد همچنین به باستان شناسان برای 
شناسایی بقایای پر رمز و رازی که از گذشته به جا مانده 
است کمک کند. این پژوهش در Plos One به چاپ 

رسیده است.

با این روش ها، راه های عرق کردن را سد کنید
این روزها زمین گرم تر و گرم تر میشود و از طرفی مردم دنیا به تغذیه ی خود توجه 
نمیکنند و مزاج همه به سمت غذاهای تند یا شور برگشته است به علاوه مصرف میوه و 
سبزیجات معطر رو به کاهش میباشد. تمام این ها دست به دست هم میدهند تا شما 
هم بیشتر عرق کنید هم بوی بد عرقتان تقویت شود. خوراکی هایی که میخوریم تأثیر 
مستقیم در بوی بدن ما دارند ولی نگران نباشید؛ در ادامه ما طی چند مرحله چند روش 
به شما معرفی میکنیم که بتوانید هم از تعریق بیش از حد خود جلوگیری کنید هم بوی 

تند عرق را سرکوب کنید.
به طور کلی لیمو یکی از مرکبات ضد باکتری و ضد قارچ است. با ترکیب مقداری آب و 
لیموی تازه می توانید بوی بد بدن را از بین ببرید. کافیست تا یک پارچه ی نخی تمییز را 
به این ترکیب آغشته کرده و به محل مورد نظر، زیر بغل. ها و کف پا بمالید. این روش نیز 

روشی سریع در از بین بردن رایحه ی نامطبوع بدن است.
تمام مردان و زنانی که به آراستگی و نحوه ی پوشش خود در مجامع و اماکن اهمیت 
میدهند با یک چالش بزرگ روبرو هستند. تعریق بدن! تعریق بدن که معمولا در تمام 
فصول سال به خصوص فصل گرم تابستان رخ میدهد، ناشی از دفع سموم از طریق سلول 
های پوستی به همراه کمی آب است. این عمل به طور شبانه روزی و با متابولیسم و 
کاتابولیسم در بدن اتفاق می افتد و اصولاً بیماری به شمار نمی آید. اما در بسیاری از شرایط 
باعث شرمندگی فرد شده است. در این مقاله چند روش برای کند تر کردن یا توقف عرق 

بدن در اختیار شما عزیزان قرار خواهیم داد.
مرحله ی اول :

 از بین بردن سریع بوی بد عرق
۱- عطر و اسپری

این روش رایج ترین راه برای از بین بردن سریع بوی بد عرق از بدن است. ذرات معطر 
اسپری شده به طور گسترده بر روی پوست نشسته و باعث از بین بردن بوی تعرق و 
همچنین خوشبو نمودن بدن هستند. اگرچه همانطور که عطر به سرعت بر وا از بین میبرد، 

دوام آن چندان زیاد نیست و کمکی به جلوگیری از تعرق دوباره نخواد کرد.
۲- آب و لیمو

به طور کلی لیمو یکی از مرکبات ضد باکتری و ضد قارچ است. با ترکیب مقداری آب و 
لیموی تازه می توانید بوی بد بدن را از بین ببرید. کافیست تا یک پارچه ی نخی تمییز را 
به این ترکیب آغشته کرده و به محل مورد نظر، زیر بغل. ها و کف پا بمالید. این روش نیز 

روشی سریع در از بین بردن رایحه ی نامطبوع بدن است.
توجه: لیمو خاصیت اسیدی قوی دارد و اگر با آب رقیق نشود احتمال ملتهب شدن 
پوست و مشکلات بعدی وجود دارد، پس اگر بعد از این روش احساس داغی و سوختگی 
کردید، کل ترکیب را با آب از روی بدن پاک نموده و چند ساعت بعد با ترکیبی رقیق تر 

این کار را امتحان کنید.
۳- ضدعفونی کننده ی دست

این ماده معمولا جزئی از وسایل پیک نیک و مسافرت است و از آن در مواقعی که صابون 
و آب برای شستشو در دسترس نیست استفاده می شود. حال اگر در یک شرایط اضطراری 
نیاز به از بین بردن بوی بد عرق بدن خود داشتید می توانید مقداری از ضد عفونی کننده را 

به انگشتان خود مالیده و سپس انگشتان را به محل مورد نظر تماس دهید.
مرحله ی دوم: ازبین بردن دائمی بوی بد با تغییر سبک زندگی

۱- هر روز دوش بگیرید
همانطور که همه میدانیم، استحمام به از بین بردن بوی بد عرق کمک بزرگی میکند، 
حال اگر این عمل به صورت مونظم و روزانه تکرار شود می تواند به طور کلی بوی بد را از 
بدن شما دور نگه دارد. در هنگام استحمام توجه داشته باشید که نقاط دور دست و دشوار 
را نیز حتما بشویید و تا حدی این کار را ادامه دهید تا سلول های مرده از سطح پوست شما 

)که باعث بوی نامطبوع می شوند( جدا شوند.
۲- البسه خود را مرتباً بشویید

پوشیدن لباس شسته نشده یکی دیگر از راه های تولید باکتری های شامل بوی بد در 
سطح پوست است. اگر پس از تعریق زیاد لباس خود را نشویید، روز بعد پس از پوشید ن 
آن احساس مطبوعی نخواهید کرد. همیشه سعی داشته باشید تا لباسهایتان بوی تازگی 

بدهند.
۳- به رژیم غذایی خود بیشتر توجه کنید

برخی از مواد غذایی ذاتاً تاثیر زیادی بر روی سیستم تعریق بدن دارند. تا حد امکان از 
خورد این مواد غذایی اجتناب کنید:

غذا های تند
سیر و پیاز

شکر
به عنوان جایگزین مناسب و سلامت برای موارد بالا می توانید:

انواع سبزیجات
خشکبار ها

روغن های مفید )زیتون و آووکادو(
نعناع و رز ماری

را به رژیم خود اضافه کنید
۴- از اضطراب دوری کنید

استرس تاثیر مستقیم بر روی غدد آپوکرین بدن دارد. این غدد در زیر پوست قرار داشته 
و وظیفه ی ترشح عرق را دارد. پس با اظطراب و استرس بیش از حد میزان تعرق شما 
بیشتر شده و بدن شما بوی نامطبوعی خواهید گرفت. برای فرار از اضطراب روزانه می توانید 
مدیتیشن ) استراحت بدون هیچگونه فکر( یا یوگا انجام دهید. عبادت ، نماز و خواندن کتب 

آسمانی نیز کمک شایانی به آرامش هرچه بیشتر بدن شما خواهد کرد.

متخصص تغذیه :

پاییز نزدیک است
 این دانستنیهای پزشکی را دریابید!

یک متخصص تغذیه  گفت :در فصل پاییز از عواملی که باعث خشک و سرد شدن بدن 
می شود پرهیز کنید .

رضا عزیزی اظهار داشت : با آغاز فصل پاییز و سردی هوا باید رژیم های غذایی خود را 
تغییر دهید تا دچار سرماخوردگی نشوید زیرا  این بیماری  یک عارضه متداول است که 
با تغذیه نامناسب در فصول مختلف به آن مبتلا می شوید.وی درباره راه های انتقال این 
بیماری افزود : عطسه ، سرفه کردن  و دست دادن شایع ترین راه های انتقال ویروس ها 
و باکتری ها در زمان سرماخوردگی به انسان است.وی با اشاره به علائم سرماخوردگی در 
انسان ،  عنوان کرد : بی اشتهایی ، تب و لرز ، کسالت، حالت تهوع،  التهاب گلو ، درد در 
ناحیه  قفسه سینه ، سر ، گردن ، استخوان و احساس سنگینی در ناحیه چشم از علائم 
بیماری سرماخوردگی در انسان است .عزیزی در ادامه بیان کرد : در فصل سرد پاییز باید 
بیش از ۸ لیوان آب بنوشید، حتی نوشیدن مایعات به صورت گرم ، مانند چای ، شیر و 
میوه   و سبزیجات تازه به دلیل اینکه حاوی آب هستند نیز جاگزین خوبی برای مصرف 
است . وی درباره مصرف شیرینی در این فصل عنوان کرد : مصرف شیرینی های طبیعی 
در فصل پاییز مفید است ، زیرا باعث تولید گرما و محفوظ ماندن انسان از هوای سرد می 
شود .وی با بیان اینکه در هوای سرد از مصرف بعضی غذاها باید پرهیز کرد ، افزود: در هوای 
سرد از مصرف خوراکی های خشک همچون گوشت ، غذاهای سرخ شده و کبابی ، به 
دلیل تشدید خشکی بدن و بروز علائم بی خوابی و وسواس پرهیز کنید .  وی با بیان اینکه 
در فصل پاییز مصرف گیاهان دارویی نیز از بروز بیماری های فصلی به افراد جلوگیری می 
کند، افزود : گیاهانی همچون آویشن، بابونه ، بنفشه و پونه به دلیل داشتن خواص دارویی 
، خوردن و بخور دادن آنها برای بهبود بیماری های فصل پاییز ، اثر چشمگیری دارند.وی 
درباره مصرف سوپ در فصل پاییز اظهار داشت : مصرف سوپ در این فصل به دلیل تقویت 
نیروی بدنی افراد و جلوگیری از بروز سرماخوردگی موثر است، طوریکه برای آماده کردن 
آن از مواد غذایی مانند سیر، هویج ، کرفس ، کلم ، گوجه فرنگی ، جعفری و لیموی تازه که 

حاوی ویتامین هستند، استفاده کنید.

دبیرانجمن داروسازان تهران :

چه کسانی باید واکسن آنفلوانزا تزریق کنند؟
دبیرانجمن داروسازان تهران گفت:کودکان، بیماران مبتلا به آسم و ناراحتی های قلبی و 

افراد بالای ۶۵ سال گروه هدف تزریق واکسن آنفلوانزا هستند.
محمدرضا دری در خصوص تزریق واکسن آنفلوانزا، عنوان کرد: کودکان، افراد بالای ۶۵ 
سال و افراد مبتلا به بیماری های آسم، آلرژی و ناراحتی های قلبی مخاطبین اصلی تزریق 
واکسن آنفلوآنزا هستند.  وی بروز برخی ویروس های آنفلوانزا را در افراد ذکر شده خطرناک 
دانست و گفت: واکسن آنفلوانزا برای تقویت سیستم ایمنی در گروه های ذکر شده است تا 
در صورت ابتلا به برخی سوش های )ویروس های( آنفلوآنزا، سیستم ایمنی قادر به مقابله با 
آنها باشد. وی در ادامه تفکر رایج در جامعه مبنی بر اینکه با تزریق واکسن آنفلوانزا بدن در 
برابر تمام ویروس های سرماخوردگی و آنفلوآنزا مقاوم می شود را غلط برشمرد و بیان کرد: 
واکسن های موجود تنها در مواردی که سیستم ایمنی فرد به دلیل بیماری و یا سن قادر 

به مقابله با ویروس های خطرناک بیماری نباشد، مفید است.
وی زمان خاص تزریق این واکسن را پیش از شروع فصل سرما و در شرایط سلامت کامل 
فرد خواند و افزود: برای کاهش عوارض ناشی از این واکسن، تزریق آن در شرایط سلامت 
کامل فرد توصیه می شود هرچند که مصرف آن در حین سرماخوردگی نیز منعی ندارد. 
دری اظهار کرد: به دلیل ایمنی های ناپایدار واکسن آنفلوآنزا حداکثر تا یکسال پس از تزریق 

آن، باید آن را  سالیانه تکرار کرد. 
وی با بیان اینکه تمام برندهای موجود در بازار کاملًا معتبر بوده و مورد تائید کارشناسان 
از  برای جلوگیری  این واکسن  تزریق  یادآور شد:  خبره سازمان غذا و دارو هستند، 
سرماخوردگی و در افراد عادی تأثیر خاصی نداشته بلکه برای طیف خاصی از آنفلوآنزاها 

بوده و در کودکان، بیماران و افراد بالای ۶۵ سال بیشتر توصیه می شود.

آقایان! با ریزش موی سر، اینگونه مقابله کنید
 آیا شما هم هر روز صبح از خواب بیدار میشوید و روی متکای خود مو میبینید؟ ریزش 
موی سر در مردان معمولا علل متفاوتی دارد و با پیشرفت علم، راه های درمان آن نیز 
کشف شده است. به طور کلی، متخصصان پوست و زیبایی معتقدند که تغذیه درست و 
سالم، استفاده از محصولات بهداشتی مناسب و درمان های پزشکی مرتبط، همگی می 
توانند در حل مشکل ریزش موی آقایان موثر باشند. در ادامه قصد داریم روش های موجود 

برای کنترل و درمان ریزش موی سر را به آقایان معرفی کنیم. با ما همراه باشید.
متاسفانه، این یک حقیقت تلخ است که ریزش موی سر در آقایان اغلب اوقات خارج از 

کنترل بوده و درمان قطعی ندارد.
بیشتر متخصصان معتقدند که بروز این مشکل در آقایان ژنتیکی بوده و نمی توان روند 

آن را متوقف کرد.
اما، روش هایی وجود دارد که به استحکام و سلامت موی سر کمک کرده و روند ریزش 

آن را آهسته تر می کند.
در این مقاله یکسری روش های آسان و قابل اجرا که می توانند در کاهش ریزش مو و 

به تاخیر انداختن تاسی موثر باشند، ارائه شده است.
تغذیه سالم

با اینکه رژیم غذایی مناسب کاملا موی سر شما را نجات نمی دهد، اما می تواند روند 
ریزش و کاهش آن را کندتر کرده و سلامت آنها را تا حد زیادی تضمین کند.مصرف 
انواع شیرینی، شکر، چربی های اشباع شده و غذاهای سرخ کردنی، همگی می توانند 
سلامت عمومی بدن و البته موهای شما را به خطر انداخته و ریزش آن ها را سریع تر 
کنند.بنابراین، با مصرف غذاهای سرشار از پروتئین، اسیدهای چرب و چربی های مفید، 
استحکام و ضخامت موهای خود را تقویت کرده و رشد آنها را بهبود بخشیده و تاسی سر 
را تا حد بسیار زیادی به تعویق اندازید.در ضمن مصرف آب به اندازه کافی نیز ضروری 
است. مصرف روزی ۸ لیوان آب، به بهبود رطوبت ساقه های مو و حفظ و قوام آن ها کمک 

می کند.خشکی مخاط پوست سر نقش مهمی در ریزش موها دارد.
شامپوی مناسب

برای شستشوی سر از شامپوهایی استفاده کنید که حاوی اسانس و یا روغن گیاهان 
دارویی طبیعی مثل رزماری و یا نعنا باشند.

زیرا این مواد طبیعی پوست سر شما را تحریک کرده و در نتیجه باعث افزایش گردش 
خود در آن می شوند و درنهایت روند رشد موها را بهبود می بخشند.در ضمن، از مصرف 

شامپوهایی که شامل مواد شیمیایی مثل پارابن و یا سولفات هستند، خودداری کنید.
لیزر درمانی

لیزر درمانی به طور کلی نمی تواند از تاسی جلوگیری کند، اما به کاهش روند ریزش مو 
کمک می کند.زیرا، اشعه لیزر حجم خون موجود در پوست سر را افزایش داده و باعث 
بهبود رشد موی سر می شود.برای این منظور، می توانید با مراجعه به یک متخصص، از 
این روش مدرن استفاده نمایید.خوشبختانه، این روش عوارض جانبی شدیدی نداشته و 

برای آقایان بسیار موثر است.
جایگزین کردن مو با عمل جراحی

روش دیگری که امروزه برای رفع تاسی استفاده می شود کاشت مو با انجام عمل 
جراحی است.

بر اساس این روش، مطابق میل شخص در خصوص اینکه موهای بلند می خواهد یا 
کوتاه، متخصص کاشت مو می تواند از موهای موجود در نواحی قفسه سینه، پشت یا 
کمر شخص و حتی از موهای اهدایی توسط دیگران استفاده کرده و در قسمت های بی 

موی سر بکارد.

محققان به این نتیجه رسیده اند که سلول های بنیادی ممکن است یک تعیین کننده 
اصلی خطر سرطان باشند.

 این ایده که سلول های بنیادی ممکن است یک تعیین کننده اصلی خطر سرطان 
باشند در بین جامعه علمی مورد بحث و چالش است. برخی از محققان بر این باورند که 

کارسینوژن های محیطی نقش مهم تری در ایجاد خطر سرطان دارند.
 در مطالعه ای جدید محققان دانشگاه کمبریج اثبات کرده اند که سلول های بنیادی نقش 

بسیار مهمی در شروع سرطان در اندام های مختلف موش دارند.
شانسی رخ دادن اشتباهات تصادفی در دی ان ای سلولی نقش مهمی را در شروع سرطان 
ایفا می کند اما آیا امر مختص برخی سلول های خاص مانند سلول های بنیادی است و 
دقیقا چگونه فاکتورهای دیگری مانند کارسینوژن های محیطی در سرطان دخیل هستند به 
خوبی مشخص نیست.  برای نشان دادن این مطلب که فاکتورهای محیطی نقش بیشتری 
در سرطان دارند یا سلول های بنیادی، محققین کمبریج از یک مارکر مولکولی خاص به 
نام» Prom۱ « برای نشان دادن فعالیت سلول ها در اندام های مختلف در سراسر زندگی 
موش استفاده کردند. در برخی از نمونه ها، سلول های» Prom۱+ « سلول های بالغ و تقسیم 
نشونده بودند که اندام ها را ترمیم و بازساز نمی کردند و در برخی دیگر این سلول ها، سلول 
های بنیادی شدیدا فعال بودند. با ردیابی سلول های» Prom۱+ « در همه اندام های اصلی 
موش در سراسر زندگی این حیوان، آن ها توانستند دریابند که در چه اندام هایی این سلول 
ها به طور فعال در حال تقسیم  هستند.  آن ها در این مطالعه نشان دادند که تنها بافت ها 
و اندام هایی با سلول های بنیادی شدیدا فعال هستند که دچار سرطان می شوند. همچنین 
آن ها نشان دادند که وقوع آسیب در بافت هایی مانند کبد، منجر به بیدار کردن سلول های 
بنیادی خفته می شود و در نتیجه این سلول ها شدیدا تکثیر کرده و منجر به افزایش خطر 
سرطان می شوند.  در بخشی دیگر از این مطالعه آن ها نشان داده اند که سلول های بنیادی 
در نوزادان حیوانی در مقایسه با سلول های بنیادی بالغ کمتر احتمال دارد که متحمل تغییر 

شکل ها و تمایزهای بدخیم شوند.

محققان موفق به طراحی و ساخت یک دستگاه کوچک الکترونیکی شدند که بر روی 
اجسام مختلف قرار گرفته و حرکت و جابجایی آنها را به کاربر اطلاع می دهد.

 این قطعه الکترونیکی که به اندازه یک سکه است، Stilla نام داشته و برای مقابله با سرقت 
اشیا مختلف مانند کیف پول و لپ تاپ طراحی شده است.فعال سازی این قطعه بسیار ساده 
بوده و کاربران به راحتی و تنها با فشار این قطعه یا از طریق اپلیکیشن همراه آن که برای 
سیستم عاملهای اندروید و iOS طراحی شده، می توانند از آن استفاده کنند.این  قطعه به 
سادگی و تنها با استفاده از یک نوار چسب دو طرفه به هر جسمی می چسبد.وقتی این قطعه 
به جسم مورد نظر متصل شد،توانایی آن را دارد که بین لرزش ها و حرکت های مختلف مانند 
تکان های ماشین یا تکان های شدید در هنگام ربوده شدن تمایز قائل شود.Stilla  در زمان 
خطر از طریق زنگ خود یا آهنگ تلفن همراه به کاربر هشدار می دهد.علاوه بر این، این 
دستگاه با خارج شدن از محدوده ای که وسایل کاربر مانند کیف پول یا لپ تاپ در آن قرار 
دارد به وی هشدار داده و احتمال اینکه کاربران وسایل شخصی خود را در جایی جا بگذارند به 
حداقل می رسد.در حال حاضر دستگاه تشخیص حرکت Stilla  برای جمع آوری منبع مالی 

در کمپینی بر روی سایت" Indiegogo " قرار گرفته است.

مشارکت سلول های بنیادی در شروع سرطان

ساخت قطعه ای برای مقابله با سارقان و جیب برها

محققان مرکز رشد پارک علم و فناوری کرمانشاه پس از چهار سال تحقیق توانستند زعفران 
ارگانیک را تولید کنند.

چنور محمدی مجری این طرح  زعفران را گیاهی از تیره زنبقیان دانست و گفت: در این 
تحقیقات توانستیم زعفران پاک و سالم بدون کاربرد سم و کود شیمیایی تولید کنیم.

وی با تاکید بر این که زعفران تولید شده ارگانیک است، یادآور شد: برای تولید ارگانیک 
محصولات باید به مدت سه سال مزرعه از هیچ سم و کود شیمیایی استفاده نکرده باشد.

مجری این طرح با تاکید بر این که در مزرعه زعفران ارگانیک از ریز مغذی ها و محلول های 
پاششی استفاده شده است، افزود: از سال ۱۳9۱ اقدام به تولید کشت ارگانیک زعفران در 

کرمانشاه کردیم.
محمدی زعفران را مناسب برای بهبود عملکرد سیستم گوارش و افزایش اشتها دانست و ادامه 
داد: از آنجا که این محصول به گردش خون کمک می کند، موجب کاهش اختلالات کلیه، مثانه 

و کبد می شود. علاوه بر آن زعفران خاصیت تسویه کنندگی خون و ضدالتهابی دارد.
وی زعفران را گیاهی نیمه گرمسیری دانست که در نقاطی که دارای زمستان های ملایم و 

تابستان گرم و خشک داشته باشد، رویش دارند.
این محقق با تاکید بر این که گیاه زعفران مقاومت بالایی در برابر سرمای زیاد دارد، خاطرنشان 
کرد: ولی از آنجا که دوران رشد این گیاه مصادف با پاییز و زمستان و اوایل بهار است از این رو 

برای کشت آن نیاز به هوای مناسب و معتدل است.

وی با تاکید بر این که در دوره خواب یا استراحت این گیاه، آبیاری یا بارندگی برای آن مضر 
است، اضافه کرد: از این رو کشت این محصول در مناطقی چون گیلان و مناطق گرم جنوب 
رایج نیست. محمدی خاک این محصول را سبک با ترکیبی از شن و روس دانست و اضافه 
کرد: در چنین خاکی پیاز زعفران علاوه بر تامین مواد غذایی در مقابل شرایط خاص منطقه ای 

نیز مقاومت دارد.

یک محقق طب اسلامی در چهارمحال و بختیاری گفت: 
کسانی که به علت وجود قارچ هایی در بدن بوی تعریق بدن 

دارند از چای سبز استفاده کنند.

محمد امین افرا  با اشاره به فواید چای سبز، اظهار کرد: 
چای سبز مضرات چای سیاه را ندارد و اعتیادآور هم نیست.

وی افزود: چای سبز علاوه بر جلوگیری از تعریق بدن 
برای پاکسازی چشم نیز مناسب است. افرا خاطرنشان کرد: 
چای سبز در کنار خواصش دارای مضراتی نیز است و بهتر 
است افرادی که مستعد کم خونی هستند و معده نفاخ و 
ضعیفی دارند از دمنوش های طبیعی دیگر استفاده کنند. این 
محقق طب اسلامی با اشاره به اینکه چای عامل کم خونی 
در میان زنان و مردان است، تصریح کرد: چای سیاه و سبز 
از جذب آهن در بدن جلوگیری می کند و سبب کم خونی 
مصرف کنندگان می شود. وی چای سفید را در میان انواع 
چای بهترین نوع چای دانست و گفت: چای سفید حاوی 

در  افرا  است.  دندان ها  برای  بالا  فلوراید  و  معدنی  املاح 
خصوص تأثیر چای سبز در لاغری، اظهار کرد: استفاده از 
یک ماده برای لاغر شدن قطعاً کمک کننده نخواهد بود و 
برای لاغر شدن علاوه بر برنامه غذایی مناسب باید تحرک 
لازم و همچنین رفتارهای غذایی درستی وجود داشته باشد 
و صرفاً با مصرف چای سبز نمی توان وزن را کاهش داد. وی 
وجود برخی باکتری ها در بدن را مفید و مناسب برای هضم 
و دفع غذا دانست و گفت: به علت آنتی اکسیدان بالای چای 

سبز، این باکتری های مفید از بین می رود.
این محقق طب اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: بهتر 
است دمنوش هایی مانند پونه را جایگزین چای کرد زیرا باعث 

دفع تکرر ادرار، تقویت معده و دستگاه گوارش می شود.

محققان موفق به توسعه یک لامپ هوشمند جدید شدند که با کارآیی شگفت انگیز خود 
می تواند محیط خانه را متحول کند.

 این لامپ بلوتوثی هوشمند که " SMFX" نام دارد از میزان مصرف انرژی بسیار پایینی 
برخوردار بوده و می تواند تا ۲7 سال عمر کند.

این لامپ هوشمند با هر سرپیچی جفت شده و با کلیدهای برق موجود در خانه ها نیز روشن 
و خاموش می شود.

مصرف انرژی این لامپ هوشمند تنها به اندازه  ۱۰ درصد از میزان مصرف انرژی یک لامپ 
استاندارد بوده و می تواند تا  ۴۰۰۰۰ ساعت کار کند.

لامپ هوشمند جدید همچنین دارای یک اپلیکیشن همراه است که برای استفاده از 
عملکردهای پیشرفته این فناوری، می توان اپلیکیشن مخصوص آن را دانلود کرد که همچنین 
با استفاده از این اپلیکیشن، روشن و خاموش می شود. علاوه بر این، لامپ جدید  دارای  ۱۶ 
میلیون طیف رنگ و یک تایمر بوده و می تواند انواع نورها مانند نور صبحگاه و عصر را برای 
کاربران شبیه سازی کند. همچنین برای مجالس و میهمانی های مختلف می توان این لامپ 
را بر روی حالت Disco Mode قرار داد تا با تابش های متنوع و هیجان انگیز فضایی پر شور و 
نشاط را برای شما رقم بزند. این لامپ شگفت انگیز دارای حمل و نقل و فروش بین المللی بوده 

و قیمت آن در حدود ۴۰ دلار است.

موفقیت محققان کشور در تولید ارگانیک گیاه زعفران

کاهش بوی تعریق بدن با مصرف چای سبز

لامپ هوشمندی که 27سال عمر می کند!

 آدامس جزء محبوب ترین تنقلاتیست که همه ی ما در کودکی عاشق آن بودیم و الان هر 
وقت که بتوانیم برای خوشبو کردن دهان و … از آن استفاده میکنیم. بدن ما می تواند طعم 
دهنده ها را جذب کند اما نمی تواند »رزین  آدامس« را تجزیه کند. بنابراین کودکان نباید تا زمانی 
که یاد می گیرند آدامس را باید بجوند، نه اینکه آن را قورت بدهند، از آن استفاده کنند. در ادامه 

درباره ی مزایا و مضرات آدامس برای کودکان بیشتر صحبت میکنیم. با ما همراه باشید.
اغلب مردم آدامس جویدن را یک جور غذای میان وعده تلقی می کنند. برخی از طعم و مزه آنها 
لذت می برند، برخی با جویدن آدامس راحت می شوند و احساس آرامش می کنند، حتی عده ای 
از طریق آدامس جویدن می خواهند کمتر هوس غذا خوردن کنند. در این میان، کودکان نیز از 
قافله عقب نمانده اند و حتی در برخی مواقع تلاش می کنند از بزرگ تر ها نیز پیشی بگیرند. آنها با 
عوارض جویدن آدامس و بعد قورت دادن آن آشنا نیستند. بچه ها از آدامس جویدن لذت می برند. 
دهان انسان جایگاه مناسبی برای رشد باکتری  های مختلف است؛ مخصوصا باکتری هایی به نام 
»استرپتوکوکوس« که مسئول تخریب دندان ها هستند. آدامس جویدن باعث افزایش ترشح بزاق 
در دهان و در نتیجه خنثی شدن اسید بیشتر می شود. اما متاسفانه اغلب آدامس ها بسیار شیرین 
هستند و حتی باعث بالا رفتن سطح اسیدها نیز می شوند. طعم شیرین برخی از آدامس ها مثل 
آدامس های زایلیتول باعث برطرف شدن این مسئله می شود. بنابـرایــن گاهی آدامس جویدن 
در کودکان نه تنها مضر نیست بلکه مفید هم هست. فقط باید به نوع آدامسی که به فرزند تان 

می دهید، نیز توجه کافی داشته باشید.
چیزی که در مورد آدامس جویدن خوب است، خاصیت از بین نرفتن و خراب نشدن آن است. 

شما بارها و بارها آدامس را می جوید، اما باز هم به همان شکل است.
بلعیدن و قورت دادن آدامس

تقریباً همه ما گاهی اوقات یک تکه آدامس را می بلعیم، این اتفاق در کودکان بیشتر از بزرگ ترها 
رخ می دهد اما پزشکان می گویند که جای نگرانی نیست. حتما تا به حال شما نیز شنیده  اید که 
می گویند یک تکه آدامس تا 7 سال در معده می ماند، اما این جمله اصلا صحت ندارد. معده ما 
توانایی تجزیه کردن یک تکه آدامس را ندارد ولی سیستم گوارشی به حرکت خود ادامه می دهد. 
به عبارت دیگر، آدامس در دستگاه گوارش تجزیه نمی شود ولی حرکت می کند و از بدن دفع 
می گردد. بلعیدن تکه  های درشت آدامس در کودکان و یا حتی چند تکه کوچک آدامس در 
طول یک مدت زمان کم و کوتاه، باعث مسدود شدن دستگاه گوارشی در برخی موارد بسیار نادر 
می شود مخصوصاً اگر آدامس به همراه یک چیز غیر قابل تجزیه مثل یک سکه کوچک و یا حتی 

مقداری تخم آفتابگردان بلعیده شود. 
کودکان نمی دانند که آدامس برای جویدن است نه بلعیدن. یک آدامس از شیرین کننده، 
طعم دهنده، رزین و مواد نگهدارنده تشکیل می شود. بدن ما می تواند طعم دهنده ها را جذب 
کند اما نمی تواند »رزین  آدامس« را تجزیه کند. بنابراین کودکان نباید تا زمانی که یاد می گیرند 
آدامس را باید بجوند نه اینکه آن را قورت بدهند از آن استفاده کنند، تقریباً اغلب کودکان در 
۵ سالگی درک بیشتری از این مسئله دارند، بنابراین بهتر است به کودک خردسال خود تا این 

زمان آدامس ندهید. 
تقریبا زیاده روی در مصرف هر چیزی مضر است. آدامس جویدن به صورت افراطی مخصوصا 

آنهایی که قند و طعم دهنده های زیاد دارند، باعث تخریب دندان ها می شود.

مزایای آدامس جویدن
باعث می شود کمتر به سراغ خوردن هله   هوله و غذا هایی که ارزش غذایی خاصی ندارند،  بروید 
حتی کمتر هوس خورد نشان را کنید. باعث کاهش استرس می شود و به فرد احساس آرامش 
می دهد. باعث تازه شدن طعم دهان و خوشبو شدن آن می شود، مخصوصاً در محیط خارج از 

خانه که امکان مسواک زدن هم نیست.
مضرات آدامس جویدن

در برخی مواقع باعث به وجود آمدن اختلال در مفصل فک می شود. آدامس جویدن به صورت 
افراطی به دندان ها آسیب می رساند. علت آن نیز وجود قند فراوان در آدامس است. می تواند 
باعث بروز برخی مشکلات گوارشی  شود. به عنوان مثال، آدامس جویدن باعث بلعیدن مقدار 
بیشتری هوا و بروز سندرم روده تحریک پذیر می شود. برخی از متخصصان می گویند جویدن 
آدامس به نوعی یعنی سوزاندن کالری بیشتر و همین مسئله باعث کاهش تقریبی وزن می شود، 
اما به هرحال حفظ سلامت دندان ها نیز اهمیت بسیاری دارد و نباید نادیده گرفته شود. اغلب 
نوجوانان می گویند به هنگام آدامس جویدن در کلاس درس، تمرکز بیشتری دارند و البته 

بازدهی بیشتری نیز دارند.
آدامس جویدن و سردرد

کودکان و نوجوانان معمولا جویدن آدامس و بادکنک درست کردن با آن را دوست دارند.
اگر کودک شما آدامس می جود و از سردرد نیز شکایت دارد، باید بدانید که ممکن است علت 
سردرد او آدامس جویدن باشد. تحقیقات نشان می دهند کودکان و نوجوانانی که ۳۰ روز ماه را 
آدامس می جوند، از نوعی سردرد میگرنی و یا سردردهای تنشی رنج می برند و وقتی که مصرف 
آدامس را ترک می کنند، حدود یک ماه بعد، برخی از آنها از سردرد رها می شوند و یا اینکه تعداد 
دفعات سردرد و شدت آن در آنها کاهش می یابد. دانشمندان معتقدند که ممکن است ارتباط 

نزدیکی بین زیاد آدامس جویدن و سردرد وجود داشته باشد.
اغلب آدامس ها حاوی شیرینی های غیر طبیعی و مصنوعی اند

ممکن است اغلب خانواده ها به مواد تشکیل دهنده آدامس ها توجه کافی نکنند، اما واقعیت این 
است که مواد تشکیل دهنده برخی از آنها خطرناک است. همانطور که مواد سمی از طریق برخی 
محصولات مثل لوسیون از طریق پوست وارد جریان خون می شوند، مواد موجود در آدامس نیز به 
سرعت و مستقیم وارد بدن می شود. یکی از این مواد خطرناک، شیرین کننده های مصنوعی است. 
برخی از مردم سراغ آدامس هایی می روند که بدون قند هستند به خیال آنکه از انواع سالم تر آنها 
استفاده می کنند، اما حتی انواع بدون قند نیز حاوی شیرین کننده های مصنوعی هستند. یکی از 
شیرین  کننده های مصنوعی موجود در آدامس »آسپارتام« نام دارد که در داخل بدن تبدیل به 

ماده ای سمی می شود و سبب بروز انواع سرطان،  اضافه وزن، ناباروری و… می شود.
نکته: مصرف آدامس در کودکان ممکن است برخی ناراحتی ها را نیز در پی داشته باشد،  مثلا 
آدامس  لای موها گیر کند، در چنین مواردی می توانید از »روغن اکالیپتوس« استفاده کنید.پس 
به جای قیچی کردن تکه ای از موهای فرزند دلبندتان، با روغن اکالیپتوس آن را بردارید. یا اینکه 
یک تکه پارچه  را داخل کیسه ای گذاشته و بعد آن را داخل فریزر قرار دهید و بعد پارچه  یخ شده 
را روی آن بخش مو بکشید.اگر کودک تان آدامس را به لباس خود چسبانده است، لباس را داخل 

فریزر بگذارید خواهید دید که چقدر راحت جدا می شود.

مزایا و مضرات 
آدامس جویدن کودکان
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استاندار قم مطرح کرد: 

تقویت تعاونی ها یکی از مهمترین راهکارهای 
تحقق اقتصاد مقاومتی 

استاندار قم گفت: تقویت تعاونی ها یکی از مهمترین راهکارهای تحقق اقتصاد مقاومتی 
محسوب می شود. 

سید مهدی صادقی شامگاه چهارشنبه در آئین تجلیل از تعاونی های برتر قم در مجتمع 
فرهنگی یاوران مهدی )عج( این استان با بیان این مطلب، اظهار داشت: تسهیل شرایط توسعه 
و گسترش فعالیت های تعاونی ها و همچنین ارائه مشاوره های کارشناسی به فعالان این 
عرصه در همه حوزه ها ضروری است.وی بااشاره به اینکه شرکت های فراگیر ملی و همچنین 
تعاونی های خدمات کارکردهای به مراتب بهتری را برای بهبود شرایط اقتصادی داشته باشد، 
افزود: حمایت از مشاغل خانگی در روستاها و همچنین تامین نیازهای دهداری ها از اهمیت 
زیادی برخوردار است.وی همچنین با تاکید بر تحقق سهم ۲۵ درصدی تعاونی ها از اقتصاد 
کشور، افزود: اجرای سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی و تخفیف حق بیمه سهم کارفرما 
برای اعضاء شاغل در هر تعاونی به میزان بیست درصد نیز باید مورد توجه قرار گیرد.استاندار 
قم با اشاره به اهمیت موضوع حمایت از تعاونی های روستایی در راستای تولید محصولات 
کشاورزی با اولویت رعایت الگوی کشت، افزود: برداشته شدن محدودیت ها و شرایط ویژه از 
تعاونی ها و تلاش برای راه انازی تعاونی های صادراتی به منظور تولید و بهره وری بیشتر از 
امکانات ها و ظرفیت ها نیز از جمله دیگر مواردی است که باید مسئولان حوزه تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی نسبت به آن توجه ویژه ای داشته باشند.استاندار قم در بخش دیگری از سخنان 
خود با تقدیر از برگزار کنندگان همایش بزرگداشت هفته تعاون، با ارائه پیشنهادی تصریح 
کرد: این قبیل مراسم ها به جای اینکه تنها در آن یک نفر سخنرانی کند و بقیه شنونده 
باشند و سوال های بسیاری نیز در ذهنشان ایجاد شود، بهتر است به صورت کارگاهی برگزار 
شود، تا یک آموزش نیز به همراه خود داشته باشد.صادقی همچنین با اشاره به دیدار اخیر 
خود با رئیس جمهوری و ارائه گزارش پیرامون فعالیت های عمرانی استان، خاطر نشان کرد: 
از مجموع ۲7 طرح عمرانی که در جریان سفر اسفندماه سال 9۳ هیات دولت به تصویب 
رسید، ۱۲ مورد آن در سال 9۴ اجرایی شد، و امیدواریم با تامین اعتبارها و تخصیص بودجه 

لازم تکلیف ۱۵ طرح باقی مانده نیز در سال جاری مشخص شود. 

حجت الاسلام ذوالنور نماینده قم :

تعاونی ها جان بگیرند کل اقتصاد درست می شود 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اگر تعاونی ها جان بگیرند کل 
اقتصاد درست می شود گفت: دخالت های بی مورد دولت و نبود نظارت کافی ریشه مشکلات 

اقتصادی کشور است. 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنور شامگاه چهارشنبه در همایش بزرگداشت هفته تعاون و 
تجلیل از تعاونی های برتر که در مجتمع یاوران مهدی)عج( برگزار شد با اعلام اینکه انگیزه 
سرمایه گذاری در تعاونی کمرنگ شده است، گفت: تعاونی ها باید در همه بخش های جامعه 
از جمله بهداشت، فضای سبز، رفاه عمومی و... سرمایه گذاری کنند. نماینده مردم قم در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت باید به صورت جدی در تعاونی ها ورود کند، 
اظهار کرد: وظیفه دولت در بخش های اقتصادی سیاست گذاری، نظارت و حمایت است. 
حجت الاسلام ذوالنور  با انتقاد از عدم تخصیص درآمدهای حاصل از هدفمندسازی یارانه ها 
به بخش تولید و صنعت، گفت: قرار بود دولت پس از آزادسازی قیمت ها خدمات و درآمد 
حاصل از آن را صرف زیرساخت های اقتصادی، تقویت بخش خصوصی و حمایت از بخش 
صنعت کند که هیچ کدام به خوبی انجام نشد. وی با بیان اینکه بروکراسی های اداری و 
هزینه های تحمیلی دولت از مشکلات بخش خصوصی است، اظهار کرد: قدرت یافتن برخی 
از بخش های خصوصی سبب قدرت یافتن گروهی خاص و ایجاد انحصار اقتصادی شده است. 
عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با اشاره به این مطلب که تعاونی ها سبب خودگردانی و 
رونق اقتصادی گروه های پایین دستی از مردم می شوند، گفت: تعاونی ها بهترین گزینه برای 

ایجاد خاص شدن و انحصار طلبی در بخش خصوصی است.
 فعالیت بیش از 1800 شرکت تعاونی در قم 

نماینده مردم قم در خانه ملت، با بیان این خبر که در دوره نهم مجلس میان نمایندگان 
قمی تنها ۶ جلسه طی ۴ سال برگزار شده بود، افزود: خوشبختانه از همان آغاز مجلس 
دهم با تشکیل سه جلسه مشترک با جدیت تمام مشکلات مردم را پیگیری کرده ایم. وی از 
فعالیت بیش از ۱۸۰۰ شرکت تعاونی فعال در قم خبر داد و گفت: در قم چیزی حدود ۳7 
هزار نفر در بخش های مختلف تعاونی فعالیت می کنند که این تعداد ظرفیت بسیار خوبی 

را فراهم کرده است.

درجلسه غیرعلنی شورای  اسلامی شهرقم تاکید شد

لزوم همدلی مسئولان در راستای حفظ آرامش 
مردم و زائران 

یکصدونود و ششمین جلسه شورای اسلامی شهرقم بصورت غیر علنی و با موضوع بررسی 
ملاحظات ترافیکی و امنیتی محدوده مرکزی شهر و آستان مقدس حضرت معصومه)س(

برگزار شد.  به گزارش عمومی شورای اسلامی شهرقم،دراین جلسه معاون امنیتی سیاسی 
استاندار ،فرماندار ،شهردار، نماینده آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( و نمایندگان 
نهادهای امنیتی،نظامی و انتظامی ترتیب یافت ، ضمن طرح دغدغه های مختلف بر لزوم 
هماهنگی هرچه بیشتر مدیران مختلف استان جهت حفظ امنیت زائران و مجاوران و 
مسافران شهرمقدس قم تاکید شد.معاون سیاسی، امنیتی استانداری قم دراین جلسه، ضمن 
تقدیر ازسربازان گمنام امام زمان و نهادهای هوشیار نظامی،انتظامی، امنیت و آرامش روز 
افزون جمهوری اسلامی ایران در میان تلاطم امنیتی منطقه را مرهون اقدامات هماهنگ و 
منظم مسئولان این نهادها دانست.احد جمالی افزود: برگزاری این جلسات در راستای اجرای 
یک سلسه اقدامات هماهنگ مفید و ضروری است.رئیس شورای اسلامی شهر قم در این 
جلسه ضمن اشاره به تجربیات موفق و هماهنگی تمام عیار شورا و مجموعه مدیریت شهری 
در مناسبت ها و برنامه های مهم مانند مراسم نیمه شعبان با مسئولان انتظامی و امنیتی بر 
آمادگی شورا جهت بررسی طرح هایی که به ارتقای سطح امنیتی و آرامش مردم می انجامد، 
تاکید کرد.شهردار قم نیز ضمن طرح برخی دغدغه ها و مشکلات این نهاد مردمی که نیاز به 
توجه بیشتر دولت به استان قم دارد، هدف نهایی شهرداری را خدمت هرچه بیشتر به زائران 
و مردم ذکر کرد.سید مرتضی سقائیان نژاد ، آمادگی همکاری مدیریت شهری جهت اجرای 
طرح هایی که به ارتقای هرچه بیشتر سطح امنیتی در کنار حفظ هر چه بیشتر آرامش مردم 
می انجامد، اعلام نمود.برخی اعضای شورای اسلامی شهر نیز دراین جلسه ضمن اعلام نقطه 
نظرات خود بر لزوم برگزاری جلسات مستمر و توجه هرچه بیشتر بر اجرای اقدامات مختلف 
امنیتی و ترافیکی به صورتی که کمترین مزاحمت را برای زائران و مردم شریف قم داشته 

باشد تصریح کردند.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم تاکید کرد

ضرورت فرهنگ سازی
 برای رشد تفکیک پسماند در مبدا 

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم بر ضرورت فرهنگ سازی برای رشد 
تفکیك پسماند در مبدا تاکید کرد. 

سیدامیر سامع با اشاره به سیاست های مدیریت شهری در حوزه پسماند اظهار کرد: در 
حوزه پسماند شهری بخش عمده ای از پسماند منازل خشك است که با رعایت تفکیك از مبدا، 
صرفه جویی قابل توجهی در هزینه ها خواهیم داشت. وی با اشاره به تولید بیش از 7۰۰ تن 
زباله در روز در شهر قم گفت: اگر از رشد این روند جلوگیری نکنیم هم هزینه ها به شدت 
افزایش یافته هم محیط زیست آلوده می شود. معاون شهردار قم تفکیك از مبدا را در کاهش 
میزان تولید زباله موثر دانست و تصریح کرد: اگر ما ۱۰ درصد تفکیك در مبدا کنیم ۳۰ درصد 
از حجم زباله تولیدی شهر کاهش یافته و صرفه جویی قابل توجهی در هزینه ها خواهیم 
داشت. وی با تاکید بر ضرورت فرهنگ سازی تفکیك در مبدا گفت: عمدتا عدم نظافت شهر 
بخاطر پسماند خشك است که باید شهروندان را نسبت به اثرات آن آگاه کرد. سامع با اشاره به 
فعالیت پیمانکاران تفکیك پسماند در مناطق هشتگانه شهر گفت: باید غرفه های تفکیك زباله 
افزایش یافته و ناوگان جمع آوری درب منازل هم گسترش یابد تا مردم ترغیب به تفکیك 
زباله در منزل شوند. وی با بیان اینکه تنها دو درصد پسماند شهری قم در مبدا تفکیك می 
شود افزود: اگر بتوانیم این عدد که در حال حاضر کمتر از ۱۲ تن است به 7۰ تن برسانیم 
می توانیم کاهش شدیدی در هزینه ها داشته باشیم. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی 
شهرداری قم با تاکید بر اینکه جمع آوری پسماند خشك شهری مهم تر از پسماند تر است، 
گفت: باید در مناطق شهری جمع آوری پسماند خشك در اولویت باشد و اگر توجه ویژه به این 

بخش شود می توان در انتظار آینده خوبی در حوزه مدیریت پسماند بود.

شهردار منطقه یك  قم  خبرداد:

تولید بیش از 60 هزار گلدان گل همیشه بهار 
شهردار منطقه یك  قم از تولید بیش از ۶۰ هزار گلدان گل همیشه بهار و کلم زینتی در 
واحد گلخانه های سطح منطقه خبر داد.مهدی اصفهانیان مقدم اظهار کرد: منطقه یك با 
رویکرد افزایش سرانه فضای سبز و با استفاده از الگوهای مهندسی فضای سبز و همچنین 
ایجاد محیطی شاداب و با نشاط در سطح بوستان های منطقه اقدام به تولید و تکثیر انواع گل 
های پائیزی و نشاء های مورد نیاز فضای سبز نموده است . شهردار منطقه یك در ادامه با اشاره 
به تولید بیش از ۶۰ هزار گلدان گل همیشه بهار و کلم زینتی در واحد گلخانه های سطح 
منطقه بیان داشت: در راستای خودکفایی و صرفه جویی و تحقق شعار اقتصاد مقاومتی، بیش 
از ۸۵۰ متر مربع انواع بذور گل های پائیزی جهت کاشت در بوستان ها و فضاهای سبز منطقه 

در گلخانه های بوستان رضوان واقع در تپه های اعلائیر کاشته شده است .

 یکی از مراجع تقلید گفت: اسباب نشر فساد فراهم شده است و 
فضاهای مجازی به چه لجنزاری برای نشر فساد تبدیل شده اند. 

به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله ناصر مکارم شیرازی ظهر 
پنج شنبه در دیدار رئیس، معاونین و جمعی از اعضای هیئت علمی 
دانشگاه فرهنگیان، اظهار داشت: به دو دلیل خدمتی که فرهنگیان 
دارند مهم و با ارزش است، یکی آنکه در قرآن کریم »تعلیم و تربیت« 
یکی از مهم ترین اهداف رسالت انبیا بوده است بطوری که هم آموزش 
در پرورش مؤثر است و هم پرورش در آموزش تأثیر متقابلی دارد، لذا 

کار شما در امتداد مسیر انبیا می باشد.
وی افزود: نظام جمهوری اسلامی هم جمهوری و هم اسلامی است 

لذا اگر مسائل اسلامی در نظام کم رنگ یا بی رنگ شود مشروعیت 
نظام تحت تأثیر قرار می گیرد، همچنین اگر به عنوان جمهوری 
انتخابات برگزار کنیم، ولی اسلامی نباشد باز هم مشروعیت نظام 
اثرپذیر می باشد، لذا نظام اسلامی ما یک نظامی اسلام است که باید 
مسائل اسلامی در آن محفوظ بماند و حفظ این مسائل دست شما 
فرهنگیان است.استاد برجسته حوزه با بیان اینکه انبیا نیامدند تا مردم 
را به چیزی که نمی دانند اجبار کنند، اظهار داشت: انبیا آمدند تا تعلیم 
کتاب و حکمت به مردم داده و آنها را مهذب و پرورش دهند.وی در 
ادامه به دو نکته تأکید کرد و افزود: در زمان ما بیش از هر زمان دیگری 
اسباب نشر فساد فراهم شده است و فضاهای مجازی به چه لجنزاری 
برای نشر فساد تبدیل شده اند؛ اگر بخواهم نمونه ای برای شما مثال 
بزنم، باید با اظهار تأسف بگویم، وقتی نام خدا را در اینترنت جستجو 
می کنیم، ابتدا کانال های توهین کننده به خدا و پیامبر اسلام و ائمه 
معصومین)ع( می آید و آخر صفحات اگر مطلبی توحیدی را نشان 
دهد.آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه در برابر این اقدامات دشمن 
نباید مأیوس شد، ادامه داد: فرهنگ اسلام، فرهنگ قوی و نیرومندی 
است که اگر پیاده شود سدّی در برابر این مفاسد خواهد بود.این مرجع 
تقلید شیعیان در پایان خطاب به معلمان و اهل تعلیم و تربیت گفت: 
شما فرهنگبان و دست اندرکاران امر تعلیم و تربیت سعی کنید، نسل 
امروز را در همه مقاطع تحصیلی با نماز، قرآن، نهج البلاغه و صحیفه 
سجادیه آشنا کنید و آنها را با هر برنامه تفریحی، سرگرمی، مسابقه 
دوست گردانید چرا که کسی که در دامن نماز و اهل بیت)ع( بیفتد با 

لطف و عنایت خداوند تا آخر رستگار خواهد بود.

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید گفت: وهابیت و 
تکفیری ها با نقشه شوم استعمارگران غربی به وجود آمده و از مصیب 

های بزرگ جهان اسلام است. 
وی عصر پنجشنبه در دیدار جمعی از خانواده های معظم شهدای 
منا تصریح کرد: مسلمانان همواره به توصیه قرآن به دنبال وحدت 
بوده اند، اما دشمنان برای تفرقه افکنی میان مسلمانان بسیار تلاش 
می کنند و این تهمت ها به شیعیان از سوی وهابی ها ضربه بزرگی 

بر پیکره اسلام زده است.
 آیت الله نوری همدانی شهادت را مقام بسیار عظیم و برای خانواده 
های شهدا باعث افتخار دانست و گفت: تا خون و شهادت نباشد، 
نمی توانیم بر شمشیر دشمنان پیروز شویم و به طور حتم خون پاک 
شهدای منا رژیم جنایتکار سعودی را که از هیچ جنایتی ابایی ندارد، 

سرنگون خواهد کرد. 
وی با بیان این که مکتب سرخ عاشورا موجب بقای اسلام است 
و خون پاک شهدای کربلا احساسات انسانها را به جوش می آورد، 
خاطرنشان کرد: امروز مردم مظلوم بحرین هم باید کفن پوش هرچه 
بیشتر در صحنه مبارزاتی حضور داشته باشند تا با حکومت ستمکار 
بحرین مقابله کنند. این مرجع تقلید با بیان این که حرمین شریفین 
متعلق به همه مسلمانان است و رژیم سعودی شایستگی مدیریت این 
اماکن مقدس را ندارد، اظهار داشت: رژیم سعودی پول نفت خود را 
برای ایجاد داعش و گروه های تروریستی در منطقه و ارتباط با رژیم 
صهیونیستی هزینه می کند. به گزارش ایرنا، وی در پایان با بیان این 
که رژیم سعودی به دلیل جنایت و دروغگویی اجازه فعالیت به کمیته 

حقیقت یاب را نمی دهد، تصریح کرد: خانواده های معظم شهدای منا 
باید بدانند که شهیدان خود را در راه اسلام تقدیم کرده اند و به طور 

حتم راه و آینده بسیار روشن خواهد بود. 
دوم مهر سال گذشته هزاران تن از زائران بیت الله الحرام که برای 
انجام اعمال رمی جمرات عازم منا بودند، به علت بسته شدن مسیر، 
تجمع بیش از حد و بی تدبیری مسئولان عربستان دچار حادثه شدند 

و جان خود را از دست دادند. 
سال گذشته ۶۴ هزار زائر ایرانی برای انجام مناسک حج راهی 

عربستان شدند که در فاجعه منا ۴۶۴ نفر آنان به شهادت رسیدند. 

 نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با بیان اینکه 
مشکلات حج پس از سال ها هنوز رفع نشده است، گفت: حج 

بر اساس معیارهای دینی مدیریت نمی شود. 
حجت الاسلام سید علی قاضی عسکر شامگاه پنج شنبه در 
مراسم گرامیداشت شهدای منا که با حضور تعدادی از علما 
و مراجع تقلید، خانواده معظم شهدا، زائران و اقشار مختلف 
مردم قم در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( برگزار شد، شهادت امام محمد باقر)ع( و نیز 
شهادت ۴۳۲ نفر از حاجیان در سال ۶۶ و نیز سالگرد شهدای 

منا را تسلیت گفت.
وی با بیان اینکه فاجعه منا بسیار غم انگیز بود، اظهار 
داشت: به دلیل سوء تدبیر و بی کفایتی حکومت سعودی در 
این فاجعه سال گذشته ۴۵۶ نفر از هموطنانمان به شهادت 
رسیدند و ۱۲ نفر هم در حادثه سقوط جرثقیل جان باختند.

سرپرست حجاج ایرانی با اشاره به اینکه این حادثه برای 
مردم و به ویژه رهبری و نیز جهان اسلام مصیبت بزرگی بود، 
گفت: عمق فاجعه را زمانی در می یابیم که انسان های بزرگی 

را در این فاجعه از دست داده ایم.
انسان های بی تقوا نمی توانند تولیت حج را بر عهده 

داشته باشند
وی با بیان اینکه باید مبانی پیام مقام معظم رهبری مبنی 
بر شورایی اداره شدن حج برای جوامع اسلامی تبیین شود، 
افزود: طبق آیات قرآن کسانی می توانند حج را اداره کنند که 
انسان های متقی باشند و اگر باتقوا نباشند نمی توانند تولیت 
حج را عهده دار شوند. حجت الاسلام قاضی عسکر با نگاهی به 
تاریخ حج عنوان کرد: در طول سال های متمادی در ایام حج 
مردم با مشکلات زیادی روبه رو بودند که مهم ترین آن عدم 

امنیت و عدم رعایت مسائل بهداشتی بوده است.
وی تصریح کرد: با یک بررسی خواهیم دید که هنوز این 

مشکلات برطرف نشده است و هر انسان عاقل و عالمی در 
می یابد که عدم مدیریت وجود دارد و حج بر اساس معیارهای 

دینی مدیریت نمی شود.
نماینده مقام معظم رهبری در امور حج و زیارت گفت: نه 
تنها امنیت را برای زائران ما تأمین نمی کردند بلکه اگر زائری از 
کشور دیگری با زائران ما یا با یک روحانی صحبت می کرد و یا 
مسئله فقهی را با هم بحث می کردند سریع آن را دستگیر می 

کردند و به زندان می انداختند.
آل سعود حتی قدرت جمع آوری زباله ها را ندارد

 به گزار ش مهر ،وی ادامه داد: در ایام حج مسئله بهداشت 
نیز آن قدر خطرناک است که احساس می شود آبروی اسلام 
را می خواهند ببرند و حتی قدرت جمع آوری زباله ها را هم در 
این ایام ندارند و نمی دانند بعد از این همه سال چگونه باید 
حرم را تمیز کنند و آسایش عبادت کنندگان را فراهم آوردند.

حجت الاسلام قاضی عسکر با اشاره به اینکه آل سعود برای 
حج برنامه ریزی درستی ندارد، افزود: چرا رژیم سعودی برای 
فاجعه منا چاره اندیشی نکرد و پیکرهای شهدا ساعت ها روی 
زمین باقی ماند و بعد از آن هم پیکر حجاج را با وضعیت بسیار 
ناگوار در کانتینرها نگه داشتند و حتی علائم زائران ایرانی را 
هم از آنها جدا کردند که این شناسایی را بسیار سخت کرده 
بود. وی با اشاره به عدم مدیریت پس از فاجعه منا توسط آل 
سعود، عنوان داشت: روحانیون و مفتی های درباری سعودی 
این فاجعه را قضا و قدر خواندند و حاصل بی مدیریتی حکومت 

ندانستند.
سرپرست حجاج ایرانی تصریح کرد: مقام معظم رهبری 
تأکید دارند که جهان اسلام باید فکری برای مدیریت حج 
کند چون تکبر اجازه نمی دهد رژیم آل سعود برای اداره حج 

از ظرفیت و مشورت دیگر کشورهای اسلامی استفاده کند.
وی ادامه داد: اداره کردن جامعه مبنایی دارد، آل سعود بر 

چه مبنایی ادعا می کند که مدیریت درستی دارد؛ آیا مدیریت 
دو شهر کار سختی است؛ چرا به شهرهای ریاض، طائف و 
جده رسیدگی می کنند اما مکه و مدینه را نمی توانند اداره 

کنند.
جهان اسلام باید جلوی سوء مدیریت آل سعود

 بر حرمین شریفین را بگیرد
حجت الاسلام قاضی عسکر گفت: باید جهان اسلام وارد 
شود تا جلو این سوء مدیریت گرفته شود اما متأسفانه با پول 
نفت آدم ها و حکومت ها را می خرند که دیگر آن ها حاضر 
نیستند از حقوق خود دفاع کنند به گونه ای که ۶۵۰ میلیون 

دلار به حساب نخست وزیر کشوری واریز می کنند.
وی دموکراسی و حقوق بشر رژیم آل سعود را دروغ دانست 
و گفت: رژیم آل سعود امروز در یمن مردم را به خاک و 
خون کشیده و همه زیرساخت های یمن را از بین برده است. 
این رژیم با داعش برای مقابله با کشورهای اسلامی به راحتی 

همکاری می کند.
پس از گذشت یک سال هنوز آل سعود

 پاسخگو نیست
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت افزود: یک سال 
از فاجعه خونین منا گذشته، اما رژیم آل سعود هیچ جوابی 
به کشورها نداده و هنوز برخی کشورها مفقود دارند و تنها 
کشوری که به دلیل تدبیر مقام معظم رهبری توانست پیکرها 

را به کشور بازگرداند ایران بود.
از  نفر  منا سال گذشته ۳7  فاجعه  در  یادآور شد:  وی 
جانبازان کشورمان و ۱۲ نفر از روحانیون حوزه علمیه به 
شهادت رسیدند که علما و روحانیون حوزه های علمیه باید به 
بررسی ابعاد این فاجعه و نیز مباحثی که مقام معظم رهبری 
در این خصوص بیان کردند بپردازند و آن را به زبان های 

مختلف منتشر کنند.

تولیت آستان قدس رضوی گفت: امروز هیات های مذهبی با معرفی کرامت های انسانی به 
مردم و جوانان جامعه، مکان بصیرت افزایی هستند. 

به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی روز پنجشنبه در ششمین 
همایش» هیات های محوری و برگزیده کشور« در مجتمع یاوران مهدی )عج( قم در جوار 
مسجد مقدس جمکران، با اشاره به اینکه کرامت در فرهنگ دینی و قرآنی ما جایگاه ویژه ای 
دارد افزود: همه انسان ها دارای یک کرامت ذاتی هستند که می توان آن را در عقل و فطرت آنها 
دید.وی با بیان اینکه کرامت دیگری وجود دارد که اکتسابی است و هر انسانی باید آن را کسب 
کند، ادامه داد: جلوه کرامت اکتسابی در بخشش و عزت نفس جلوه گر است، یعنی اگر در وجود 
انسانی کرامت حاکم شد این فرد با هوای نفس مقابله و در مسیر خدامحوری حرکت می کند.

رئیسی با اشاره به اینکه شهیدان ابتدا به مقام کرامت و سپس به مقام شهادت نایل شدند، گفت: 
انسان دارای کرامت گاهی اموال و آبروی خود را می بخشد و زمانی هم که نیاز باشد با اخلاص 
کامل جان خود را فدا می کند و این قله متعالی کرامت است.وی با بیان نقش تاثیرگذار هیات 
های مذهبی درگسترش فرهنگ کرامت، ادامه داد: این هیات ها هستند که باید مقدمات کسب 
کرامت را در میان جوانان جامعه فراهم و با هر چیزی که در برابر این هدف است مقابله کنند.وی 
با اشاره به اینکه هیات های مذهبی باید محفل خداشناسی، دین شناسی و خود شناسی باشد، 
افزود: مساله عبودیت و توحید به عنوان درس اول هیات ها باید درمحتوا و قالب سخنرانی ها و 
اشعار نمایان باشد.رئیسی درادامه با اشاره به اینکه مداح اهل بیت )ع( باید به اقتضای زمان جهت 
گیری های مناسب را داشته باشد، گفت: هیات های مذهبی باید با بصیرت آفرینی و تلاش برای 
ساختن انسان های انقلاب کلاس درس باشد و معارف اهل بیت )ع( و نهضت امام حسین )ع( 
در آن ها ترویج شود.وی با بیان اینکه کرامت قله وجودی انسان است، افزود: هر بخششی کرامت 
نیست ممکن است فردی برای رسیدن به منافع مادی این کار را انجام دهد، کرامت حقیقی با 
اخلاص الهی و حرکت در مسیر رضای خداوند متعال محقق می شود.وی با اشاره به حرکات 
های ظلم ستیزانه عالمان جهان اسلام، ادامه داد: امروز شیخ عیسی قاسم در بحرین، شیخ نمر 
در حجاز و شیخ زکزاکی در آفریقا پرچم دار دفاع از کرامت انسان بوده و هستند.رئیسی با بیان 
اینکه 7۰ سال است رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم فلسطین جنایت می کند، گفت: امروز 
باید هیات های مذهبی ما با شناخت مسئولیت های دینی و انقلابی خود، ندای مبارزه با ظلم را 

در جهان طنین انداز کنند.

آیت الله مکارم شیرازی؛

فضای مجازی تبدیل به لجنزار شده است
آیت الله نوری همدانی: 

خون شهدای منا رژیم سعودی را سرنگون می کند 

نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت  در قم :

حج بر اساس معیارهای دینی مدیریت نمی شود
تولیت آستان قدس رضوی: 

هیات های مذهبی کلاس
 بصیرت افزایی هستند 

رئیس پلیس آگاهي استان قم خبرداد: 

دستگیري کهن سال ترین سارق کشور در قم
رئیس پلیس آگاهي استان از دستگیري یک سارق حرفه اي ۶۵ساله داخل خودرو در قم 

خبر داد و گفت: متهم به ۲۳فقره سرقت اعتراف کرده است. 
سرهنگ احمد کرمي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، اظهارداشت:در پي وقوع 
چندین فقره سرقت از خودروهاي پراید مدل پایین در قم موضوع در دستور کار مأموران 
انتظامي استان قرار گرفت. به گفته وي تحقیقات پلیس ادامه داشت تا اینکه مأموران کلانتري 
۱۲قم از طریق مرکز فوریت هاي پلیسي ۱۱۰ گزارشي مبني بر انتقال فردي معتاد به یکي از 
بیمارستان هاي قم دریافت کردند. رئیس پلیس آگاهي استان قم افزود:نامبرده که به صورت 
بیهوش به بیمارستان منتقل شده بود، یکسري مدارک خودرو در اختیار داشت. وي گفت:با 
بررسي دقیق اسناد و مدارک بدست آمده و استعلام از بانک هاي اطلاعاتي مشخص شد وي 
از سارقان سابقه دار و مدارک نیز متعلق به یک دستگاه خودرو پراید مسروقه است. سرهنگ 
کرمي افزود:متهم پس از هوشیاري با هماهنگي مقام قضائي به عنوان مظنون به سرقت 
خودرو موصوف، پس از تشکیل پرونده مقدماتي توسط ماموران به پلیس آگاهي استان 
منتقل شد.رئیس پلیس آگاهي استان قم ادامه داد: این متهم۶۵ساله در بدو ورود با توجه به 
سوابق قبلي و تصاویر بدست آمده از وي، مورد شناسایي کارآگاهان پلیس آگاهي قرار گرفت.

سرهنگ کرمي با بیان اینکه تاکنون متهم سابقه دار به سه فقره سرقت خودرو پراید مدل 
پایین و ۲۰فقره سرقت محتویات و قطعات خودرو اعتراف کرده، از دستگیري سه نفر مالخر 
نیز در این رابطه خبر داد. رئیس پلیس آگاهي استان قم در ادامه به غیر بومي بودن سارق و 
هر سه مالخر اشاره کرد و گفت: نهایتاً متهمان به انضمام پرونده متشکله جهت سیر مراحل 

قانوني تحویل مرجع قضائي استان شدند. 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد:

کشف مرکز غیرقانونی نگهداری
 پرندگان وحشی در قم

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: یک مرکز غیرقانونی نگهداری، تکثیر 
و خرید و فروش پرندگان وحشی در حاشیه شهر قم کشف و تمامی گونه های پرندگان 

ضبط شد. 
سید رحمان دانیالی از کشف مرکز غیرقانونی نگهداری، تکثیر و خرید و فروش پرندگان 
وحشی در یکی از محلات حاشیه ای شهر قم خبر داد و گفت: بیش از ۵۰ قطعه از انواع گونه 
های پرندگان خشکی و کنارآبزی در این مرکز کشف و برای رهاسازی در طبیعت ضبط شده 
است.  وی با بیان اینکه این مرکز غیرقانونی که در یک دامداری متروکه قرار گرفته بود، با 
گزارش یکی از شهروندان دوستدار محیط زیست کشف شده است، اظهار داشت: در میان 
پرندگان کشف شده انواع غاز، اردک، قو، آنقوت، کبک، مرغ مینا، قمری، فلامینگو و طاووس 

به چشم می خورد که به صورت جمعی در شرایط نامناسبی نگهداری می شدند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم از مشارکت شهروندان در کشف و رسیدگی به 
تخلفات زیست محیطی در حوزه های طبیعی و انسانی قدردانی کرد و گفت: این پرندگان 
وحشی و ارزشمند برای تیمار و نگهداری بر اساس ضوابط به یکی از دوستداران طبیعت 
تحویل داده شده اند و پس از اطمینان از سلامت و وجود شرایط لازم در دامان طبیعت 

رهاسازی خواهند شد. 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

جان باختن 4 تن در حوادث یک هفته گذشته قم 
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: در حوادث ترافیکی یک هفته 

گذشته این استان، ۴ تن جان خود را از دست دادند. 
مهدی فراهانی ، افزود: برخورد دو وسیله نقلیه سبک در کیلومتر ۴۵ آزادراه قم - تهران 
که ساعت ۰۵:۲۳ روز  چهارشنبه ۱7 شهریورماه رخ داد، منجربه مرگ آقا ۲۴ ساله شد.وی 
اضافه کرد: در این حادثه سه تن نیز مصدوم و توسط کارشناسان اورژانس ۱۱۵ به بیمارستان 
منتقل شدند.وی بیان کرد: ساعت ۰۶:۵۲ روز ۱۵ شهریورماه نیز بر اثر برخورد یک وسیله 
نقلیه با عابر پیاده، یک تن، آقا ۴۵ ساله جان خود را از دست داد.به گفته فراهانی، در حادثه 
واژگونی یک خودرو سبک که ساعت ۱۲:۴۸ روز ۱۴ شهریورماه رخ داد، دو تن، آقا ۴۰ ساله 
و خانم ۳۰ ساله در دم فوت کردند.وی گفت: تصادف دو خودرو سواری با موتورسیکلت نیز 
که ساعت ۱۸:۱۸ روز ۱۶ شهریور رخ داد، باعث زخمی شدن ۶ تن شد.وی در ادامه گفت: 
از ۱۱ تا ۱۸ شهریورماه جاری، یک هزار و ۶97 ماموریت توسط کارشناسان مرکز اورژانس 

۱۱۵ قم انجام شده که یک هزار و ۴۴۰ مورد شهری و ۲۵7 مورد نیز جاده ای بوده است.
معاون مرکز اورژانس ۱۱۵ قم ادامه داد: ۵7۲ مورد از این ماموریت ها مربوط به تصادف 
ها بوده است که ۴۸۳ مورد آن در شهر و ۸9 مورد آن در جاده رخ داده و موجب مصدوم 
شدن ۶۴۵ تن شده است.به گفته وی، ۲۳۸ تن از مصدومان به صورت سرپایی در محل 
حادثه درمان و ۴۰۳ تن نیز به علت شدت جراحت های وارده به مراکز درمانی منتقل شدند.
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نکتــه

اولین وزیر برکنار شده دولت نهم می گوید: احمدی نژاد 
انتخابات ریاست جمهوری نمی شود چراکه به قدری  نامزد 
هوش سیاسی دارد که بداند از اقبال عمومی برخوردار نیست.
پرویز کاظمی نخستین وزیر برکنار شده در دولت نهم 
می گوید که اتفاق نظر در میان اصولگرایان کاری بسیار دشوار 
است و نمی توانند درباره موضوعات گوناگون به نتیجه واحد 
برسند. او علت این اتفاق را فقدان نظام حزبی می داند و 
تاکید می کند: اقبال عمومی نسبت به آقایان اصولگرا صورت 
نخواهد گرفت. ضمن این که اگر بخواهند از آقای احمدی نژاد 
حمایت کنند، جایگاه فعلی را نیز از دست خواهند داد. لذا 
به نظر می رسد که اصولگرایان از آقای احمدی نژاد حمایت 

نخواهند کرد.
مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با پرویز کاظمی را در ادامه 

بخوانید؛

آقای کاظمی! این روزها خبرهایی در رسانه ها منتشر 
روند  در  روحانیت  جامعه  محوریت  از  حاکی  که  می شود 
وحدت اصولگرایان برای انتخابات آینده است. فکر می کنید 

این محوریت تا چه حدی ثمربخش خواهد بود؟ 
اگر خاطرتان باشد در دوره های گذشته انتخابات به خصوص 
در انتخابات ریاست جمهوری 9۲ و انتخابات مجلس، قرار بود این 
استراتژی پیاده شود و جامعه روحانیت محور واقع شود اما به تدریج 
خودشان را کنار کشیدند. به نظر می رسد که در میان اصولگرایان - و 
به نوعی در میان اصلاح طلبان - رسیدن به اتفاق نظر کاری بسیار 
دشوار است و نمی توانند درباره موضوعات گوناگون به نتیجه واحد 
برسند. با توجه به این که دسته ها و گروه های مختلفی در میان 
اصولگرایان و اصلاح طلبان حضور دارند، بسیار بعید به نظر می رسد 
که بتوانند به اتفاق نظر برسند. تجربه گذشته این مساله را اثبات کرده 
است؛ یعنی اگر شما انتخابات ریاست جمهوری گذشته را ببینید، قرار 
بر این بود که به یک کاندیدای واحد برسند اما با چند کاندیدا در 
انتخابات حضور یافتند؛ این اتفاقی است که از دو یا سه دوره قبل 
شروع شد. پیش بینی من این است که این بار هم به یک کاندیدای 
واحد یا استراتژی واحد نمی رسند به عقیده من بعید است و  تفرق و 

چنددستگی باقی خواهد ماند.

به نظرتان چرا چنین اتفاقی رخ می دهد؟
از آنجایی که ما در کشورمان حزب نداریم و درباره موضوعات 
مختلف به شکل سلیقه ای صحبت می شود، در بازه زمانی بلندمدت 
و طولانی، نسبت به مسائل مختلف جمع بندی صورت نمی گیرد. 
علتش این است که وقتی این صحبت ها انجام می شود، بازار انتخابات 
گرم نیست. معمولا در کشور ما این گونه است که در فاصله یک 
یا دو ماه مانده تا انتخابات و بعضا تا یک هفته مانده تا انتخابات - 
که نمونه اش را در انتخابات اخیر مجلس دیدیم - بازار انتخابات 
گرم نشده بود و با وضعیت نامشخصی مواجه بودیم. در انتخابات 
ریاست جمهوری 9۲ نیز در همان ده روز باقی مانده تا انتخابات حرکت 
گسترده انجام شد. به دلیل این که ما در کشورمان حزب نداریم کار 
مستمر و بلندمدت اتفاق نمی افتد و کارها در فاصله کوتاه باقی مانده 
تا زمان انتخابات انجام می شود؛ اینها اشکالات پایه ای است که رخ 
می دهد. آنچه به نظر من می رسد این است که این بار هم در جبهه 
اصولگرایان اتفاق نظر وجود نخواهد داشت و به همین دلیل به یک 

کاندیدای واحد نیز نخواهند رسید.

ارزیابی شما از تز معرفی معاون اول از سوی اصولگرایان 
دنبال  اختلافات  کاهش  هدف  با  اقدام  این  آیا  چیست؟ 

می شود؟ 
در گذشته هم این صحبت ها شده است. زمانی گفته می شد که 
ما سی نفر کاندیدا داریم و می توانیم آنها را معرفی کنیم. ممکن است 

امروز چنین صحبتی بشود اما زمانی که موضوع جدی تر می شود و به 
زمان انتخابات نزدیک تر می شویم، من بعید می دانم که این اتفاق نظر 
ایجاد شود؛ چراکه ما دارای نظام حزبی نیست. شما ببینید که در 
جبهه اصولگرایان چقدر تشتت آرا وجود دارد و گروه های زیادی 
تشکیل شده که همه آنها خودشان را اصولگرا می دانند اما در مشی و 
در عمل اتحاد ندارند. با وجود این که چنین مباحثی مطرح می شود 

اما اتفاق نظر را بسیار دور از دسترس می دانم.

آقای احمدی نژاد به اصولگرایان پیشنهاد داده است که از 
من حمایت کنید و من در دقیقه 90 کنار می روم. با شناختی 
که شما از ایشان دارید، فکر می کنید این پیشنهاد با روحیات 

و منش ایشان سازگاری دارد؟
قشرهای مختلف اصولگرایان اعلام کرده اند که در دوره ای ما 
از آقای احمدی نژاد به عنوان یک چهره اصولگرا حمایت کردیم، اما 
وقتی در مسند کار قرار گرفت اعلام کرد من با شما نیستم؛ یعنی 
چنددستگی و چندگانگی در اینجا به روشنی دیده می شود. به نظر 
می رسد اصولگرایان به احمدی نژاد اعتماد ندارند که بخواهند با او 
متحد شوند. از سوی دیگر برداشت من این است که آقای احمدی نژاد 
نخواهد آمد؛ یعنی ایشان به قدری هوش و زیرکی دارد که بداند اقبال 
عمومی تعیین کننده در جامعه را داشته باشد؛ خودش هم این نکته را 
به خوبی می داند. من بعید می دانم که اصولگرایان بخواهند درباره آقای 
احمدی نژاد موضعی اتخاذ کرده یا فکر کنند و ایشان را در دامنه کاری 

و تصمیم های خودشان دخیل بدانند.

نکته ای که شما به آن اشاره می کنید از سوی چهره های 
تشکیلاتی اصولگرایان بیان شده است. افرادی نظیر آقای 
مصباحی مقدم یا آقای بادامچیان می گویند که ما از آقای 
احمدی نژاد حمایت نمی کنیم و مراجع تقلید دل خوشی 
اما  کنیم؛  ایشان حمایت  از  دیگر  بار  بخواهیم  که  ندارند 
اخیرا آقای حسینیان گفته است که اصولگرایان غیر از آقای 
احمدی نژاد کسی را ندارند که بخواهند به خدمات او استناد 
کنند و هیچ یک سابقه خدمت به مردم ندارند. می توان این 
اظهارنظرها را یک نقطه اختلافی دانست که ممکن است 
جریانی که در سال 84 و 88 از آقای احمدی نژاد حمایت کرد، 

این بار هم همان کار را انجام دهد.
در مدیریت، شرایطی وجود دارد که می گوید کار عاقلانه این است 
که بین بد و بدتر، گزینه بد را انتخاب کنید. خود آقایان اصولگرا هم 
به این نتیجه رسیده اند که روند گذشته، دورانی است که توفیقات 
انتخابات ریاست جمهوری و  آنچنانی نداشته اند و این مساله در 
انتخابات مجلس خود را بروز داده است. با توجه به عملکرد اصولگرایان 
اختیار  با وجود در  این جریان  باید گفت که  اخیر  در دوره های 
داشتن امکانات مناسب، نتوانستند توفیقات لازم را به دست بیاورند. 
ارزیابی هایی که از عملکرد دو دوره ریاست جمهوری آقای احمدی نژاد 
انجام می شود نشان از آن دارد توفیقاتی که باید حاصل می شد، نشده 

است بنابراین اقبال عمومی نسبت به آقایان اصولگرا نخواهد بود. 
ضمن این که اگر بخواهند از آقای احمدی نژاد حمایت کنند، جایگاه 
فعلی را نیز از دست خواهند داد. به نظر می رسد که اصولگرایان از آقای 
احمدی نژاد حمایت نخواهند کرد و ایشان هم خودش می داند که 
اقبال عمومی ندارد. این موضوع را اصولگرایان هم می دانند و جمیع 

جهات نشان از آن دارد که این حمایت منتفی خواهد بود.
از سوی دیگر یک واقعیت مهم این است که اصولگرایان کسی را 
ندارند که بخواهند برای انتخابات آینده معرفی کنند؛ چراکه اتفاقی که 
در انتخابات مجلس - به خصوص در تهران - به وقوع پیوست، نشان 
داد که نسبت به اصولگرایان اقبال وجود ندارد. البته عدم اقبال به 
اصولگرایان سبب نمی شود که بگوییم هر فردی از جبهه مقابل معرفی 
می شود، لزوما چهره کارآمد و توانمندی است اما فضایی که وجود 
دارد این است که شما نباشید، هر کسی می خواهد باشد. در چنین 
فضایی، حرکتی که برای انتخابات ریاست جمهوری صورت می گیرد 
در چنین جهتی است. اگر فضای موجود تغییر کند و از قالب های 
اصولگرا، اصلاح طلب و اعتدالی خارج شویم و یک نگاه جدید و دید 
کارشناسی و مدیریتی مبتنی بر مباحث علمی وارد عرصه شود، بعید 
نیست که آن تفکر بتواند نسبت به این موضوع جلودار شود. وضعیت 
اقتصادی، اشتغال و بیکاری در کشور ما مشخص است و اگر مباحث 
علمی و کارشناسی بخواهد در انتخابات مطرح شود، ممکن است 
تفکرات موجود کنار برود و یک تفکر جدید و مبتنی بر نداشتن 

حواشی سیاسی به موفقیت برسد. 
در دوره های اخیر انتخابات ریاست جمهوری ما همواره با تنش 
سیاسی مواجه بوده ایم و مردم از این تنش ها خسته شده اند؛ این 
موضوع در انتخابات مجلس خود را نشان داد. اگر هم و غمی که 
گروه های مختلف برای فیش های حقوقی گذاشتند برای موضوع 
اشتغال و بیکاری صرف می کردند بخش عمده ای از این معضلات 

حل می شد. 

مباحثی که پیرامون یک دوره ای بودن آقای روحانی 
مطرح است را چطور تحلیل می کنید؟

سابقه گذشته نشان داده است که ریاست جمهوری در کشور ما 
دو دوره ای است. مردم عملکرد دولت را می بینند و آن را ارزیابی 
می کنند. ارزیابی عملکرد سه ساله دولت در انتخابات آینده موثر 

خواهد بود و نمی توان آن را انکار کرد.

از جلسات آقای احمدی نژاد خبری دارید؟
خیر اطلاعی ندارم.

مانند  خبرسازی  چهره های  اخبارغیررسمی  براساس 
آقای مشایی و بقایی در این جلسات حضور دارند و حتی در 
تصاویری که از سفرهای آقای احمدی نژاد منتشر می شود، 
حضور آقای بقایی در کنار ایشان بسیار پررنگ است. این در 
حالی است که اصولگرایان برای حمایت از آقای احمدی نژاد 
این شرط را قائل بوده و هستند که چهره هایی از این دست 
باید از اطراف ایشان حذف شوند. شما این اتفاق را تا چه 

حدی محتمل می دانید؟
بحث بر سر افراد نیست. عملکرد آقای احمدی نژاد در ادوار گذشته 
نشان داد که نمی تواند با این گروه ها همخوانی داشته باشد. وقتی 
ایشان صراحتا ابراز می کند که من با شما نیستم، قاعدتا آقایان هم 
علاقه ای نشان نخواهند داد؛ چراکه این اتفاق در گذشته رخ داده 
اما طبیعی است که جریان سازی رسانه ای بیشتر باشد. سفرهایی 
که صورت می گیرد، سخنرانی هایی که انجام می شود یا حضور در 
جمع های مختلفی که تحقق می یابد، یک روند طبیعی است. البته 
این مساله هر چه به پایان سال نزدیک شویم، بیشتر خودنمایی 
می کند اما تصور می کنم اصولگرایان بر روی آقای احمدی نژاد به 

اتفاق نظر نخواهند رسید.

پدران عالم سیاست نقش و جایگاهشان در کلمه پسوندشان 
نهفته است. از پدرانی با پسوند معنوی که برای ریش سفیدی و حل 
مشکل وارد گود می شوند تا پدرخوانده هایی که برای سهم خواهی 

دستورالعمل صادر می کنند.
فرقی نمی کند که سیاستمداران در دسته بندی راست جای 
گرفته باشند یا چپ، هر کدام با میل خود و براساس مقتضیات زمان 
ممکن است روزی عبای پدر معنوی را بر دوش فردی قرار داده و 

روزی هم این جایگاه را به پدر دیگری بسپارند.
 اما در مورد پدرسالار ها، پدربزرگ ها و پدرسالارهای سیاسی 
موضوع کمی فرق دارد. این پدران چندان بارمعنایی مثبتی را با 
اسم خود »یدک« نمی کشند. در واقع هر چقدر که پدران معنوی 
به معنای راهگشا و سنگر امن جناح های سیاسی شناخته می شوند، 

پدرخوانده ها گاها نگاه هایی پر تردید را همراه خود می بینند.
روزگاری که عصای مهدوی کنی تکیه گاه اصولگرایان بود و 

عبای موسوی خوئینی ها خیمه وحدت اصلاح طلبان
تجربه سیاسی کشور، نشان داده است که هر جناح و گروهی 
در بحبوحه اتفاقات سیاسی، مردی را می خواهد که میان دار باشد، 
مردی که تمام افراد یک برند سیاسی با تکیه بر او در گذرگاه های مهم 

دنیای سیاست قدم بگذارند.
حضور پدران معنوی نسخه یکسانی است که برای گعده های 
اصولگرا و اصلاح طلب پیچیده می شود، نسخه ای که با هدف وحدت 

در زیر بیرق یک پدر معنوی توصیه می شود.
می توان موسوی خوئینی ها، محمد خاتمی و یا حتی این روزها 
هاشمی رفسنجانی را به عنوان پدران معنوی جبهه اصلاحات در 

مقاطع مختلف معرفی کرد.
به گزارش خبر آنلاین، موسوی خوئینی ها که نامش در تاریخ 
سیاسی کشورمان با تسخیر لانه جاسوسی گره خورده است، روزگاری 
به عنوان پدر معنوی دانشجویان تسخیرکننده لانه جاسوسی و 

چپ های جوان شناخته می شد.
او جزو چهره هایی بود که در کنار کروبی معتقد به جدایی از 
جامعه روحانیت مبارز و ایجاد مجمع روحانیون به عنوان یک تشکل 
روحانی اصلاح طلب بود. این پدر معنوی اصلاح طلبان در دهه ۶۰ 
و 7۰ در بحبوحه انتخابات ریاست جمهوری سال 7۶ نیز وارد میدان 
شد تا کارزار رقابت را برای حضور یک چهره اصلاح طلب به نام 

»سیدمحمد خاتمی« مهیا کند.
اما نقش آفرینی موسوی خوئینی ها در قامت پدر معنوی جریان 
اصلاحات در نقطه ای از تاریخ یعنی ۱۸ تیر سال 7۸ و با توقیف 
روزنامه اش به نام »سلام« متوقف شد. پس از سال 7۸ موسوی 
خوئینی در هاله ای از سکوت سیاسی فرو رفت و او را با گوشه نشینی 
سیاسی کشاند. گرچه این روزها باز هم نام خوئینی ها بر سر زبان 
ها افتاده است، مردی که می گوید در پشت صحنه تحرکات اصلاح 
طلبان حضور دارد و گویا قرار است باز هم بر صندلی رهبری معنوی 

چپ گرایان تکیه کند.
سیدمحمد خاتمی که بعد از حضور در پاستور توانست لیدری 
جریان اصلاحات را هم در دست بگیرد، به نوعی پدرمعنوی اصلاح 
گرایان هم شده است. رئیس دولت اصلاحات که به دلیل اتفاقات 
سال ۸۸ با برخی محدودیت ها مواجه شد اما باز هم در طی این سالها 

خصوصا در ریاست جمهوری 9۲ و انتخابات مجلس دهم نشان داد 
هنوز می تواند از جایگاه یک لیدر و پدر معنوی مهره چینی نیروهای 

اصلاح طلب را عهده دار باشد. 
در جامعه  که عضویت  مردی  رفسنجانی،  هاشمی  الله  آیت 
روحانیت مبارز او را به اصولگرایان نزدیک می کند اما مشی سیاسی 

اش او را همراه اصلاح طلبان کرده است. 
در ارودگاه راست نیز تکیه بر عصای مردانی همچون ناطق نوری، 
عسگراولادی، مهدوی کنی و موحدی کرمانی موجبات بلوغ سیاسی 
اصولگرایان را مهیا کرده است. البته ناگفته نماند که سال های اخیر 
شاهد ظهور بروز پدر معنوی در زیر شاخه اصولگرایی نیز بوده ایم. آیت 
الله مصباح که در جمع اصولگرایان نوظهوری همچون طیف پایداری 

به عنوان خیمه ای برای وحدت وارد میدان شد.
دامن  از  شیخی  مبارز؛  روحانیت  جامعه  عضو  نوری،  ناطق 
انتخابات ۸۴ در قامت  از  تا پیش  اصولگرایی که در دهه 7۰ و 
مسیریاب جناح راست در صحنه حضور داشت. او در انتخابات سال 
7۶ به عنوان رقیب انتخاباتی خاتمی وارد میدان شد، اما با شکست 
در برابر رئیس دولت اصلاحات گفت که برای همیشه عطای سیاست 
را به لقای بخشیده است و از رقابت های انتخاباتی کناره گرفت و به 

پشت صحنه سیاسی اصولگرایان پیوست.
حضور شیخ نور در صحنه گردانی های اصولگرایان چندان دوام 
نیاورد. چه آنکه در بزنگاه  انتخابات ریاست جمهوری سال ۸۴، زمانی 
که او خواهان معرفی علی لاریجانی، به عنوان کاندیدای اصولگرایان 
در انتخابات ریاست جمهوری شد، با مانعی به نام مخالفت اصولگرایان 
تازه پا به سیاست گذاشته مواجه شد. تا حرف شیخ بر زمین مانده و از 

هر گوشه و کنار جریان راست یک کاندیدا به صحنه بیاید. 
نکته ای که برای آغاز دلخوری ناطق نوری از هم کیشان سیاسی 

اش کفایت می کرد، اضافه شدن اتفاقات مناظره های سال ۸۸ و 
سکوت اصولگرایان در برابر اتهاماتی که به ناطق نوری و فرزندانش 
وارد شده، دست به دست هم داد تا شیخی که روزگاری با عنوان 
پدرمعنوی اصولگرایی شناخته می شد، از صندلی خود خداحافظی 
کند و با فاصله گرفتن از اصولگرایان به اعتدالیون سپهر سیاست کشور 

نزدیک شود.
عسگر اولادی و آیت الله مهدوی کنی مردانی که سال ها در قامت 
ریش سفیدان اصولگرایی میان دار بودند. بزرگانی که تفرقه افکنی 
نواصولگرایان در انتخابات 9۲ موجب خون دل خوردن آنها و سکوت 
پیشه کردنشان شد. پدرانی که با فوتشان زعامت اردوگاه اصولگرایان 

را با دغدغه ای جدی مواجه کردند.
آیت الله موحدی کرمانی؛ روحانی که حضور مستمری را در 
جامعه روحانیت مبارز داشته است. او که جز موسسین این تشکل 
سیاسی اصولگرایان است، با وجود فراز و نشیب های بسیار، در هیچ 
برهه ای از این تشکل روی نگرداند. موحدی کرمانی در روزگاری که با 
فوت آیت الله مهدوی کنی، نبود رئیس جامعه روحانیت را با مشکل 
مواجه کرده بود، ریاست این تشکل را برعهده گرفت تا پس از آیت 

مهدوی در قامت پدر معنوی اصولگرایان ظاهر شود.
و اما آیت الله پایداری ها؛ همان آیت الله مصباح که برخی حضور او 
در قامت پدرمعنوی طیف پایداری را یک عاملی برای سر به راه کردن 
اصولگرایان تندرو می دانستند، اما حرکت و مشی سیاسی اصولگرایان 
نوظهور در انتخابات مجلس دهم و ریاست جمهوری یازدهم، چندان 
با این تحلیل موافق نیفتاد. گویی بیرقی که آیت الله مصباح بلند کرده 
است این روزها جایی برای گرد هم آمدن تندروهای اصولگرا و کم 

توجهی به اصولگرایان سنتی مبدل شد.
ورود ناخوانده پدران به بازی سیاست

همانطور که جناح های مختلف در سپهر سیاست، از حضور پدران 
معنوی فیض سیاسی کافی برده اند، در آن روی سکه فضای سیاسی 
کشورمان هستند پدرانی که می خواهند با اجبار عبای پدران معنوی 

را بر تن کرده و خود را در این قد و قامت معرفی کنند.
پدربزرگ ها یا پدرسالارهای سیاسی، اصطلاح هایی هستند که 
گاهی از جناح رقیب به بزرگان جناح سیاسی دیگر نسبت داده 
می شود  و گاهی نیز از زبان مردان سیاسی همچون عارف و لاریجانی 

به منظور گله گذاری از پشت پرده فشارهای سیاسی بیان می شود.
علی لاریجانی جز اولین کسانی بود که پس از شکل گیری مجلس 
دهم، در جلسه ای با حضور اهالی جدید خانه ملت از تلاش نیروهای 
سیاسی بیرون از بهارستان برای خط دهی به نمایندگان مجلس به 

انتقاد پرداخت و طعنه ای هم به حضور پدربزرگ های سیاسی زد.
او در میان منتخبانی که با بلیت مردم، به صندلی های سبز 
مجلس دست یافته بودند، گفت »شما افراد نخبه هستید. پس چه 
نیازی به پدربزرگ های سیاسی بیرون داریم که به ما چیز یاد بدهند. 
شما افراد بالغ هستید و امروز در صحنه ایران مهم آن است که به 
این نتیجه برسیم که انقلاب حرکت ریشه ای و مبنایی است و روحیه 

انقلابی لازم است.«
در واقع این طعنه لاریجانی به صحبت هایی بود که در اوایل 
مجلس دهم مبنی بر تشکیل مجلس در سایه به میان آمده بود، 
نکته ای که اینگونه با موضع گیری صریح رئیس مجلس و انتقادش از 
برنامه ریزی چهره های سیاسی در خارج از مجلس همراه شد. اتفاقی 

که علی لاریجانی آن را دخالت پدربزرگ های سیاسی توصیف کرد.
اما موضع گیری  در برابر سیاستمداران در سایه ای که با اجبار 
می خواهند دست برتر را در اوامر سیاسی داشته باشند، تنها محدود 

به لاریجانی فیلسوف سیاستمدار نشد.
محمدرضا عارف نفر اول لیست امید در انتخابات مجلس دهم 
نیز از جمله مردان سیاستمداری بود که در واکامی موانع رسیدن 
به ائتلاف به حضور پدرسالارهای سیاسی اشاره کرد و گفت: »این 
ائتلاف به مذاق برخی خوش نیامده بود که متاسفانه این افراد ناراحت 
از ائتلاف فقط رقیبان ما نیستند بلکه درون جبهه هم هستند. چون 
عده ای به دنبال پدرسالاری هستند و این مشکل ما در حرکت 

جبهه ای است.«
در کنار این موضع گیری ها در برابر فشارهای سیاسی پشت پرده و 
کنایه زدن با القاب منفی چون پدرسالارها یا پدرخوانده های سیاسی، 
هستند افرادی که از واهمه این برچسب  خوردن، سریع دست به 
واکنش می زنند تا جایی که محمدرضا باهنر زمانی که از او در مورد 
منظور لاریجانی در رابطه با پدربزرگ های سیاسی سئوال شد، با این 
پاسخ که »مقصودشان حتما من نبودم. چون من جزو پدربزرگ ها 
نیستم.« با تأکید بسیار خود را از دایره این قبیل نامگذاری های 
سیاسی خارج کرد تا مبادا این برچسب منفی سیاسی با نامش عجین 

شود.
در واقع تاریخ سیاسی کشور ما یک پیام ثابت را در تمام دوره ها 
مخابره کرده است، پیامی که می گوید عرصه سیاست همانقدر که در 
بزنگاه های سیاسی نیازمند و وابسته به تکیه  بر عصای پدران معنوی 
خود بوده و هست، از شنیدن و عمل کردن به اوامر پدرهایی با قد و 

قامت پدرخواندگی و پدرسالاری دوری می کند.

پرویز کاظمی:

اصولگرایان به احمدی نژاد اعتماد ندارند

ورود ناخوانده پدران اصولگرا و اصلاح طلب به بازی سیاست

چشم طمع به جایگاه »پدران معنوی«

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۸۵۴ شماره  رأی   -۱
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۶9۲۶ خانم فاطمه محمدی فرزند غریب رضا ششدانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 9۶/9۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره ۲۸۰/۵7/۲۳۲7 

اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰9۱۳9 شماره  رأی   -۲
حسین   سید  فرزند  طباطبائی  مصطفی  سید  آقای   ۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۳۳79
ششدانگ یک باب ساختمان بمساحت 9۱/۲۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 

۱۰۳۶۶ و ۱۰۳۶۳ اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۴7۶ شماره  رأی   -۳
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۱9 آقای محمود جعفرزاده قمی فرزند محمد  ششدانگ یک 
باب ساختمان بمساحت ۱۵۳/7۶ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک باقیمانده ۱۱۰۰۱ 

اصلی واقع در بخش۱ ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۲7۳ شماره  رأی   -۴
باب  یک  ششدانگ  جعفر  فرزند  بهزادی  اصغر  آقای   ۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۶۵۲۴
ساختمان بمساحت ۱۱7/۵۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره ۱۱۱۴۴ اصلی 

واقع در بخش۱ ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه۱ 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/3 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/20
جعفر کاظمی - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی
 و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱7۲۸۱ شماره  رأی   -۱
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۱۸ آقای جلیل صادقی ایل  فرزند لطف اله ششدانگ یک 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱۱۸/۲۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

شماره فرعی از ۱۸۵۲ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۸۳۴ شماره  رأی   -۲
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۵۱۶9 آقای اکبر پورک فرزند علی ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده بمساحت ۸۸/۲۲ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره ۲۰ 

فرعی از ۱9۴7 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۳۶۲۵ شماره  رأی   -۳
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۸۱۸ آقای احمد افشار فرزند هاشم ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱۴۰ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره فرعی 

از ۲۳79 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۸۸9 شماره  رأی   -۴
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۰9۲۶ آقای جواد گل باشی فرزند مهدی ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱۵۴ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک شماره 

فرعی از ۲۵9۳ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳9۵۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵9۰۰ شماره  رأی   -۵
۱۳9۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱9۳۴۲ آقای سید حسن علامه موسوی فرزند سید محسن 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت ۱7۶/۰۶ متر مربع بر روی 

قسمتی از پلاک شماره فرعی از ۱۸7۶ اصلی واقع در بخش دو ثبت قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف 
مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه۲ 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به 
دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/06/3 تاریخ انتشار دوم: 1395/06/20
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

عملکرد آقای احمدی نژاد در ادوار گذشته نشان داد که نمی تواند با اصولگرایان 
همخوانی داشته باشد. وقتی ایشان صراحتا ابراز می کند که من با شما نیستم، 

قاعدتا آقایان هم علاقه ای نشان نخواهند داد؛ چراکه این اتفاق در گذشته 
رخ داده اما طبیعی است که جریان سازی رسانه ای بیشتر باشد. سفرهایی 

که صورت می گیرد، سخنرانی هایی که انجام می شود یا حضور در جمع های 
مختلفی که تحقق می یابد، یک روند طبیعی است. البته این مساله هر چه به 

پایان سال نزدیک شویم، بیشتر خودنمایی می کند اما تصور می کنم اصولگرایان 
بر روی آقای احمدی نژاد به اتفاق نظر نخواهند رسید

جلیلی می تواند در انتخابات 96 موفق شود؟

رویا و کابوس یک حضور

زمزمه های حضور سعید جلیلی در انتخابات ریاست جمهوری سال 9۲ از همان 
روزهایی شروع شد که اصولگرایان نتوانستند به وحدت مورد نظر برای انتخابات دست 
پیدا کنند و در نهایت هر کدام به یک بخشی از کاندیداها رای دادند و شکست را در برابر 
ائتلاف اصلاحات و اعتدال گرایان پذیرفتند. بدون شک خودخواهی سیاسی جریان پایداری 
و روسای آن در این شکست تاثیر فراوانی داشت و امروز این جماعت نگران تکرار شکست 

های سال 9۲ و 9۴ هستند.
برخی اظهارات از حضور دوباره جلیلی برای شرکت در انتخابات سال 9۶ خبر می دهد. 
اتفاقی که می تواند وضعیتی بدتر از سال 9۲ برای اصولگرایان رقم بزند. سعید جلیلی که 
تنها رزومه وی ریاست تیم هسته ای و مدیریت بخشی از وزارت امور خارجه است، سعی 
دارد تا به واسطه حمایت اصولگرایان، احمدی نژاد و پایداری ها بتواند به ریاست ساختمان 
پاستور برسد. جلیلی سال 9۲ که با حمایت های بسیاری از سوی جناح های همسو با خود 

وارد رقابت شده بود هیچ گاه گمان نمی کرد که سبد رای ۴ میلیونی را داشته باشد.
بسیاری معتقدند که جلیلی همان احمدی نژاد است و این دو همانند دو خط موازی 
در راستای هم قرار دارند و تفکراتی شبیه به هم. بسیاری معتقدند که در سال 9۲ حامیان 
محمود احمدی نژاد رای خود را به نزدیک ترین فرد به تفکرات او دادند تا شاید جلیلی به 

قدرت برسد ولی اوضاع خراب تر از آنچه فکر می کردند بود.
راهبرد وحدت حبابی

این روزها که بازهم حرف از آمدن سعید جلیلی به میدان رقابت است، بسیاری از جمله 
خود جلیلی معتقد است که اصولگرایان در سال 9۶ دیگر حتما از این دوگانگی دست 
می کشند و به یک وحدت می رسند، وحدتی که اگر وجود داشت شاید نتیجه دو انتخابات 

گذشته را به نفع آنها تغییر می داد.
اصولگرایان بر این باورند که بتوانند به یک وحدت حداکثری دست پیدا کنند و در 
رقابت سال آتی برنده میدان باشند اما برخی از کارشناسان می گویند که اصولگرایان بعید 
است که در کمتر از یک سال باقی مانده تا انتخابات هم بتوانند به وحدت برسند زیرا پس 
از فوت آیت الله مهدوی کنی و عسگر اولادی کسی نتوانسته است اصولگرایان را در زیر یک 
چتر جمع کند و به نوعی برایشان پدری کند. به همین دلیل آنها در رقابت سال آینده نیز 

نمی توانند بر روی یک گزینه اجماع کنند.
چه مولفه ای به جلیلی کمک میکند؟

اما به عقیده کارشناسان اکنون شرایط برای جلیلی فرق کرده است و قصد دارد با قدرت 
بیشتری در انتخابات شرکت کند؛ اما چه دلایلی می توانند قدرت او را به یک باره افزایش 
دهد؟ نخستین موضوع این است که آیا اقدامات دولت روحانی کمک حال اوست؟ همچنین 
از سویی نیز امیدواری از وحدت اصولگرایان و بدعهدی آمریکا در قبال برجام را می توان از 

دلایل دوم و سوم حضور جلیلی در عرصه انتخابات دانست؟
برخی از اصولگرایان معتقد هستند، سعید جلیلی همانند قالیباف و احمدی نژاد تحرکات 
انتخاباتی خود را شروع کرده است اما نسبت به دو چهره دیگر، اقبالی به سعید جلیلی در 
میان مردم وجود ندارد. پایداری ها و آیت الله مصباح که در حمایت از سعید جلیلی در دوره 
قبل نقش کلیدی ایفا کردند، اکنون اما بعید به نظر می رسد جلیلی بخواهد به آنها دلگرم 
شود، زیرا نه پایداری ها دیگر جایی در قدرت و راس آن مجلس دارند و نه آیت الله مصباح 
توانست رای مردم را برای مجلس خبرگان به دست بیاورد؛ بنابراین نه مردم به این دو گزینه 

به طور حتم نه به جلیلی است.
البته در عالم سیاست ایران هر اتفاقی امکان وقوع دارد و شاید اصولگرایان به شروطی 
که برای روحانی تنظیم کرده اند دست پیدا نکنند، برای ماندن در قدرت و تسویه حساب با 
جریان رقیب دست به هر اقدامی بزنند و همگان برای رسیدن به اهداف جناحی و نه سود 

ملی، به گزینه پایداری ها رو بیاورند.

نایب رییس فراکسیون امید مجلس می گوید: انسجام اصلاح طلبان تحت هر عنوانی که باشد یعنی چه شورایی و چه کمیته ای، مهم است 
چرا که با این انسجام می توانیم در انتخابات موفق عمل کنیم.

محمدرضا تابش نماینده اردکان در مجلس دهم با اشاره به انتقادات برخی اصلاح طلبان به عملکرد شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان  به خبرنگار خبرآنلاین گفت: ما به این دسته از نقدها، نقدهای دv,kd می گوییم  که همیشه نیز از این نقدها بوده است، 
منتهی گاهی اوج می گیرد و گاهی نیز کمرنگ می شوند. درمجموع نیز این نقدها هیچگونه ضربه و لطمه ای به برنامه اصلاح طلبان برای 

انتخابات نمی زند.
وی با بیان اینکه بر روی  تشکیل شورای راهبردی برای انتخابات 9۶  نیز مدتهاست در درون جریان اصلاحات بحث و بررسی هایی انجام 
شده است، اظهار داشت:این صحبت ها و نقدها مقوم حرکتی که اصلاح طلبان انجام می دهند هست، یعنی اگر جایی نیز با روشها و مکانیزیم 

های بهتر بتوانیم کار کنیم قطعا ما آن را نیز به کار می بندیم.
تابش با اشاره به تجربه و عملکرد خوب و موفق شورای عالی اصلاح طلبان در انتخابات مجلس دهم بیان کرد: انسجام اصلاح طلبان 

تحت هر عنوانی که باشد چه شورایی، چه کمیته ای، مهم است چراکه با این انسجام است که می توانیم در انتخابات موفق عمل کنیم.
وی ادامه داد: با توجه به تجارب و دستاوردهای موفقی که انسجام اصلاح طلبان در انتخابات مجلس دهم داشته است قطعا هیچ گروه 
و جریان اصلاح طلبی نمی خواهند که این انسجام را از دست دهند، ما امیدواریم با تدبیر و خردمندی این انسجام حفظ شود و تشکیلات 

متناسب برای برگزاری انتخابات نیز بوجود آید.
نایب ریس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در مورد شرط و شروط اصلاح طلبان برای حمایت از روحانی و اینکه آیا این شرط و 
شروط ها زمزمه های عبور از روحانی را تقویت نمی کند گفت:شاید اصلاح طلبان نقد و انتقاداتی به دولت داشته باشند و بعضا نارضایتی نیز 
داشته باشند ولی  به واسطه اشرافی که اصلاح طلبان نسبت به موانع، تنگناها و مسایل کلی که دولت با آن روبرو است  دارند و همچنین 

تحقق شعارهای دولت در عرصه دیپلماسی خارجی هنوز سمت گیری اصلاح طلبان حمایت از آقای روحانی است.
وی در مورد اینکه آیا تنها کاندیدای اصلاح طلبان برای انتخابات آینده اقای روحانی خواهد بود نیز گفت:ما هنوز وارد بحث کاندیداتوری 

نشده ایم ولی تا الان از دولت حمایت کرده ایم و می کنیم و نقدهایمان را نیز در جای خود مطرح می کنیم.

نایب رییس فراکسیون امید:

جریان اصلاحات سال96 از روحانی حمایت می کند




